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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد نسبت برگزاری مزایده حضوری با مشخصات و شرایط کلی ذیل 
اقدام نماید. 

موضوع مزایده : اجاره موقت عرصه و اعیان تعداد محدود کیوسکهای یخ 
متعلق به سازمان میادین به متقاضیان واجد الشرایط.

مدت قرارداد: از تاریخ انعقاد قرارداد به مدت چهار ماه در صورت نیاز یک 
ماه قابل تمدید می باشد.

مبلغ تضمین شرکت در مزایده حضوری : 
مبلغ 15/000/000 ریال می باشد که باید نقد به حساب بانک انصار شعبه 
مرکزی به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین میوه و تره بار 

واریز و رسید آن هنگام شرکت در جلسه مزایده حضوری ارائه شود.
محل  و مهلت دریافت اسناد مزایده حضوری : متقاضیان می توانند از 
تاریخ انتشار آگهی تا پایان وقت اداری مورخ 98/03/09  نسبت به دریافت 
فرم شرایط شرکت در مزایده حضوری به نشانی: قم جاده قدیم قم - تهران 
روبروی بهشت معصومه بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید 
رجایی ساختمان اداری سازمان میادین ، واحد درآمد مراجعه نمایند ، تلفن 

تماس 36641174 .  
مدارک مورد نیاز جهت دریافت اسناد: اصل و کپی کارت ملی شرکت کننده 

در مزایده. 
زمان و مکان مزایده حضوری: رأس ساعت 10 روز شنبه  مورخ 98/03/11 
در محل سازمان میادین شهرداری قم  به نشانی: قم جاده قدیم قم - تهران 
روبروی بهشت معصومه بلوار شهید رجایی میدان بزرگ میوه و تره بار شهید 

رجایی ساختمان اداری سازمان میادین برگزار میگردد.
-سایر اطلاعات شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. 

سازمان میادین میوه و تره بار 
و ساماندهی مشاغل شهری قم 

روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی مزایده حضوری  •

سید حسین موسویان:

ترامپ نمی تواند با تهدید و فشار، ایران را به تسلیم وادارد

سردار رشید:

برای هر وضعیتی آماده هستیم

علاالدین بروجردی:

نوعی آشفتگی در سیاست گذاری آمریکا وجود دارد

در گفت و گو با مسئولان و کارشناسان اقتصادی استان قم مطرح شد

رونق تولید محافظ 
کارآمد اقتصاد ملی
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یک فعال سیاسی گفت: ربیعی باید از فضای سخنگویی رسمی 
خارج شود و با شکل دادن تیم های قوی که منبعث از افکار عمومی 
است به مردم پاسخ دهد.علی تاجرنیا در ارتباط با معرفی سخنگوی 
جدیدی دولت اظهار کرد: در شرایط فعلی آقای ربیعی ایثار کردند 
که سمت سخنگویی دولت را پذیرفتند؛ چرا که شرایط اقتصادی 
که اکنون دغدغه مردم است، مطلوب نیست.وی ادامه داد: مردم از 

سخنگوی دولت انتظار دارند تا اخبار مربوط به حوزه اقتصادی...

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: صدا و سیما از طرح مسائل 
اختلافی بین مذاهب پرهیز کند.»علی لاریجانی« در جلسه علنی 
دیروز مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر علیرضا سلیمی 
نماینده محلات در خصوص طرح مسائل اختلافی از صدا و سیما 
اظهارداشت:  صدا و سیما باید از طرح مسائل اختلافی بین مذاهب 
پرهیز کند و همه رسانه ها نیز باید دقت لازم را در این زمینه داشته 
باشند.علیرضا سلیمی نماینده محلات در تذکری گفت: صدا و سیما ...

علی تاجرنیا:

»ربیعی« باید از فضای 
سخنگویی رسمی خارج شود

علی لاریجانی:

 صدا و سیما از طرح مسائل 
اختلافی بین مذاهب پرهیز کند
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استاندار قم بر لزوم تدوین آیین نامه مجمع مشورتی دانشگاهیان قم تاکید کرد و گفت: توسعه 
و پیشرفت استان  نیازمند مشارکت نخبگان و دانشگاهیان است.بهرام سرمست روز شنبه 
در نشست صمیمی با اساتید دانشگاه های قم در سالن امام جواد )ع( استانداری با بیان اینکه 
30 مرکز علمی و آموزش عالی در استان قم فعالیت می کنند افزود: در جلساتی که با روسای 
دانشگاه ها داشتیم مصوب شد نمایندگان دانشگاهیان معرفی و آیین نامه فعالیت مجمع مشورتی 
استان تدوین شود.وی تصریح کرد: هر دانشگاه یک پروژه از مسائل توسعه ای استان را بر عهده 
بگیرد تا با الزام به دستگاه های اجرایی زمینه های اجرای آن عملیاتی شود.وی ادامه داد: برمبنای 
مأموریت های تخصصی دانشگاه ها، باید تالار گفت و گو بین مسئولان اجرایی استان و اساتید 

مراکز علمی قم شکل بگیرد، این مجمع اتاق فکر تخصصی در حوزه های مختلف است...

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: در صورتی که امکان مکانیزه کردن پل های عابر 
پیاده قم به پله برقی فراهم نشود، تجهیز 21 دستگاه پل به آسانسور در دستور کار قرار می گیرد.
عباس ذاکریان در جلسه شورای ترافیک استان قم با اشاره به پیگیری های صورت گرفته برای 
مکانیزه کردن 10 پل عابرپیاده در سطح شهر افزود: اعتبار مورد نیاز این طرح در بودجه سال 97 
شهرداری پیش بینی شده بود و چهار مرتبه در این زمینه مناقصه برگزار شد ولی به دلیل نوسانات 
زیاد اقتصادی، هیچ شرکتی در این مناقصه ها شرکت نکرده است.وی با بیان اینکه پنجمین مناقصه 
در هفته آینده اعلام می شود گفت: در صورتی که هیچ شرکتی حاضر به شرکت در این مناقصه 
نشود، امکان مجهز شدن پل ها به پله برقی فراهم نخواهد شد.معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 

قم ادامه داد: در صورتی که امکان مکانیزه کردن پل های عابر پیاده قم به پله برقی فراهم نشود...

استانداردر نشست صمیمی با اساتید دانشگاه های قم:

هر دانشگاه یک پروژه از مسائل توسعه ای 
قم را بر عهده بگیرد 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

پل های عابرپیاده قم 
مجهز به آسانسور می شوند
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اصلاح طلبان صحنه 
سیاست را ترک نمی کنند 

شهادت امام علی )ع( را تسلیت می گوئیم

حسین مرعشی :

مسیر انتخابات 1400 از انتخابات 98 می گذرد

از آیت الله بهشتی تا آیت الله هاشمی رفسنجانی

شیخوخیت در سیاست ورزی
 به سبک ایرانی 

جزئیات افزایش حقوق سربازان
2

نگاهی گذرا به تاریخ ایران نشان می دهد که حکومت های 
پدرسالارانه )پاتریمونیال( و ریش سفیدان در سیاست این 
سرزمین جایگاه ویژه ای داشته اند. گویی مردمان این دیار 

همیشه به دنبال فردی بوده اند که کلام آخر را او برایشان 
بزند. این نوع نگاه در سیاست ورزی امروز ایران هم دیده 

می شود...

 ایران همواره با تحریم و فشارهای شدید اقتصادی دشمنان مواجه است و در این شرایط هیچ عاملی همچون پرداختن 
به مساله رونق تولید نمی تواند به عنوان محافظی کارآمد از پویایی اقتصاد ملی دفاع کند.اقتصاد یکی از مهمترین ارکان 
حیات یک کشور است و به همین دلیل حفاظت از آن در برابر تهدیدات بیرونی برای همه کشورهای جهان از اهمیت ویژه 
ای برخوردار است، اما این مهم برای کشور ما که لحظه ای از توطئه های اقتصادی دشمنان در امان نیست، اهمیت دوچندانی 
دارد.رونق تولید در یک نگاه کلی به معنای به کار افتادن چرخه تولید کشور در بخش های مختلف صنعتی، کشاورزی، 

فناوری و سایر حوزه هاست و علاوه بر تأمین نیازهای مردم در داخل، موجب ایجاد فرصت های شغلی جدید می شود...
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من و شبکه های اجتماعی
وقت	گیر	است	حضور	در	شبکه	های	اجتماعی	و	گاه	
برخی	از	کاربران	برایم	می	نویسند:	به	جای	گذاشتن	پست	
برو	و	به	کارهایت	برس!	روزهای	نخستی	که	وارد	دولت	
شده	بودم،	هنوز	با	دوستانم	ارتباط	داشتم،	هنوز	عینک	

دیدن	ام	به	دنیا	از	بیرون	دولت	و	با	همان	دغدغه	هایی	بود	که	یک	شهروند	عادی	دارد!	
اما	ورود	به	دولت،	زود،	خیلی	زودتر	از	آنچه	فکر	می	کنید،	شما	را	از	جامعه	جدا	می	کند!	
انبوه	جلسات	نظام	بوروکراسی	زمان	بودن	با	همسر	را	هم	می	گیرد،	چه	برسد	با	دوستان	
قدیمی	که	برخی	شان	حالا	یا	از	سر	لطف	یا	از	سر	دوست	داشتن	ات	محتاط	تر	سخن	
می	گویند!	خیلی	زود	زمان	کم	می	آید	و	بعد	همین	زمانِ	کم،	شروع	فاصله	گرفتن	مدیر	
دولتی	می	شود	از	جامعه	اش!	شروع	فاصله	گرفتن	از	ادراک	عمومی	و	شروع	زندگی	در	
دنیای	جداشده	از	واقعیت!	دیگر	کمتر	سوار	تاکسی	و	اتوبوس	می	شوی،	کمتر	به	سینما	
و	تئاتر	می	روی،	کمتر	کنار	خیابان	می	ایستی	آش	بخوری	و	همه	اینها	مدیر	دولتی	را	از	
جامعه	اش	دور	می	کند.	هرچند	هنوز	هم	برای	تک	تک	اینها	می	جنگم	تا	کمتر	مرا	دچار	
»کژ	دیدن	دنیا«	کنند؛	اما	واقعیت	این	است	که	به	اندازه	قبل	نمی	توانی	از	دور	ببینی،	به	
اندازه	قبل	نمی	توانی	هرطور	دلت	خواست	راه	کج	کنی	بروی	کوچه	پس	کوچه	ها	را	بگردی!	
»جامعه	اطلاعاتی«	جامعه	ای	است	که	اطلاعات	برایش	اهمیت	دارد،	مثل	پول	مثل	هوا!	
اطلاعات	مبنای	هر	چیز	است،	از	تصمیم	گیری	و	سیاست	گذاری	تا	تولید	و	توزیع!	اما	برای	
من	معنای	ملموس	اش	همین	است	که	می	توان	از	»کژ	دیدن	دنیا«	فرار	کرد؛	چگونه؟	با	
اینترنت،	با	اطلاعات	و	با	شبکه	های	اجتماعی!	»جامعه	اطلاعاتی«	برای	من	می	شود	همین	
حضور	شبانه	و	گاه	و	بیگاه	در	میانه	های	جلسه	و	سرک	کشیدن	به	شبکه	های	اجتماعی	تا	
حرف	ها	و	ادراک	های	جامعه	را	ببینم.	تا	دچار	توهم	نشوم،	تا	در	برج	عاج	دولتی	ننشینم!	
در	یک	کلام	تا	»دنیا	را	کژ	نبینم«!	حضور	در	شبکه	های	اجتماعی	یعنی	ادراکی	از	واقعیت	
جامعه	بیابم؛	همان	دنیایی	که	ساده	پنهان	می	شود	در	پس	پرده	های	بی	شماری	که	میان	
مدیر	دولتی	و	مردم	کشیده	می	شود!	شبکه	اجتماعی	یعنی	شنیدن	فحش	های	مردم	
ناراضی	پایین	پُست	هایم!	شنیدن	صدای	اعتراض	شان	وقتی	انگار	طاقتشان	تمام	شده	
است.	روزهای	اول	که	فحش	ها	را	می	دیدم	دوست	داشتم	فریاد	بزنم:	»به	خدا	من	هم	
تازه	آمده	ام«؛	بعد	انگار	کنار	آمدم،	چون	فهمیدم	بهترین	هشدارها	هستند!	هشدارهایی	
که	برایم	مدام	تکرار	می	کنند:	»پس	تو	داری	چه	کار	می	کنی؟«گاهی	کارمندان	سازمان	
و	وزارتخانه	مان	در	شبکه	های	اجتماعی	برایم	می	نویسند.	همین	هفته	پیش	یکی	نوشته	
بود	که	در	خصوص	یک	موضوع	ساده	با	او	بی	احترامی	شده	است،	دیگری	نوشته	بود	
مودم	اش	را	پس	گرفته	اند	و	…	بدون	این	شبکه	ها	چطور	من	می	توانستم	بفهمم؟	چگونه	
می	توانستم	جبران	کنم؟	و	چطور	می	توانم	هر	روز	خودم	را	در	آیینه	ای	ببینم	که	وجدان	
عمومی	مرا	از	روبه	رو	بازخواست	می	کند؟	شبکه	اجتماعی	با	همین	ویژگی	ها	است	که	
تبدیل	به	یک	باید	می	شود	برای	هر	مدیر	دولتی!	تبدیل	به	یک	ضرورت!	شبکه	اجتماعی	
همان	وجدان	عمومی	است،	که	هر	شب	و	در	راهِ	میان	جلسات	کسالت	بار،	بدون	تعارف	
با	من	حرف	می	زنند،	مرا	به	محاکمه	می	کشانند	و	مدام	نهیب	ام	می	زنند:	»زود	باش،	زمان	

دارد	از	دست	می	رود«!
* معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان فناوری ایران

»جوشن کبیر«، »پذیرش« 
و سلامت روان

در	مواجهه	با	شرایطی	که	»نمی	شود	که	نمی	شود	که	
نمی	شود«	و	در	زمانی	که	»تغییرِ	قضا	نتوان	کرد«،	آدمی	
دستِ	کم	دو	واکنش	دارد:	ستیزِ	بی	ثمر	یا	پذیرشِ	آگاهانه.

راهکار	نخست،	از	آنِ	خودمداران	و	خودشیفتگانی	است	که	ویژگی	های	آنان	عبارت	
است	از:	-	وزن	و	اندازۀ	خویشتن	را	در	نظام	هستی	نمی	دانند،	-	توّهم	همه	توانی	دارند،	
و	-	دست	از	»باید«	و	»نباید«	و	»چرا«	برنمی	دارند.	اینان	مخاطب	مولانا	هستند	که	
»ستیزه	می	کنی	با	خود	کز	این	پس	من	چنین	باشم	/	زِ	استیزه	چه	بربندی؟	قضا	را	
بنگر	ای	کودن«.	نتیجه	هم	روشن	است،	ایستادگیِ	غیر	واقع	بینانه	مقابل	جریانِ	جاریِ	
زندگی،	مسببِ	آسیب	های	روانی	است.	اما	باورمندان	و	حکیمانی	هم	هستند	که:	-	هستی	
برای	شان	معنادار	است،	-	سودای	الوهیت	ندارند	و	به		تأثیرگذاری	محدود	خود	بر	زندگی	
واقف	اند،	-	به	وجود	»غیرقابل	تغییر«ها	در	زندگی	باور	دارند	و	می	پذیرند	که	»زِ	حُکم	تیغ	
قضا	سر	نمی	توان	پیچید«،	-	به	رغم	راززُدایی	از	جهان	در	قرن	اخیر،	زندگی	را	هم	چنان	
رازآلود	می	پندارند،	-	آگاه	اند	که	»عقل	و	عاقل	را	قضا	احمق	کند«	و	انتظار	محدودی	از	
»عقل«	دارند،			-	چون	وچرا	نمی	کنند	و	نجوای	درون	شان	در	بزنگاهِ	حیرانی	این	است	
که	»کم	فضولی	کُن	تو	در	کار	قدر«،	-	خدا	را	در	»نشدن«	ها	می	یابند،	-	باور	دارند	که	در	
	acceptance	»»پذیرش	کوشند	می	-	و	رضا«،	الّا	نبود	»درمان	جهان«،	پُرجوش	دیگِ«
را	در	خود	تقویت	کنند.	این	مفهوم	به	همراه	»ذهن	آگاهی«	Mindfulness	مبنای	موج	
یا	CBT	در	 	Cognitive	Behavioral	Therapy	شناختی-رفتاری	های	درمان	سوم
روان	شناسی	است.	پذیرش،	به	رسمیت	شناختنِ	رخ	دادها	و	پدیده	هاست،	به	گونه	ای	که	
البته	گاه	دل	خواهِ	ما	نیست.	پذیرش	یعنی	»اگر	واقعیت	پدیده	ها	را	بپذیریم،	آن	گاه	توان	
کاربستِ	خرد	را	داریم«.	البته	ظاهراً	»پذیرش«	ریشه	های	کُهنی	دارد	و	اکنون	در	بازخوانیِ	
میراث	عصر	سنّت،	غبارروبی	و	»گیتیانه«شدهو	با	ادبیات	و	مبانی	دنیای	جدید	ارائه	
می	شود.	قضاء	الهی	در	جوشن	کبیر	در	راز	و	نیازها	و	نیایش	هایِ	اولیاء	الهی	شیوۀ	باورمندانۀ	
مواجهه	با	هستی	و	زیستن	بیان	شده	است.	جوشن	کبیربه	مثابۀ	اکسیر	روئین	تنیِ	روان،	
یکی	از	این	نیایش	هاست	که	در	آن	هزار	صفت	پروردگار	آمده	است	و	یادآوری	این	اوصاف	
سبب	دل	آرامی	و	بی	بیم	شدن	است.	یکی	از	آموزه	های	این	دعا	»قضاء	الهی«	و	همنشینِ	
آن	»پذیرش«	است:	-	ای		که	بندگان	توان	برگرداندن	حُکمش	را	ندارند	)یَا	مَنْ	لا	تَرُدُّ	
	 الْعِبَادُ	قَضَاءَهُ/	فراز	پنجاه	وپنجم(،	-	ای	آن	که	رأیش	را	بازگرداننده	ای	نیست	)یَا	مَنْ	لا	رَادَّ
لقَِضَائهِِ/	فراز	شصت	وهفتم(،	-	ای	آن	که	حُکمش	»شدنی«	است	)یَا	مَنْ	قَضَاؤُهُ	کَائِنٌ/	فراز	
نودوهشتم(	و	-	ای	آن	که	در	حُکمش	کسی	را	شریک	نساخت	)یَا	مَنْ	لا	یُشْرِکُ	فِی	
حُکْمِهِ	أَحَداً/	فراز	هشتادوچهارم(.	قضاء	الهی	یعنی	آن	چه	رخ	دادنی	است،	دگرگون	در	آن	
راه	ندارد،	همان	حکمتِ	پروردگار	است	و	رحمتِ	واسعۀ	)رحمانیُّه(	خداوند.	این	حکم	را	
پروردگاری	رقم	زده	است	که	نیک	خواه	بندگان	است.	پذیرشِ	حُکم	و	قضاء	الهی	همراه	با	
»شکیبایی«	و	پرهیز	از	»زاری	و	بی	تابی«،	شرایط	را	برای	تماشاگری	و	ژرف	اندیشی	فراهم	
می	آورد.			آسیبِ	باوری	سازنده	تبیین	قضا	و	قدر	از	دشوارترین	موضوعات	فلسفی	و	کلامی	
است.	اما	از	دیرباز	خردمندان	و	دانایان	دستِ	کم	بر	سر	این	موضوع	توافق	دارند	که	اموری	
در	این	عالم	وجود	دارد	که	بیرون	از	عرصۀ	اختیار	آدمی	است،	دگرگون	نمی	شود	و	غیرقابل	
تغییر	است.	با	این	اوصاف،	پذیرش،	بی	عملی،	خمودگی	و	اظهار	ناتوانی	نیست.	به	بیان	
دیگر،	باور	به	قضاء	الهی	نفی	کنندۀ	اختیار	نیست.	سرانجام	باید	گفت:	خرسند	به	فرمان	قضا	

باش	که	این	تیغ	غیر	از	سرِ	تسلیم،	سپر	هیچ	ندارد	)صائب	تبریزی(

 واقعیتِ جامعۀ آلوده به ریا
این	روزها	متهمان	فسادهای	مالی	و	بانکی،	صف	به	

صف	رو	به	روی	میز	قاضی	می	نشینند	و	از	خود	در	برابر	
اتهام	های	وارده	دفاع	می	کنند.بسیاری	از	این	متهمان	یک	
وجه	اشتراک	مهم	با	هم	دارند؛	آنهم	چهره	ظاهر	الصلاح	

است.	موهایی	به	کنار	شانه	زده،	ریشی	بر	صورت	و	تسبیح	و	انگشتر	به	دست.در	جامعه	
ایرانی	هر	کسی	این	شمایل	را	داشته	باشد،	مردم	او	را	فردی	مذهبی	قلمداد	می	کنند.آنها	نه	
تنها	در	ظاهر	بلکه	در	دفاعیه	های	خود	هم	از	فعالیت	های	مذهبی	و	ملی	خود	برای	ایران	و	
اسلام	سخن	می	گویند.حضور	این	افراد	با	این	چهره	ها	نشان	می		دهد	که	هنوز	راه	پیشرفت	
در	این	کشور	نه	بر	اساس	شایستگی	بلکه	به	خاطر	ظاهر	یا	بهتر	بگوییم	ظاهر	سازی	است.
امثال	این	افراد	به	این	نتیجه	رسیده	بودند	که	اگر	در	قالب	آدم	های	مذهبی	خود	را	معرفی	
کنند،	کارشان	بهتر	و	بیشتر	راه	می	افتد.	بستن	یقه،	عقیق	دست	کردن	و	ادا	کردن	کلامت	
عربی	از	حلق،	همچون	آسانسوری	است	که	برخی	را	از	طبقه	یک	به	سرعت	به	طبقه	های	
بالا	می	رساند	و	این	در	حالی	است	که	بسیاری	برای	رفتن	به	طبقه	های	بالا	از	پله	ها	استفاده	
می	کنند.وقتی	در	استخدام	ها	از	نماز	جمعه،	شلوار	لی	و	نداشتن	ماهواره	سخن	به	میان	
می	آید	باید	انتظار	این	را	هم	داشت	که	در	دادگاه	های	فساد	مالی	چهره	های	به	ظاهر	مذهبی	
را	هم	دید.خیلی	از	کسانی	که	در	مرحله	استخدام	هستند،	به	نماز	جمعه	نرفتند	یا	خیلی	
از	واجبات	و	مستحبات	خود	را	انجام	نمی	دهند	اما	برای	اینکه	استخدام	شوند،	می	گویند	
هر	هفته	نماز	جمعه	می	رویم	و	تا	تعقیبات	نماز	صبح	را	نخوانیم	از	سجاده	بلند	نمی	شویم.
متاسفانه	جامعه،	مردم	را	به	سمت	»ریا«	هُل	می	دهد.	آنها	می	بییند	اگر	ریا	نکنند	کارشان	
راه	نمی	افتد.	در	برخی	اداره	ها	آنهایی	که	به	دنبال	گرفتن	وام	و	یا	تسهیلات	هستند،	در	صف	
اول	نماز	حضور	پیدا	می	کنند	و	والضالین	را	چنان	می	کشند	که	همه	بشنوند.همین	رفتارها	
باعث	شده	است	تا	ما	مردی	را	که	ریشی	دارد	و	انگشتری	به	دست	کرده	است	را	مذهبی	و	
دیگری	را	غیر	مذهبی	بدانیم.	این	در	حالی	است	که	ممکن	است	فردی	که	ظاهر	عادی	و	
حتی	غیرعادی	دارد	بسیاری	مذهبی	تر	از	کسانی	باشد	که	ادعای	مذهبی	بودن	دارند.بروید	
متن	این	دادگاه		ها	را	بخوانید	و	ببینید	که	این	متهمان	چقدر	از	انقلاب	و	امام	حسین	برای	
دفاع	از	خود	خرج	کردند.در	دین	اسلام	بر	روی	حق	الناس	تاکید	بسیاری	شده	است.	اما	
می	بینیم	به	راحتی	توسط	کسانی	که	نام	دین	را	یدک	می	کشند	زیر	پا	گذاشته	می	شود.باید	
از	اینکه	دین	مردم	ظاهری	شده	است،	بترسیم.	از	اینکه	کسانی	که	خود	را	مذهبی	معرفی	
می	کنند	اما	حق	مردم	را	می	خورند،	وحشت	کنیم.کاش	قبل	از	گرفتن	هر	وامی،	استخدام	
شدن	در	هر	اداره	ای	این	بیت	حافظ	را	با	خود	مرور	کنیم	که	»حافظا	می	خور	و	رندی	کن	

و	خوش	باش	ولی/	دام	تزویر	مکن	چون	دگران	قرآن	را«

علاالدین بروجردی:

نوعی آشفتگی در سیاست گذاری
 آمریکا وجود دارد

یک	عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	با	بیان	اینکه	نوعی	به	هم	
ریختگی	و	آشفتگی	در	مجموعه	سیاستگذاری	آمریکا	وجود	دارد	گفت:	سیاست	ترامپ	

جنگ	نیست.
علاالدین	بروجردی	در	تحلیلی	از	رفتارها	و	اقدامات	اخیر	مقامات	آمریکایی	درباره	ایران	
گفت:	نوعی	به	هم	ریختگی	و	آشفتگی	در	مجموعه	سیاستگذاری	آمریکا	وجود	دارد.	این	
را	می	توان	از	جابجایی	قابل	توجه	مسئولان	مهم	و	کلیدی	در	کابینه	ترامپ	مشاهده	کرد.	
اینکه	جان	بولتون	به	عنوان	فردی	تندرو	و	جنگ	طلب	روی	کار	آمده	نمونه	دیگری	از	
چنین	آشفتگی	است.	چون	سیاست	ترامپ	جنگ	نیست.وی	یادآور	شد	آمریکایی	ها	در	
چند	سال	گذشته	در	صحنه	های	مهم	نظامی	همچون	افغانستان،	عراق	و	سوریه	و	اکنون	
در	یمن	حضور	داشته	و	صدها	میلیارد	دلار	هزینه	داده	و	هزاران	کشته	داده	اند.	لذا	دیگر	
جامعه،	افکار	عمومی	و	حاکمیت	آمریکا	ظرفیت	تحمل	جنگ	دیگری	را	ندارد.	البته	که	
از	آن	به	عنوان	اهرم	فشار	استفاده	کرده	و	تحلیل	می	کند.	این	همان	سیاست	نخ	نمای	
قدیمی	چماغ	و	هویج	است	که	پیشنهاد	مذاکره	داده	و	شماره	می	دهند	و	از	طرف	دیگر	
اقداماتی	را	انجام	داده	که	نشان	دهنده	طراحی	برای	تغییر	در	سیاست	جمهوری	اسلامی	
ایران	است.	غافل	از	اینکه	سیاست	های	ما	در	منطقه	منطقی	و	ضد	تروریسم	است.	ما	دنبال	

صلح	و	آرامش	در	منطقه	بوده	و	قطعاً	این	سیاست	با	چنین	شگردهایی	تغییر	نمی	کند.
این	عضو	کمیسیون	امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	با	تاکید	مجدد	بر	اینکه	
آمریکا	دنبال	جنگ	نیست،	گفت:	مقامات	آمریکایی	به	خوبی	می	دانند	که	اگر	اتفاقی	در	
منطقه	حساس	خلیج	فارس	رخ	دهد	بخش	مهمی	از	اقتصاد	جهان	که	به	نفت	گره	خورده	
با	مشکل	مواجه	شده	و	ضربه	محکمی	به	اقتصاد	آمریکا	وارد	می	شود.	لذا	فکر	نمی	کنم	
که	آمریکا	دچار	چنین	خطایی	شود.وی	همچنین	با	یادآوری	اینکه	استفاده	از	فضاسازی	
روانی	با	هدف	اعمال	سیاست	های	آمریکا	در	منطقه	انجام	می	شود،	توضیح	داد:	آمریکا	
بعد	از	خروج	از	برجام	به	عنوان	یک	توافقنامه	رسمی	و	مورد	تأیید	شورای	امنیت	سازمان	
ملل	دنبال	آن	بود	که	فشار	بر	ایران	را	افزایش	دهد؛	برای	این	کار	تحریم	های	غیر	قانونی	
را	تحمیل	کرده	و	اقداماتی	همچون	انتقال	ناوهای	آمریکا	و	انجام	برخی	مصاحبه	از	سوی	
عناصر	تندرو	همچون	جان	بولتون	را	در	پیش	گرفت.	همه	این	کارها	با	هدف	تبعیت	
ایران	از	آمریکا	و	تسلیم	شدن	در	برابر	خواسته	هایشان	بود.این	عضو	کمیسیون	امنیت	
ملی	و	سیاست	خارجی	مجلس	افزود:	اینها	همه	بدان	معناست	که	مقامات	آمریکایی	
هنوز	بعد	از	۴۰	سال	نظام	جمهوری	اسلامی	و	ملت	ایران	را	نشناخته	و	فکر	می	کنند	با	
این	سیاست	ها	در	کنار	ارائه	پیشنهاد	مذاکره	با	هدف	فضاسازی	موهوم	روانی	در	جامعه	
می	توانند	سیاست	های	ما	را	عوض	کنند.	اما	سیاست	های	ما	قانونی،	منطقی،	شفاف	و	
صریح	است.بروجردی	در	پایان	تاکید	کرد	که	ما	در	مقابل	زیاده	خواهی	های	آمریکا	در	

منطقه	می	ایستیم	و	از	این	سیاست	های	غلط	دنباله	روی	نخواهیم	کرد.

علی تاجرنیا:

»ربیعی« باید از فضای 
سخنگویی رسمی خارج شود

یک	فعال	سیاسی	گفت:	ربیعی	باید	از	فضای	سخنگویی	رسمی	خارج	شود	و	با	شکل	
دادن	تیم	های	قوی	که	منبعث	از	افکار	عمومی	است	به	مردم	پاسخ	دهد.

علی	تاجرنیا	در	ارتباط	با	معرفی	سخنگوی	جدیدی	دولت	اظهار	کرد:	در	شرایط	فعلی	
آقای	ربیعی	ایثار	کردند	که	سمت	سخنگویی	دولت	را	پذیرفتند؛	چرا	که	شرایط	اقتصادی	
که	اکنون	دغدغه	مردم	است،	مطلوب	نیست.وی	ادامه	داد:	مردم	از	سخنگوی	دولت	انتظار	
دارند	تا	اخبار	مربوط	به	حوزه	اقتصادی	را	اطلاع	دهد؛	شرایط	امروز	اقتصاد	پیچیده	است	
و	بنابراین	کار	ایشان	سخت	خواهد	بود.این	فعال	سیاسی	در	ادامه	چنین	ابراز	عقیده	کرد:	
در	حال	حاضر	به	دلیل	همین	سختی	ها،	دولت	به	لحاظ	پشتوانه	افکار	عمومی	به	نوعی	
بدون	پشتوانه	است.	ربیعی	باید	از	یک	جهت	مجموعه	اقدامات	دولت	که	فعلًا	خیلی	هم	
تأثیرگذار	نیست	را	اطلاع	رسانی	کند	و	از	طرف	دیگر	خواست	مردم	و	گروه	های	سیاسی	

را	به	اطلاع	هیات	دولت	برساند.
وی	خاطرنشان	کرد:	فکر	می	کنم	خیلی	مهم	است	که	در	این	مدت	سخنگوی	دولت	
با	نخبگان	و	مجموعه	هایی	که	به	نوعی	افکار	عمومی	را	نمایندگی	می	کنند،	ارتباط	بگیرد.
تاجرنیا	در	پایان	گفت:	یکی	از	حوزه	هایی	که	سخنگوی	دولت	باید	به	آن	توجه	کند	تولید	
محتوا	برای	افکار	عمومی	در	فضای	مجازی	است؛	چرا	که	این	فضا	امروز	نقش	بسیار	مهمی	
ایفا	می	کند.	ربیعی	باید	از	فضای	سخنگویی	رسمی	خارج	شود	و	با	شکل	دادن	تیم	های	

قوی	که	منبعث	از	افکار	عمومی	است	به	مردم	پاسخ	دهد.

علی لاریجانی:

 صدا و سیما از طرح مسائل 
اختلافی بین مذاهب پرهیز کند

رییس	مجلس	شورای	اسلامی	گفت:	صدا	و	سیما	از	طرح	مسائل	اختلافی	بین	مذاهب	
پرهیز	کند.

»علی	لاریجانی«	در	جلسه	علنی	دیروز	مجلس	شورای	اسلامی	در	پاسخ	به	تذکر	
علیرضا	سلیمی	نماینده	محلات	در	خصوص	طرح	مسائل	اختلافی	از	صدا	و	سیما	
اظهارداشت:		صدا	و	سیما	باید	از	طرح	مسائل	اختلافی	بین	مذاهب	پرهیز	کند	و	همه	
رسانه	ها	نیز	باید	دقت	لازم	را	در	این	زمینه	داشته	باشند.علیرضا	سلیمی	نماینده	محلات	
در	تذکری	گفت:	صدا	و	سیما	در	پخش	زنده	خود	دقت	لازم	را	داشته	باشد	افرادی	که	
دعوت	می	کنند	باید	عاقل	و	دور	اندیش	باشند	و	مصالح	ملی	را	رعایت	کنند.	گاهی	ادبیات	
مجریان	کوچه	و	بازاری	است	و	گاهی	مسائل	اختلاف	انگیز	مذهبی	از	آنتن	زنده	پخش	
می	کنند	که	به	مصلحت	نیست.سلیمی	همچنین	در	تذکر	دیگری	گفت:	قرار	بود	هر	۶	ماه	
یک	بار	گزارش	برجام	به	مجلس	ارائه	شود	اما	یک	سال	است	که	گزارشی	ارائه	نشده	است.
رئیس	مجلس	شورای	اسلامی	در	این	باره	نیز	گفت:	گزارش	برجام	سر	موقع	ارائه	شده	

و	کمیسیون	امنیت	در	حال	بررسی	آن	است	تا	آن	را	به	مجلس	ارائه	کند.

 محمد رضا تابش: 

مجموعه حاکمیت شاید 
استیضاح را به مصلحت نداند

رییس	فراکسیون	ورزش	مجلس	شورای	اسلامی	می	گوید:	ملاحظاتی	درباره	طرح	
استیضاح	وزیران	وجود	دارد	که	شاید	مجموعه	حاکمیت	در	این	موقعیت	آن	را	مصلحت	نداد.
»محمدرضا	تابش«	بر	ضرورت	رفع	ابهامات	نمایندگان	استیضاح	کننده	از	سوی	وزیر	
ورزش	تاکید	کرد	و	از	استیضاح	کنندگان	نیز	خواست	پیش	از	طرح	آن	در	صحن	مجلس	

در	رفع	کاستی	ها	تعامل	کنند	تا	مشکل	مرتفع	شود.
وی	افزود:	البته	وزارت	ورزش	در	حیطه	فعالیت	های	خود	اقدامات	خوبی	انجام	داده	

است	اما	ابهاماتی	هم	وجود	دارد	که	مسئولان	این	دستگاه	اجرایی	باید	آن	را	رفع	کنند.
نماینده	مردم	اردکان	در	مجلس	شورای	اسلامی	گفت	که	وزیر	ورزش	و	جوانان	هم	
باید	تدبیر	کنند	تا	استیضاح	به	صحن	کشیده	نشود	و	نمایندگان	هم	از	موضع	انصاف	و	رفع	

کاستی	ها	تعامل	کنند	تا	پیش	از	طرح	استیضاح	در	صحن	مجلس	مسایل	مرتفع	شود.
بررسی	استیضاح	وزیر	ورزش	و	جوانان	و	طرح	پرسش	پنج	نماینده	از	وزیر	ورزش	
چندی	پیش	در	دستور	کار	کمیسیون	قرار	داشت	که	مهمترین	آنها	اتفاقات	غیر	فرهنگی	
ورزشگاه	ها،	اقدامات	خلاف	اخلاق	و	همچون	شرط	بندی،	تفرقه	قومی	در	ورزشگاه	
ها،	عدم	عدالت	محوری	در	رویکرد	وزارت	ورزش	و	نبود	اهتمام	جدی	در	وزارتخانه	در	
خصوص	جوانان	است.نمایندگان	که	از	توضیحات	»مسعود	سلطانی	فر«	قانع	نشدند،	قرار	

شد	طرح	استیضاح	برای	بررسی	به	صحن	علنی	مجلس	ارجاع	شود.

ایزدی، کارشناس مسایل بین الملل :

نه آمریکا، نه ایران جنگ نمی خواهند
کارشناس	مسایل	بین	الملل	گفت:	:	ظاهراً	نه	آمریکا	و	نه	ایران	نمی	خواهند	به	این	
سمت	بروند،	افزون	بر	این	که	جنگ	کنترل	ناپذیر	است	و	مخاطراتی	دارد	که	نمی	شود	
تضمین	کرد	در	سطح	محدود	باقی	بماند.	جنگ	از	کوچک	ترین	اتفاقات	شروع	می	شود

جهانبخش	ایزدی	اظهارداشت	:	راهکار	دیگر	"مذاکره"	است	که	عناصری	دارد	و	باید	
مورد	توجه	قرار	گیرد.	اول	برای	مذاکره	باید	در	شرایط	موازنه	باشد	که	الان	نیست.	مذاکره	
یک	فرایند	طولانی	دارد	و	در	این	فرایند	هم	چنان	فشارها	تحمل	می	شود.	از	سویی	عدم	
اعتماد	به	طرف	مقابل	و	تصریح	رهبری	را	داریم	که	در	شرایط	فعلی	با	دولت	فعلی	آمریکا	
مذاکره	نمی	کنیم.	هم	چنین	عناصری	در	کشور	هستند	که	با	مذاکره	مخالف	هستند	و	هر	

گونه	مذاکره	را	مساوی	تسلیم	و	سازش	می	دانند.
ایزدی	خاطرنشان	کرد:	متأسفانه	ما	در	جامعه	خود	ترسیم	علمی	-	مهارتی	از	مذاکره	
نداریم	و	بیش	تر	مذاکره	را	نوعی	سازش	و	تسلیم	می	دانیم	که	این	اصولاً	با	ادبیات	مذاکره	
همخوان	نیست	البته	در	شرایطی	که	طرف	مقابل	هم	نشان	داده	خیلی	نمی	شود	به	آن	
دل	بست	و	اعتماد	کرد	-چون	همه	پل	ها	را	پشت	سر	خراب	کرده	است-	از	این	رو	مسیر	
مذاکره	هم	فعلًا	باز	نیست.این	استاد	دانشگاه	راهکار	دیگر	را	"برخورد	نظامی"	دانست	و	
اظهار	کرد:	ظاهراً	نه	آمریکا	و	نه	ایران	نمی	خواهند	به	این	سمت	بروند،	افزون	بر	این	که	
جنگ	کنترل	ناپذیر	است	و	مخاطراتی	دارد	که	نمی	شود	تضمین	کرد	در	سطح	محدود	

باقی	بماند.	جنگ	از	کوچک	ترین	اتفاقات	شروع	می	شود.

عضو	مجمع	زنان	اصلاح	طلب	ازطراحان	
طرح	تشدید	مجازات	اسیدپاشی	و	حمایت	از	
بزه	دیدگان	خواست	علاوه	بر	در	نظر	گرفتن	
اثرگذاری	و	پیامدها،	بسترهای	ایجاد	کننده	
بزه	را	شناسایی	و	برای	آن	تدبیری	بیاندیشند	

تا	خشونت	در	جامعه	کاهش	یابد.
طرح	 درباره	 بروجردی«	 »اشرف	
نمایندگان	مجلس	شورای	اسلامی	با	عنوان	
تشدید	مجازات	اسیدپاشی	افزود:	این	طرح	
وقتی	اثرگذار	است	که	میان	جرم	و	مجازات	
باشد.	 داشته	 وجود	 تناسب	 و	 سنخیت	
اسیدپاشی	غیر	از	تبعات	جسمی،	می	تواند	

پیامدهای	روانی	و	اجتماعی	داشته	باشد.	
وی	خاطرنشان	کرد:	حمایت	نکردن	
از	قربانی	اسیدپاشی	موجب	افزایش	حس	
ناامنی	روانی	جامعه	و	تنش	در	اجتماع	می	
شود.	این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	اظهار	
داشت:	تدوین	کنندگان	این	طرح	به	احتمال	
زیاد	افرادی	هستند	که	بزه	را	می	شناسند	و	
از	اثرات	و	تبعات	آن	به	خوبی	آگاه	هستند	
و	برهمین	اساس	آن	را	پیشنهاد	کرده	اند.	
بروجردی	تصریح	کرد:	تدوین	کنندگان	
این	طرح	علاوه	بر	اثرگذاری	و	پیامدها	باید	
بسترهای	ایجاد	کننده	بزه	را	شناسایی	و	

برای	آن	تدبیری	بیاندیشند	تا	خشونت	
در	جامعه	کاهش	یابد.	وی	یادآور	شد:	در	
سنوات	گذشته	بیشتر	شاهد	وقوع	جرایمی	
چون	قتل	و	تجاوز	به	عنف	بودیم	و	بحث	
اسیدپاشی	نسبتا	جدید	است	بنابراین	باید	
مجازات	های	مناسبی	در	نظر	گرفته	شود.	
به	گزارش	ایرنا،	طرح	یك	فوریتی	تشدید	
مجازات	اسیدپاشی	و	حمایت	از	بزه	دیدگان	
ناشی	از	آن	قرار	است	در	جلسه	علنی	امروز	
-	دوشنبه-	مجلس	شورای	اسلامی	بررسی	
شود.	این	فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	درباره	
مباحث	اخیر	درخصوص	منع	دوچرخه	

سواری	زنان	هم	گفت:	نحوه	برخورد	ما	
با	برخی	واقعیت	های	اجتماعی	نه	تنها	
بازدارنده	نیست	بلکه	تحریك	کننده	است،	
به	ویژه	نسل	جوانی	که	عصیان	کردن	از	

ویژگی	آن	است	باید	فهمیده	شود.	
بروجردی	خاطرنشان	کرد:	دوچرخه	
سواری	چه	آسیبی	به	پسران	و	دختران	می	
رساند	که	مانع	آن	شویم؟	این	موضوع	خارج	
از	عرف	و	منطق	است.	وی	تاکید	کرد:	علما	
باید	درمورد	این	مسائل	نظر	دهند	و	باتوجه	
به	نیازهای	زمان	و	در	نظر	گرفتن	واقعیت	
های	اجتماعی	نظرات	خود	را	بیان	کنند.	

عضو مجمع زنان اصلاح طلب:

بسترهای وقوع اسیدپاشی باید شناسایی شود

عضو	شورای	مرکزی	حزب	کارگزاران	
سازندگی		گفت	:	امروز	هر	کس	ملی	فکر	
می	کند	باید	به	پایداری	ایران	و	جمهوری	
اسلامی	فکر	کند.	ما	اصلاح	طلبان		به	هیچ	
عنوان	صحنه	سیاست	ایران	را	علی	رغم	
همه	محدودیت	ها	ترک	نمی	کنیم.	اگر	
راهکارها	را	از	ما	بخواهند	و	حتی	نخواهند	

هم	می	دهیم
گویی	 و	 گفت	 در	 مرعشی	 حسین	
اظهارداشت:	بخشی	از	جامعه	که	منتقد	
قابل	 را	 اسلامی	 جمهوری	 ولی	 است	
در	 معمولاً	 رای	شان	 می	داند،	 اصلاح	
رای	 اگر	 است.	 بوده	 اصلاح	طلبان	 سبد	
اصلاح	طلبان	کم	بشود	و	ریزش	داشته	
باشد،	ریزش	به	این	سمت	نیست	بلکه	به	
آن	طرف	است.	اگر	چنین	وضعی	باشد	که	
هست	خبر	خوبی	برای	کشور	و	جمهوری	
اسلامی	نیست	و	به	همین	دلیل	ما	داریم	با	
این	مسئله	مقابله	می	کنیم	و	معتقدیم	که	
با	هر	محدودیتی	هم	که	مواجه	باشیم	باید	
تلاش	کنیم	که	جمهوری	اسلامی	و	ایران	
پایدار	بماند.	خصوصا	در	برابر	فتنه	ای	که	
ارتجاع	عرب	و	صهیونیست	ها	در	منطقه	
ایجاد	کرده	و	با	هم	متحد	شده	اند	و	با	
سیاست	های	افراطی	ترامپ	هم	پشتیبانی	
می	شوند،	متحدان	و	موافقان	ایران	هم	چه	
در	آسیا	شامل	روسیه	و	چین	و	چه	اروپا	
از	خودشان	شخصیت	سیاسی	و	مدیریتی	
لازم	را	بروز	نداده	اند	که	بتوانند	در	برابر	
صهیونیست	ها	 و	 عرب	 اتحاد	 آمریکا،	
باید	همه	 بایستند.	در	چنین	شرایطی	
همت	مان	را	به	کار	گیریم	که	جمهوری	
اسلامی	و	ایران	پایدار	بماند.	این	مهم	ترین	

وظیفه	ماست.
* باید بهترین دیپلمات های ایران 
خارجی  سیاست  کمیسیون  در 

مجلس باشند
فکر	 ملی	 هر	کس	 :امروز	 افزود	 وی	
می	کند	باید	به	پایداری	ایران	و	جمهوری	
عنوان	 هیچ	 به	 ما	 کند.	 فکر	 اسلامی	
را	علی	رغم	همه	 ایران	 صحنه	سیاست	
محدودیت	ها	ترک	نمی	کنیم.	اگر	راهکارها	
هم	 نخواهند	 و	حتی	 بخواهند	 ما	 از	 را	
می	دهیم.	مثلًا	در	مورد	مجلس	و	آینده	
که	چند	ماه	دیگر	شروع	می	شود،	حتماً	
باید	شایستگان	و	نخبگان	باتجربه	کشور	
وارد	مجلس	شوند.	 و	 بیایند	 به	صحنه	

فشار	 این	 که	 شرایطی	 در	 نمی	شود	
سنگین	بین	المللی	متوجه	ایران	است،	ما	
این	مقدار	با	سوءتدبیر	داخلی	مواجه	باشیم	
و	باید	حتماً	بهترین	دیپلمات	های	ایران	در	
کمیسیون	سیاست	خارجی	و	امنیت	ملی	

جمع	باشند.
بهترین		 حتماً	 باید	 	 داد:	 ادامه	 وی	
اقتصاددانان	ایران	در	کمیسیون	اقتصادی	
مجلس	باشند.	ترکیب	کمیسیون	اقتصادی	
مجلس	باید	اقتصاددان	نظریه	پرداز	داشته	
باشد	چون	اقتصاد	امروز	ایران	با	مشکلات	
عناصر	 دارد،	 که	 پیچیدگی	هایی	 و	
اقتصادى	با	وزن	بیشترى	را	می	طلبد.	این	
را	پیشنهاد	خواهیم	کرد	و	افرادی	را	هم	
متقاعد	خواهیم	کرد	در	انتخابات	شرکت	
کنند	و	با	شورای	نگهبان	هم	رایزنی	می	
کنیم	که	بتوانیم	صلاحیت	شان	را	بگیریم.	
اگر	نگذاشتند،	ما	وظیفه	خودمان	را	انجام	

می	دهیم.
در  شرکت  از  طلبان   اصلاح   *

انتخابات طفره نخواهد رفت 
مهم	 وظیفه	 امروز	 کرد	 تاکید	 وی	
اصلاح	طلبان	این	است	که	بدون	توجه	به	
هر	نوع	سخت	گیری	احتمالی	و	رنجش	
برای	دفاع	از	ایران	و	جمهوری	اسلامی	
با	تمام	وجود	در	صحنه	باشند	و	مردم	را	
دوباره	پای	صندوق	های	رای	برگردانند.	
ما	به	مردم	به	شدت	نیازمندیم	و	دست	
را	 نازشان	 و	 بوسید	 خواهیم	 را	 مردم	
خواهیم	کشید	و	از	آنها	خواهش	خواهیم	
کرد	که	بیایند	و	پای	ایران	و	جمهوری	
ان	شاءالله	 بتوانیم	 که	 بایستند	 اسلامی	
مرحله	به	مرحله	کار	را	جلو	ببریم.	این	
فعال	سیاسی		اصلاح	طلب		خاطر	نشان	

شوراهای	 اکثر	 اصلاح	طلبان	 امروز	 کرد	
شهرهاى	کشور	را	در	اختیار	دارند	و	در	
مجلس	فراکسیون	و	در	دولت	وزیر	دارند.	
رئیس																																															جمهور																																				مورد	حمایت	آنها	با	همه	
انتقاداتی	که	هست	سر	کار	است.	امروز	
که	اصلاح	طلبان	در	شرایط	بسیار	بهتری	
از	سال	۹۰	هستند	که	آقای	خاتمی	رفت	و	

رای	داد	و	عده	ای	هم	منتقد	بودند.
جریان	 من	 نظر	 به	 داد	 ادامه	 وی	
انتخابات	 از	شرکت	در	 اصلاحات	حتماً	
طفره	نخواهد	رفت.	دوستانی	که	می	گویند	
مشروط،	به	خاطر	این	است	که	شرایط	
را	بهبود	ببخشند.	خیلی	برایمان	سخت	
است	که	ظرفیت	های	فراوانی	داشته	باشیم	
که	به	صحنه	نیایند	یا	حذف	شوند	و	ما	
با	لیست	های	حداقلی	حداکثر	مسئولیت	

را	بپذیریم.
*روحانی نتوانست دستاوردهایش 

را حفظ کند
وی	خاطر	نشان	کرد	:حزب	اعتدال	و	
توسعه	از	نظر	خودش	وقتی	نتوانست	در	
جبهه	اصولگرایی	حضور،	سهم	و	نقشی	
یک	 ایجاد	 به	 علاقه	مند	 باشد	 داشته	
جریان	سوم	در	کشور	شد،	که	این	کار	غیر	
ممکن	است.	ضعف	های	موجود	از	سوی	
دولت	آقای	روحانی	در	سیاست،	اقتصاد	
و	مدیریت	ظهور	کرد،	زمینه	اجتماعی	
تضعیف	 پیش	 از	 بیش	 را	 حرکت	 این	
کرد.	اگر	دولت	آقای	روحانی	که	موفق	
شد	برجام	را	ایجاد	کند،	در	حفظ	برجام	
نیز	موفق	می	بود،	»شاید«	زمینه	ای	برای	
ایجاد	یک	نحله	و	گفت	وگوی	جدیدی	به	
نام	اعتدال	شکل	می	گرفت.آقای	روحانی	
دستاوردهای	زیادی	در	دولت	نخست	خود	

داشت	اما	نتوانست	این	دستاوردها	را	حفظ	
کند	بنابراین	در	دور	دوم	آنگونه	که	باید	و	
شاید	موفق	نبود	و	دستاوردهایش	خیلی	
سریع	از	دست	رفت	و	همین	سبب	شد	
تا	زمینه	رشد	یک	تفکر	سوم	نیز	از	دست	

برود	و	ضعیف	شود.
* مسیر انتخابات ۱۴۰۰ از انتخابات 

۹۸ می گذرد
	وی	در	پاسخ	به	این	سوال	که	الآن	
اصلاحات	چقدر	به	گزینه	هایی	مثل	آقای	
لاریجانی	و	آذری	جهرمی	برای	انتخابات	
۱۴۰۰	فکر	می	کند؟		گفت:	هنوز	هیچ	
بحثی	نشده	و	خیلی	زودهنگام	است.	این	
را	هم	در	نظر	بگیرید	برای	مثال	مجلس	
پنجم	در	سال	۷۴	زمینه	ریاست	جمهوری	
کرد.	 فراهم	 را	 خاتمی	 آقای	 	۷۶ سال	
انتخابات	مجلس	سال	۸۲	زمینه	پیروزی	
آقای	احمدی	نژاد	را	فراهم	کرد.	انتخابات	
۱۳۹۰	زمینه	ظهور	آقای	روحانی	را	فراهم	
زمینه	 یازدهم	 مجلس	 انتخابات	 کرد.	
ریاست	جمهوری	۱۴۰۰	را	فراهم	می	کند.	
پس	این	انتخابات	صرفا	انتخابات	مجلس	
نیست.	وی	ادامه	داد	من	خودم	به	عنوان	
کسی	که	فوق	العاده	علاقمندم	که	ایران	
در	مسیر	سربلندی	قدم	های	جدی	تری	را	
بردارد،	فکر	می	کنم	چه	اصولگرایان	و	چه	
اصلاح	طلبان	باید	بهترین	ظرفیت	هایشان	
آماده	 یازدهم	 انتخابات	مجلس	 برای	 را	
کنند	.	وی	افزود	از	مجلسی	که	اکثریتش	
شرط	 به	 اصلاح	طلب،	 یا	 باشد	 اصولگرا	
کفایت،	یک	رئیس																																															جمهور																																				خوب	بیرون	
انتخابات	۱۴۰۰	 در	 یعنی	 آمد؛	 خواهد	
انتخاباتی	در	تراز	ایران	و	کسی	که	بتواند	
همپای	رهبری	حرکت	کند	و	پاسخگوی	
مسائل	پیچیده	ایران	امروز	باشد،	انتخاب	
خواهد	شد.	پس	به	نظرم	نباید	فعلا	روی	
۱۴۰۰	تمرکز	کنیم.	مرعش	بیان	داشت	
:حتی	اگر	بخواهیم	به	۱۴۰۰	هم	بنا	بر	
باید	 کنیم،	 فکر	 عبدی	 آقای	 استدلال	
بدانیم	مسیر	انتخابات	۱۴۰۰	از	انتخابات	
مقدمه	 	۹۸ انتخابات	 می	گذرد.	 	۹۸
نظرم	 به	 کرد:	 تاکید	 است.وی	 	۱۴۰۰
چه	اصلاح	طلبان	و	چه	اصولگرایان	باید	
به	انتخابات	۹۸	به	عنوان	انتخاباتی	نگاه	
کنند	که	پایه	ریاست	جمهوری	۱۴۰۰	را	
می	ریزد	و	باید	ظرفیت	هایشان	را	به	صحنه	

بیاورند	و	هیچ	کس	نباید	کنار	باشد.

 حسین مرعشی :

اصلاح طلبان صحنه سیاست را ترک نمی کنند 
اخبــار سرمقـاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

رییس	قوه	قضاییه	در	دیدار	رییس،	دادستان	و	کلیه	مقامات	دیوان	محاسبات	تاکید	
کرد:	این	دیوان	چشم	بینای	مجلس	و	مردم	است.

حجت	الاسلام	»سیدابراهیم	رئیسی«	دیروز	در	این	دیدار	ولادت	امام	حسن	)ع(	را	
تبریک	گفت	و	با	آرزوی	قبولی	طاعات	و	عبادات،	از	رئیس	کل،	دادستان	و	کلیه	مقامات	
دیوان	محاسبات	کشور	که	مسئولیت	خطیر	نظارت	را	برعهده	دارند،	تشکر	کرد	و	ابراز	

امیدواری	کرد	که	در	اعتمادآفرینی	در	جامعه	موفق	باشند.
رئیس	قوه	قضائیه	افزود:	در	قانون	اساسی	نقش	بسیار	مهم	نظارت	بر	بیت	المال	بر	عهده	
دیوان	محاسبات	کشور	نهاده	شده	است	و	این	نهاد	چشم	بینای	مجلس	شورای	اسلامی	
و	مردم	است.	وظیفه	شما	این	است	که	در	جامعه	اعتمادآفرینی	کرده	و	انضباط	مالی	را	
برقرار	نمائید.حجت	الاسلام	رئیسی،	عادل	آذر	را	شخصیت	علمی	و	حرفه	ای	دانست	که	
حضور	وی	در	دیوان	محاسبات	کشور	برای	کسب	اعتماد	عمومی	و	استقرار	انضباط	مالی	
فرصت	مغتنمی	است.	وی	تاکید	کرد:	باید	قانون	را	محترم	شمرد	و	از	آنجایی	که	در	قانون	
اساسی	دیوان	محاسبات	کشور	نقش	نظارتی	دارد،	باید	قوه	قضائیه	نیز	در	جهت	پیشبرد	
مأموریت	ها	و	وظایف	دیوان	محاسبات	کشور	با	آن	همکاری	لازم	را	داشته	باشد	و	چنین	

تعاملی	البته	نافی	استقلال	قوا	نیست.
رئیس	قوه	قضائیه	با	تاکید	بر	اینکه	باید	به	ساز	وکارها	احترام	گذاشت،	اظهار	داشت:	

حسابرسی	دستگاه	ها	نوعی	ساز	وکار	قانونی	است	که	موجب	کشف	نارسایی	ها	می	شود	و	
چنانچه	بخواهیم	در	مسیر	قانون	حرکت	کنیم	باید	این	حسابرسی	ها	را	محترم	بشماریم.

وی	با	اشاره	به	اشتراکات	کاری	قوه	قضائیه	و	دیوان	محاسبات	کشور،	تعامل	تنگاتنگ	
این	دو	نهاد	را	موجب	افزایش	اعتماد	عمومی	در	جامعه	دانست.	اگرچه	سنگینی	وظایف	
محوله	بر	قوه	قضائیه	را	بسیار	بالاتر	از	بودجه	اختصاص	یافته	و	عده	و	عُده	این	قوه	برشمرد.
عادل	آذر«	رئیس	کل	دیوان	محاسبات	کشور	نیز	در	این	دیدار	در	خصوص	جایگاه	
و	کارکرد	قوه	قضائیه	گفت:	قوه	قضائیه	در	احکام	برنامه	ششم	و	دیگر	قوانین،	مأموریت	ها	
و	مسئولیت	های	زیادی	بر	عهده	دارد	و	به	جهت	حجم	کار	و	برنامه	تحول	در	قوه	قضائیه	

بودجه	اختصاص	یافته	تأمین	کننده	این	مأموریت	ها	و	برنامه	ها	نیست.
رئیس	کل	دیوان	محاسبات	کشور	بیان	کرد:	پیشنهاد	دیوان	محاسبات	کشور	اولویت	
بندی	امور	و	افزایش	تعامل	با	دیوان	محاسبات	کشور	جهت	ارائه	راهکارها	است.	واضح	است	
که	عدم	تناسب	احکام	و	تکالیف	با	بودجه	اختصاص	یافته،	تفریغ	بودجه	قوه	قضائیه	را	با	
رویکرد	عملکردی	دچار	چالش	خواهد	کرد.آذر،	درخصوص	بودجه	ریزی	بر	مبنای	عملکرد	
نیز	خاطرنشان	کرد:	رویکرد	کلی	کشور	استقرار	بودجه	ریزی	بر	مبنای	عملکرد	می	باشد،	
لذا	دیوان	محاسبات	کشور	آمادگی	دارد	که	تمام	امکانات	و	دانش	خود	را	جهت	استقرار	

این	نوع	بودجه	ریزی	در	اختیار	قوه	قضائیه	قرار	دهد.

رییس قوه قضاییه:

دیوان محاسبات چشم بینای مجلس و مردم است

امیر ناظمی *

رضا دانشمندی

فعال	سیاسی	اصولگرا		گفت	:به	طور	کلی	تصور	می	کنم	
انتخابات	فردا	به	باقی	ماندن	آقای	لاریجانی	در	کرسی	ریاست	
مجلس	منجر	خواهد	شد«.ناصر	ایمانی،باور	دارد	که	هنوز	این	
احتمال	وجود	دارد	که	عارف	در	لحظه	آخر	انصراف	بدهد	زیرا	
شکست	او	هزینه	زیادی	برای	اصلاح	طلبان	خواهد	داشت.	او	
درباره	این	مضوع	به	»نامه	نیوز«	گفت:	»در	وهله	نخست	این	
احتمال	همچنان	وجود	دارد	که	آقای	عارف	انصراف	بدهد	

زیرا	سال	آخر	است	و	شاید	فراکسیون	امید	ضرورتی	در	تغییر	
مدیریت	نبیند.	تغییر	مدیریت	مجلس	در	سال	آخر	ارزش	
عملیاتی	ندارد	زیرا	در	این	یک	سال	باقی	مانده	کار	چندانی	
نمی	توان	صورت	داد	اما	آنچه	باعث	می	شود	فراکسیون	امید	
نسبت	به	هیئت	رئیسه	در	سال		پیش		رو	بی	تفاوت	نباشد،	
آثار	سیاسی	موضوع	است.	هیئت	رئیسه	ای	انتخابی	فردا	به	
انتخابات	مجلس	منتهی	می	شود	و	هرکسی	که	ریاست	

مجلس	را	در	بزهنگاه	انتخابات	در	دست		داشته	باشد،	
می	تواند	برای	جناح	متبوعش	رأی	آور	باشد.	در	حقیقت	
اصلاح	طلبان	به	دنبال	هدف	سیاسی	و	نه	عملیاتی	هستند	
اما	شرکت	آقای	عارف	در	انتخابات	برای	اصلاح	طلبان	ریسک	
بزرگی	است	زیرا	اگر	رأی	نیاورد	که	احتمالش	هم	زیاد	است،	
اصلاح	طلبان	باز	هم	با	یک	شکست	بزرگ	روبه	رو	می	شوند	

که	برای	چهره	سیاسی	شان	مناسب	نیست«.

فرمانده	قرارگاه	مرکزی	خاتم	الانبیاء	ستاد	کل	نیروهای	
مسلح	با	اشاره	به	تهدیدات	دشمن	گفت:	در	راستای	دفاع	از	

منافع	ملت	برای	هر	وضعیتی	آماده	هستیم.
سردار	سرلشکر	پاسدار	غلامعلی	رشید	در	جلسه	علنی	
صبح	روز	شنبه	مجلس	با	اشاره	به	سالروز	فتح	خرمشهر	و	
مقاومت	مردم	دزفول	گفت:	امروز	ایران	هر	دو	مؤلفه	قدرت	
برای	بازدارندگی	را	در	اختیار	دارد	یکی	نیروهای	مسلح	
پرتوان	و	دیگری	داشتن	قدرت	منطقه	ای	که	همه	متفکرین	
و	استراتژیست	های	نظامی	بر	این	دو	مؤلفه	برای	جلوگیری	از	

تهاجم	خارجی	صحه	می	گذارند.
وی	ادامه	داد:	اهداف	و	سیاست	های	منطقه	ای	ایران	صلح	
آمیز،	ثبات	بخش	و	در	راستای	حمایت	از	منافع	ملت	ایران	و	
ملت	های	مظلوم	منطقه	است.	امروز	قدرت	ایران	در	منطقه،	
مرکزیت	جهان	عرب	و	جهان	اسلام	را	در	برابر	تهدیدات	
تروریستی	داعش	حفظ	کرده	است.	ما	عزت	و	بزرگی	ملت	
عزیزمان	را	از	درون	خون	و	حماسه	به	دست	آورده	ایم	و	در	
راستای	دفاع	از	منافع	ملت	برای	هر	وضعیتی	آماده	هستیم.
سردار	رشید	با	اشاره	به	جانفشانی	فرماندهان	ارتش	
و	سپاه	در	دوران	دفاع	مقدس	یادآور	شد:	ما	در	موقعیتی	
خاص	و	با	رویارویی	سرنوشت	ساز	در	برابر	زیاده	خواهی	
آمریکایی	ها	و	متحدین	صهیونیستی	و	سعودی	آنها	قرار	
گرفته	ایم	این	رویارویی	به	این	دلیل	سرنوشت	ساز	است	
که	دشمن	ما	را	در	برابر	جنگ	و	تسلیم	مخیر	قرار	داده	ما	

باید	برای	تصمیم	گیری	علاوه	بر	رصد	تحولات	پیش	رو	و	
آینده	به	ماهیت	اقدامات	دشمن	از	جمله	در	دوران	دفاع	
مقدس	توجه	کنیم.	وی	با	اشاره	به	تلاقی	سه	گانه	میان	
سالگرد	خرمشهر،	ماه	رمضان	و	تهدیدات	امنیتی	سیاسی	
و	اقتصادی	دشمن	اظهار	کرد:	در	دوران	مقدس،	جنگ	در	
شرایطی	به	ملت	ایران	تحمیل	شد	که	مسئله	ما	استقرار	
نظام	برآمده	از	انقلاب	بود؛	کشور	درگیر	اختلافات	سیاسی	
بود	و	آمادگی	مناسب	دفاعی	وجود	نداشت	اما	اگر	ما	درگیر	
اختلافات	سیاسی	نبودیم	و	نیروهای	نظامیان	آماده	بودند	
دشمن	جرات	حمله	پیدا	می	کرد؟	بنابراین	امروز	هم	برای	
غلبه	بر	محاسبات	و	توهم	دشمن	به	حضور	مردم،	انسجام	
سیاسی،	باور	به	قدرت	خدا	و	استفاده	از	تدبیر	و	هماهنگی	در	
برابر	دشمن	نیاز	داریم.	سردار	رشید	ادامه	داد:	ما	خسارتهای	
حاصل	از	عدم	آمادگی	و	غافلگیری	در	آغاز	جنگ	را	به	
هوشیاری	دائمی	و	برخورداری	از	آمادگی	دفاعی	و	بازدارنده	
تبدیل	کردیم،	آسیب	پذیری	مردم	در	برابر	تهاجم	موشکی	
و	هوایی	دشمن	را	به	قدرت	پدافند	هوایی	تبدیل	کردیم	و	
امروز	بهانه	جویی	در	برابر	موشک	های	دقیق	و	ناو	زن	ما	به	
این	دلیل	است	که	می	بینید	ایران	صاحب	قدرت	موشکی	و	
مستقل	است	و	دشمن	از	این	سیاست	و	قدرت	تحقق	آن	
نگران	است	و	نه	شکل	و	حجم	موشک	و	شعارهایی	که	روی	

آن	نوشته	شده	که	البته	آن	هم	مهم	است.
وی	با	بیان	این	که	امروزه	بحث	درباره	امنیت	و	ثبات	در	

خلیج	فارس	و	تنگه	هرمز	بدون	در	نظر	گرفتن	منافع	ایران	
امکان	پذیر	نیست،	تصریح	کرد:	دشمن	درباره	اراده	ملت	
دچار	اشتباه	در	محاسبه	نشود	ما	فقدان	پیمان	های	دفاعی	و	
امنیتی	با	دیگر	کشورها	در	آغاز	جنگ	را	به	قدرتهای	مردمی	
تبدیل	کردیم	که	موجب	بازدارندگی	برای	ملت	ایران	در	برابر	

جنگ	های	احتمالی	آینده	شده	است.
فرمانده	قرارگاه	مرکزی	خاتم	الانبیاء	ستاد	کل	نیروهای	
مسلح	با	بیان	این	که	خرمشهر	به	عنوان	یکی	از	مهمترین	
شهرهای	اشغال	شده	ایران	و	با	اقتدار	نظامی	ارتش،	سپاه	
و	بسیج	آزاد	شد،	بر	ضرورت	توجه	به	درس	های	دفاع	
مقدس	در	شرایط	کنونی	تاکید	کرد	و	گفت:	باز	پس	گیری	
خرمشهر	حاصل	باز	تولید	قدرت	جدید	تهاجمی	بود	که	
امکان	طراحی	و	استراتژی	آزادسازی	مناطق	اشغالی	را	فراهم	
کرد.	در	واقع	آن	چه	موجب	فتح	خرمشهر	شد	اگر	قبل	از	
جنگ	وجود	داشت	یا	موجب	بازدارندگی	دشمن	از	تهاجم	
به	ایران	می	شد	یا	قوای	نظامی	دشمن	در	نقطه	صفر	مرزی	

با	شکست	مواجه	می	شد.
رشید	در	پایان	با	بیان	این	که	تلاش	دشمن	ایجاد	بی	
ثباتی	در	ایران	از	طریق	عملیات	روانی،	تحریم	و	اقدامات	
تحریم	آمیز	است،	خاطرنشان	کرد:	ما	باید	با	انسجام	حول	
محور	رهبری	و	حمایت	از	دولتمردان	برای	پیمودن	راه	
دشواری	که	پیش	رو	داریم	با	توکل	به	خدا	برای	آینده	ایران	
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خوراکی هایی که کمبودشان زیان آور است!
اگر قصد دارید از خطر مرتبط با مصرف ناکافی غلات کامل یا میوه پرهیز کنید، مصرف 
محصولات دارای برچسب حاوی غلات کامل یا میوه کفایت نمی کند. شما باید میوه و 

غلات کامل را تا حد امکان نزدیک به شکل اصلی آنها مصرف کنید.
بیشتر مواقع، زمانی که عوامل غذایی که به بیماری منجر می شوند را مد نظر قرار می 
دهیم، بر مصرف بیش از حد برخی مواد غذایی، مانند گوشت قرمز، غذاهای فرآوری 

شده و چربی های ترانس متمرکز می شویم.
اما مطالعه ای که به تازگی منتشر شده است، الگوهای غذایی در سراسر جهان را مورد 
بررسی قرار داده و مشخص شده است که آنچه نمی خوریم نیز می تواند به همان اندازه 

به سلامت ما آسیب وارد کند.
رژیم غذایی ضعیف به یکی از دلایل اصلی ناتوانی و مرگ در جهان تبدیل شده است. در 

سال 2017، از هر پنج مرگ، یک مورد را می توان با رژیم غذایی نسبت داد.
در این میان، افرادی که به اندازه کافی میوه یا غلات کامل از رژیم غذایی خود دریافت 
نمی کردند با بیشترین میزان خطر مواجه بودند. افرادی که رژیم غذایی کتو یا رژیم های 
غذایی با محتوای پروتئین زیاد را دنبال می کنند در این دسته قرار می گیرند زیرا در هر دو 

میزان مصرف میوه و غلات کامل کم است.
به رغم محبوبیت رژیم غذایی کتو، اطلاعات اخیر در کنار مطالعاتی که پیشتر بر این 
رژیم غذایی متمرکز بودند، به نظر می رسد نشان می دهند که با گزینه چندان مناسبی 

مواجه نیستیم.
اما حتی اگر فکر می کنید که به میزان کافی میوه و غلات کامل مصرف می کنید، 

همچنان این امکان وجود دارد که با برخی کمبودها مواجه باشید.
*روش های درست و اشتباه مصرف میوه و غلات کامل

اگر قصد دارید از خطر مرتبط با مصرف ناکافی غلات کامل یا میوه پرهیز کنید، مصرف 
محصولات دارای برچسب حاوی غلات کامل یا میوه کفایت نمی کند. شما باید میوه و 

غلات کامل را تا حد امکان نزدیک به شکل اصلی آنها مصرف کنید.
به عنوان مثال، درباره میوه ها، برای بهره مندی از فواید سیب باید میوه کامل و نه سس 
سیب، آب سیب یا پای سیب را مصرف کنید. درباره غلات کامل، باید محصول کامل، 
به عنوان مثال، جو دوسر و نه غلات صبحانه حاوی جو دوسر یا کلوچه های جو دوسر را 
مصرف کنید. این مساله اهمیت دارد زیرا مواد غذایی کامل حاوی مواد مغذی هستند که 
در ویژگی های ارتقا دهنده سلامت آنها ضروری هستند، اما طی فرایند پردازش امکان از 

بین رفتن این مواد مغذی وجود دارد.
به عنوان مثال، جو دوسر خرد شده )Steel cut oats( در واقع دانه های جو کامل است 
که به دو یا سه قسمت تقسیم شده اند، اما همچنان حاوی تمام مواد مغذی دانه های 
کامل هستند. دانه محصولات کامل دارای تمام ترکیبات لازم برای پیشتیبانی از زندگی 

بوده و اگر در خاک کاشته شوند می توانند جوانه بزنند.
در مقابل، کاشت غلات صبحانه تهیه شده از جو دوسر در خاک نتیجه ای به همراه 
نخواهد داشت. بدون در نظر گرفتن این که غلات صبحانه با چه میزان ویتامین یا مواد 
معدنی غنی می شوند، در این میان چیزی از دست رفته است. بر همین اساس است 
که مصرف مواد غذایی کامل برای بهره مندی از طیف کامل مواد مغذی توصیه می شود.

*درباره نان چطور؟
نان همواره محصولی مضر نیست. در حقیقت، نان برای هزاران سال یکی از اجزا ثابت 
رژیم های غذایی بیشتر تمدن ها بوده است. اما نان هایی که نسل های گذشته و باستانی 

مصرف می کردند بسیار متفاوت از نان هایی بوده انند که ما امروزه مصرف می کنیم.  
شما می توانید نان های تهیه شده از غلات کامل که در آنها دانه ها و غلات دیده می 

شوند را انتخاب کنید و در مقادیر معقول مصرف کنید.
و به خاطر داشته باشید که افزایش مصرف میوه ها و غلات کامل به معنای آن نیست 
که می توانید بخش های دیگر رژیم غذایی خود را نادیده بگیرید. دنبال کردن یک برنامه 
غذایی سرشار از گوشت قرمز، لبنیات، و غذاهای فرآوری شده بدون در نظر گرفتن این که 
چه میزان میوه یا غلات کامل مصرف می کنید، همچنان می تواند اثر منفی بر سلامت 

شما داشته باشد.
مصرف میزان کافی و نه بیش از حد مواد غذایی کامل - بیشتر مبتنی بر گیاهان از جمله 

میوه ها و سبزی ها - را فراموش نکنید. این توصیه هرگز قدیمی نمی شود.
 

فوق تخصص غدد درون ریز  مطرح کرد  

علایم کم کاری و پرکاری تیروئید

همزمان با روز جهانی تیروئید، رئیس انجمن غدد درون ریز ایران به بررسی عوامل 
کم کاری و پرکاری تیروئید پرداخت و نسبت به کنترل میزان ید مصرفی در مادران باردار 

هشدار جدی داد.
دکتر فریدون عزیزی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه نوع کارکرد غده تیروئید در 
زمان های مختلف از زندگی، اثرات متفاوتی بر انسان می گذارد، گفت: یکی از مواقعی که 
کارکرد این غده اهمیت زیادی دارد، زمان جنینی و کودکی است که عملکرد درست آن 
تأثیر مستقیمی در رشد جسمی و ذهنی جنین و کودک دارد. وی افزود: مادرانی که در 
زمان بارداری دچار کمبود ید بوده اند یا نوزاد آنها با کمبود ید مواجه است، ضریب هوشی 
کمتری دارند و دچار اختلالات ذهنی، عصبی و روانی می شوند. وی با بیان این که اگر 
شدت کمبود ید افزایش یابد می تواند منجر به »کراتنیسم« شود، گفت: بیماری هایی 
نظیر عقب افتادگی ذهنی، کوتاهی شدید قد و… از نتایج کمبود شدید ید است. البته 
این نارسایی امروزه با مصرف نمک های یددار در کشورها کاهش چشم گیری داشته و 
میزان ید موجود در نمک توسط کارخانجات به نحوی کنترل می شود که نیاز بدن تمام 
افراد برطرف شود. البته خانم ها در دوره بارداری نیاز بیشتری به مصرف ید دارند و به 
همین دلیل باید در زمان بارداری از قرص ید استفاده کنند. عزیزی در ادامه با بیان این که 
برای تولید هورمون تیروئید به ید نیاز است افزود: البته نمی توان از ایفای نقش صحیح 
غده تیروئید برای جلوگیری از ایجاد سایر اختلالات در بدن غافل بود. وجود هورمون 
تیروئید برای انفعالات و سوخت و ساز درست سلول ها ضروری است و کمبود آن در بدن 
باعث ابتلاء به کم کاری تیروئید و زیادی آن در بدن باعث پرکاری تیروئید می شود. وی 
با اشاره به علائم کم کاری و پرکاری تیروئید در بدن گفت: از آنجایی که این هورمون 
سوخت وساز سلول های بدن را کنترل می کند، بدیهی است که کاهش میزان آن باعث 
چاقی، افسردگی، ضعف و بی حالی فرد شده و افزایش میزان آن سبب کاهش وزن، 
اضطراب و تپش قلب می شود. این فوق تخصص غدد درون ریز ادامه داد: رشد ناهنجار 
برخی قسمت های غده تیروئید می تواند منجر به ایجاد تومور شده که با توجه به اینکه 
غده تیروئید معمولًا در گردن وجود دارد، هرگونه رشد نامتعارف در گردن به راحتی قابل 
مشاهده است و فرد در صورت مشاهده باید سریعاً به پزشک متخصص مراجعه کند تا در 
صورت مشاهده علائم توسط پزشک، معالجه دارویی یا عمل جراحی انجام شود. عزیزی 
یادآور شد: البته تنها پنج درصد این تومورها بدخیم است که نیاز به جراحی دارد و ۹۵ 
درصد مابقی با درمان دارویی قابل کنترل است که خوشبختانه در این زمینه کشور هیچ 

مشکل و کمبودی ندارد و روند درمان این بیماران به خوبی طی می شود.

این خوراکی های خوش و رنگ و لعاب کار دستتان می دهد 

مضرات وحشتناک زولبیا و بامیه های رنگی
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی ایران گفت: رنگ های خوراکی می توانند باعث 

ایجاد مسمومیت و در طولانی مدت زمینه ساز ابتلا به سرطان شوند.
بابک عشرتی درباره زولبیا و بامیه های رنگی که در قنادی ها به فروش می رسد، اظهار 
کرد: مدتی است برخی از قنادی ها و مراکز تهیه زولبیا و بامیه برای جذب مشتری بیشتر 
به سراغ طبخ زولبیا و بامیه های رنگی رفته اند؛ این در حالیست که در تهیه غذا باید تا حد 

امکان از اضافه کردن مواد افزودنی خودداری کنیم.
معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی ایران ادامه داد: مواد افزودنی چه آن دسته از 
افزودنی هایی که طول عمر و مدت نگهداری موادغذایی را افزایش می دهد و چه آن هایی 
که به خوراکی ها طمع و یا رنگ می دهد می تواند عوارض مختلفی را برای مصرف کننده 
به همراه داشته باشد. وی تأکید کرد: یکی از مشکلاتی که در بسیاری از موارد با آن مواجه 
هستیم و برخورد می کنیم استفاده از رنگ های غیرمجاز در خوراکی هاست؛ مصرف این 
رنگ ها در مقدار کم می تواند باعث ایجاد مسمومیت شود و در طولانی مدت می تواند 
عوارض خطرناکی مثل ابتلا به سرطان را به همراه داشته باشد؛ همچنین برخی از این 
رنگ های غیرمجاز هنگامی که برای طی کردن فرایند سوخت و ساز به کبد می رسند 
باعث از بین رفتن سلول های کبد و حتی ایجاد اختلالاتی از جمله سفتی کبد می شوند 
رنگ های غیرمجازاستفاده شده است،  از  آن ها  در  که  از مصرف غذا هایی  باید  پس 

خودداری کنیم.
*عوارض استفاده رنگ ها در غذا

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی ایران با اشاره به وجود رنگ های غیرمجاز در 
قنادی های معتبر بیان کرد: برای استفاده از رنگ های مجاز  محدودیت هایی وجود دارد، 
افراط در استفاده از این مواد مشکل ساز است پس در مصرف رنگ های خوراکی های 
مجاز باید احتیاط کنیم. وی تشریح کرد: پایه و اساس اغلب رنگ ها چه رنگ های خوراکی 
و چه رنگ های صنعتی فلزات هستند، برای مثال برای تولید رنگ ها از فلزاتی مانند آهن، 
روی استفاده می شود و نوع استفاده از رنگ ها مقدار مجاز استفاده از این فلزات را تعیین 
می کند به عبارتی دیگر دوز مجاز وجود این فلزات در رنگ ها با توجه به جایی که قرار است 
از آن ها استفاده شود، تعیین می شود. عشرتی ادامه داد: در هر صورت با توجه به اینکه 
پایه و اساس رنگ های تولید شده، ترکیبات فلزی است برای استفاده از رنگ های خوراکی 

هم محدودیت داریم.

مولتی ویتامین برای کسانی که رژیم غذایی محدودی دارند، 
آن هایی که با هر نوع غذایی سازگار نیستند و کسانی که دچار 
بیماری هایی هستند که مانع دریافت کافی مواد مغذی از 

طریق غذا می شود، می تواند کمک کننده باشد.
سالم  زندگی  سبک  یک  داشتن  برای  زیادی  فاکتورهای 
رژیم  زندگی،  نوع سبک  این  دو جنبه محوری  دارد.  وجود 
غذایی سالم و ورزش است. یک رژیم غذایی دارای تنوع بالا 
شامل میوه ها، سبزیجات، حبوبات و پروتئین، نه تنها به حفظ 
سطح انرژی بدن کمک خواهد کرد، بلکه مانع بروز بسیاری 
از بیماری ها خواهد شد. در بعضی موارد، کمبود مواد مغذی 
می تواند یک فرد را بیشتر در معرض بیماری های خاص قرار 
دهد. به عنوان مثال، ویتامین D برای جلوگیری یا کاهش 
خطر ابتلا به عفونت های تنفسی، از جمله سرماخوردگی 
مفید است. افرادی که سطح ویتامین D پایینی دارند، ممکن 
است در معرض ابتلا به عفونت تنفسی باشند. بنابراین ممکن 
است فکر کمک گرفتن از مکمل ها به ذهنتان خطور کند، 

این طور نیست؟
میزان کافی ویتامین ها و مواد معدنی ضروری را می توانید 
از طریق مصرف رژیم غذایی متعادل به دست آورید. با این 
وجود، اغلب مردم به مکمل ها و ویتامین ها برای افزودن به 
سطح این مواد ضروری روی می آورند؛ زیرا آن ها مواد مغذی 
بیشتری را تأمین می کنند، اما نه همه آن ها! درواقع، مصرف 

زیاد مکمل ها می تواند برای سلامتی شما خطرناک باشد.
مواد  از  را  موردنیازمان  مغذی  مواد  است  بهتر  *چرا 

غذایی کسب کنیم نه از مکمل ها؟
همه ما می دانیم که در بازار، مکمل ها و ویتامین هایی به 
فروش می رسند که در سبزیجات و میوه ها یافت می شوند 
اما متخصصین تغذیه معتقد نیستند که این بهترین راه برای 

دریافت مواد مغذی حیاتی است.
میوه ها،  مانند  کلیدی  غذاهای  مکمل ها،  با  مقایسه  در 
سبزیجات، حبوبات و پروتئین ها تقریباً همیشه یک گزینه 
سالم هستند. علاوه بر داشتن مواد مغذی بیشتر، از جمله 
نیز حاوی  کامل،  مغذی ها، غذاهای  و درشت  ریزمغذی ها 

فیبرهای مفید و ترکیبات محافظتی مانند آنتی اکسیدان ها 
هستند که همیشه در مکمل ها وجود ندارند.

*چرا یک فرد باید مولتی ویتامین مصرف کند؟ بهترین 
راه برای به دست آوردن مولتی ویتامین ضروری چیست؟
اغلب متخصصین تغذیه به عنوان افرادی که حامی دریافت 
بیشتر مواد مورد نیاز از طریق غذا هستند، معتقدند زمان هایی 
اطمینان  تا  است  دارد که مصرف مکمل ها ضروری  وجود 
حاصل شود، فرد آنچه که بدن او به آن نیاز دارد را دریافت 

می کند.
مولتی ویتامین برای کسانی که رژیم غذایی محدودی دارند، 
آن هایی که با هر نوع غذایی سازگار نیستند و کسانی که دچار 
بیماری هایی هستند که مانع دریافت کافی مواد مغذی از 

طریق غذا می شود، می تواند کمک کننده باشد.
درحالی که آزمایش خون می تواند کمبود مواد مغذی را نشان 

دهد، اگر فردی احساس کرد که رژیم غذایی محدودی دارد و 
یا متوجه علائم فیزیکی ناشی از کمبود این مواد ضروری شد، 
حتماً باید به پزشک مراجعه نماید تا مصرف مولتی ویتامین را 

آغاز کند.
مواد  و  ویتامین ها  برخی  اندازه  از  بیش  مصرف  *چرا 

معدنی خاص، خطرناک است؟
دو نوع اصلی از ویتامین ها وجود دارد: آن هایی که محلول در 
آب هستند و در حضور آب حل می شوند و آن هایی که محلول 
در چربی هستند و می توانند در چربی ها و روغن ها حل شوند. 
ویتامین های محلول در آب در بدن ذخیره نمی شوند، و این 
باعث می شود که مصرف هرروزه آن ها ضروری باشد. در واقع، 
بدن اکثر ویتامین های محلول در آب را دفع می کند که شامل 
ویتامین B و C از طریق ادرار است. در مقابل، ویتامین های 
محلول در چربی، از جمله ویتامین A، D، E و K، در بافت 

کبد و چربی ذخیره می شوند و در صورت مصرف بیش از حد، 
می توانند به سطوح سمی برسند.

 ویتامین A به ویژه باید مورد توجه قرار بگیرد، زیرا مقدار 
بیش از حد آن می تواند منجر به سرگیجه، استفراغ، خستگی، 
مو شود.  ریزش  و  استخوان  بافت  آسیب کبدی، کم شدن 
باشد.  مرگبار  می تواند  حتی  ویتامین  این  شدید،  دوزهای 
توصیه می شود مصرف ویتامین A در بزرگسالان از حد ۹00 

میکروگرم در روز تجاوز نکند.
آهن یک ماده معدنی ضروری است که در صورت مصرف 
بیش از حد می تواند خطرناک باشد. علائم حاد مسمومیت 
آهن عبارت اند از درد معده، حالت تهوع و استفراغ. با این 
حال، اگر مصرف آهن ادامه پیدا کند، می تواند در اندام های 
داخلی انباشته شود و در نهایت منجر به آسیب های مغزی و 

کبدی گردد.
مصرف بیش از حد بسیاری از ویتامین ها و مکمل ها می تواند 
شما را در معرض خطر مسمومیت قرار دهد، بنابراین قبل از 

مصرف، با پزشک یا متخصص تغذیه خود مشورت کنید.
مکملی  چه  باید  که  کنیم  تعیین  می توانیم  *چطور 

مصرف شود؟
بهترین راه این است که با یک متخصص تغذیه ملاقات کنید 
که بتواند بر اساس رژیم غذایی تان کمبودها را محاسبه کند و 
ارزیابی فیزیکی مربوط به تغذیه را انجام دهد تا علائم احتمالی 
کمبود را بیابد. متخصصان تغذیه نه تنها در شناسایی این 
کمبودها آموزش دیده اند، بلکه همچنین می توانند به شما 
توصیه های شخصی در مورد مکمل ها، دوز مناسب و برندهای 

قابل اطمینان را ارائه دهند.
*در زمان تهیه مکمل در مورد چه چیزی باید محتاط 

باشیم؟
اگر دکتر یا متخصص تغذیه توصیه می کند که مکمل ها 
را مصرف کنید، قبل از خرید آن، لازم است که به علامت 
استاندارد سازمان غذا و دارو بر روی برچسب توجه کنید، زیرا 
نشان می دهد که برای تأیید کیفیت، مورد آزمایش قرار گرفته و 
با توجه به دستورالعمل های تولید این سازمان، تولید می شود.

چرا باید مواد مغذی را از خوراکی ها دریافت کنیم نه از مکمل ها

غذا یا مکمل؟

علمی و سلامت 

 

تولید ربات ارزان برای یاری کهنسالان
در شرایطی که اثر محصولات رباتیک یاری رسان به کهنسالان گران قیمت بوده و برای 
عموم مردم قابل خریداری نیستند، ربات موبیکا با قیمت پایین می تواند نیازهای این 

افراد را برطرف کند.
این ربات که توسط محققان آلمانی تولید شده قادر به دوگونه تعامل صوتی و متنی با 
انسان هاست. ربات یادشده هم می تواند در انجام امور منزل به سالمندان کمک کند و 

هم برای انجام مراقبت های درمانی و بهداشتی از آنها برنامه ریزی شود.
علاوه بر کمک به انجام امور روزمره، موبیکا می تواند مصرف داروهای روزمره را به 
کهنسالان یادآوری کند و با نمایش تصاویر مرتبط به آنها برای انجام برخی حرکات ورزشی 
نیز کمک کند. ربات یادشده با نصب نرم افزار خاص ناوبری می تواند برای رسیدن به 

مقصد نیز به افراد کمک کند.
ربات مذکور که با چرخ حرکت می کند، دارای ارتفاعی قابل تنظیم بوده و برای رسیدن 
به مقصد به طور خودکار قابل برنامه ریزی است. موبیکا از یک نرم افزار شناسایی چهره 
هم برخوردار است و می تواند اشخاص مختلف را به یاد آورد. هزینه خرید این ربات و زمان 

عرضه آن به بازار اعلام نشده است.

ساخت خانه های خنک تر با چوب فراوری شده
محققان با فراوری شیمیایی چوب به این ماده قابلیت انعکاس نور خورشید را می دهند. 
در نتیجه خانه های ساخته شده با این چوب خنکتر خواهند بود. همچنین این چوب 

فراوری شده قدرتی معادل فولاد می یابد.
چوب هایی که به طور شیمیایی فراوری شده اند، احتمالًا به زودی نیاز به دستگاه های 

تهویه هوا را از بین می برند و می توانند داخل ساختمان را خنک تر کنند.
برای این منظور محققان دانشگاه مریلند به وسیله پراکسید هیدروژن )ماده ای که در 

وایتکس نیز وجود دارد( تغییراتی در ساختار سلولی چوب ایجاد کردند.
چوب فراوری شده انرژی خورشید را منعکس می کند و در نتیجه اشعه های نور کمتری 

جذب ساختمان می شود.
خانه هایی که با چوب های فراوری شده، ساخته شوند در آب وهوای گرم، خنک تر 
می مانند و به این ترتیب نیاز به کنترل دمای داخل ساختمان نیز کمتر می شود. به گفته 
»لیانگ بینگ هو« مولف ارشد تحقیق این روند با حذف لیگنن از دیوار سلول های چوب 

انجام شده است.
لیگنین یک پلیمر پیچیدهٔ ساخته شده از واحدهای مولکولی فنیلپروپان است که در 
گیاهان تولید می شود و به سخت تر شدن گیاهان و در نتیجه تشکیل چوب منجر می 
شود. جالب آنکه چوبی که با این روش فراوری می شود سخت تر از نمونه های معمول 

خواهد بود و استحکام آن با فولاد قابل مقایسه است.
به طور خاص قدرت کششی آن حدود ۴0۴ مگاپاسکال است. این میزان ۹ برابر بیشتر 

از قدرت کششی چوب معمولی است.
علاوه برتمام این موارد چوب فراوری شده گرمای تولید شده در داخل را جذب و 
در اتمسفر رها می کند. محققان با جایگزین کردن دیوارهای سقف و دیوار خارجی 
آپارتمان های مختلف در 1۶ ایالت آمریکا متوجه شدند چنین چوبی می تواند 20 تا ۳۵ 

درصد از مصرف انرژی بکاهد.
اما نکته منفی آن جاست که در ماه های سردتر سال نمی تواند گرما جذب کند در نتیجه 

به افزایش هزینه های گرمایشی ساختمان ها منجر می شود.
به همین دلیل کارشناسان پیشنهاد می کنند از این چوب در مناطقی استفاده شود که 

هوا به شدت گرم است.

پژوهشگران آمریکایی به سرپرستی "مرتضی قریب" 
هوش  بر  مبتنی  عمیق  شبکه  یک  ایرانی،  دانشمند 
آرام  فرود  به  می تواند  که  کرده اند  طراحی  مصنوعی 

پهپادها کمک  کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از ساینس دیلی، فرود آوردن 
کار  هستند،  مجهز  روتور  چند  به  که  پهپادهایی  آرام 
دشواری است زیرا تلاطمی که جریان هوای ناشی از هر 
روتور تولید می کند، می تواند پهپاد را هنگام فرود تکان 
دهد. به همین دلیل، بلند شدن و فرود پهپاد، معمولًا 
دشوارترین بخش های پرواز آن به شمار می روند. تکان 
خوردن پهپادها تا هنگام پایان یافتن نیرو و افتادن آن 

روی زمین ادامه دارد.
فناوری  "مؤسسه  مصنوعی  هوش  متخصصان 
"مرتضی  سرپرستی  به   )CalTech("کالیفرنیا
ایرانی،  دانشمند   ،)Morteza Gharib("قریب
سیستمی ابداع کرده اند که با کمک یک شبکه عمیق 
تا فرود  عصبی، به پهپادهای خودران کمک می کند 
آمدن سریع و ایمن با مصرف کم انرژی را یاد بگیرند. 
 ،)Neural Lander("این سیستم موسوم به "نورال لندر
یک کنترل کننده مبتنی بر یادگیری است که حالت 
قرار گرفتن و سرعت پهپاد را ردیابی و مسیر فرود آن و 
سرعت روتور را اصلاح می کند تا آرام ترین فرود ممکن 

برنامه ریزی شود.
هوا  استاد   ،)Soon-Jo Chung("چانگ جو  "سون 
فضای مؤسسه فناوری کالیفرنیا گفت: شاید این پروژه 
بتواند به فرود آرام و ایمن پهپادها به خصوص در شرایط 
ناملایم مانند وزش باد با صرف کمترین انرژی کمک 

کند.
پژوهشگران در کنار کاربردهای تجاری این سیستم، 
مزایایی در حوزه پزشکی و نقل و انتقالات مربوط به این 

حوزه در نواحی دورافتاده مطرح کردند.
قریب گفت: اهمیت فرود سریع و آرام هنگام جا به جا 

کردن یک فرد زخمی، غیرقابل انکار است.
بر  مبتنی  سیستم های  عمیق،  عصبی  شبکه های 
سیستم های  از  الهام  با  که  هستند  مصنوعی  هوش 

زیستی مانند مغز طراحی می شوند. کلمه عمیق، به 
چند  به  ورودی  داده های  که  دارد  اشاره  واقعیت  این 
لایه تجزیه می شوند و هر یک از آنها اطلاعات ورودی را 
با روشی مشابه پردازش می کند. این شبکه ها، قابلیت 
یادگیری خودکار دارند و همین قابلیت موجب می شود 

برای وظایف تکراری مناسب باشند.
پژوهشگران برای اینکه مطمئن شوند پهپاد، به آرامی 
و با راهنمایی شبکه عصبی پرواز می کند، روشی موسوم 
به "هنجارسازی طیفی")spectral normalization( را 
به کار بردند و بهبود در پرواز پهپاد را مورد بررسی قرار 

دادند.
این سیستم جدید می تواند امکان بروز خطا در حرکت 
عمودی را در فرودهای کنترل شده، تا 100 درصد و در 

حرکت افقی تا ۹0 درصد کاهش دهد.
سیستم نورال لندر طی پرواز آزمایشی توانست امکان 
 ،)Yisong Yue("انتقال آرامتر را فراهم کند. "ییسونگ یو
استادیار علوم رایانه و ریاضی مؤسسه فناوری کالیفرنیا 
و از پژوهشگران این پروژه گفت: نورال لندر با ارتکاب 
اشتباهات کمتر می تواند از عهده فرود سریع تر و آرامتر 

روی سطح زمین برآید.
ابداع این سیستم، یک همکاری بینارشته ای میان 
سیستم های  و  ماشینی  یادگیری  حوزه  متخصصان 
ارتباطات محکمی را  کنترل کننده به شمار می رود و 

میان این دو حوزه شکل داده است.

هوش مصنوعی به فرود آرام پهپادها کمک می کند

عضو هیئت علمی دانشکده مهندسی دانشگاه کاشان با همکاری موسسه تحقیقاتی 
ماکس پلانک آلمان، دانشگاه های دکین و آرام آی تی استرالیا و دانشگاه ایونینا یونان، با 
توسعه تکنولوژی برداشت کننده های انرژی پوشیدنی، موفق شدند انرژی حاصل از راه 

رفتن را ذخیره و از آن برای شارژ موبایل استفاده کنند.
به گزارش ایسنا، امروزه توسعه صنعت الکترونیک، گجت های همراه )موبایل، ساعت 
هوشمند، آی پاد( با انرژی مصرفی کمی را در اختیار ما قرار داده است، اما اتمام سریع 

شارژ موبایل یا سایر وسایل الکترونیکی مشکل مشترک تمام گجت های همراه است.
بنابراین حذف باتری و دسترسی به منبع انرژی دائمی و پاک که همیشه همراه ما باشد 
ایده وسوسه کننده ای برای دانشمندان به شمار می رود. این ایده باعث ظهور تکنولوژی 
برداشت کننده های انرژی پوشیدنی شده است. به زبان ساده این برداشت کننده های 
انرژی در لباس یا کفشی که می پوشیم یا حتی در داخل بدن کار گذاشته می شوند و 
انرژی  تبدیل کنند، مانند:  الکتریکی  انرژی  به  را  ما  انرژی تلف شده بدن  می توانند 
راه رفتن، انرژی حرکت دست ها، تپش قلب و حرکت شش ها؛ به عبارت دیگر بدن ما 

باتری های نسل آینده خواهند بود.
نانوژنراتورهای پیزوالکتریک یکی از انواع برداشت کننده های انرژی هستند که برای 
تبدیل انرژی مکانیکی به الکتریکی در سال های اخیر به شدت مورد توجه قرار گرفته اند.

دکتر محمدمهدی ابوالحسنی، عضو هیئت علمی دانشگاه کاشان با همکاری مؤسسه 
تحقیقاتی ماکس پلانک آلمان، دانشگاه دکین و آر ام آی تی استرالیا و دانشگاه ایونینا 
یونان در تیم مشترکی در حال تحقیق برای توسعه برداشت کننده های پوشیدنی بر پایه 
نانوژنراتورهای پیزوالکتریک هستند. در تحقیقی که به تازگی توسط این تیم تحقیقاتی 
بین المللی منتشر شده است راهکار جدیدی برای افزایش توان خروجی نانوژنراتورهای 
خروجی  توان  جدید  متد  این  از  استفاده  با  است؛  شده  پیشنهاد  پیزوالکتریک 
نانوژنراتورهای پلیمری ۵00 برابر نمونه های مشابه تجاری افزایش یافته است. در این 
روش نانو ساختار برداشت کننده های انرژی با استفاده از تئوری های ترمودینامیکی به 
صورتی طراحی می شود که ساختار داخلی نانوژنراتورها دارای تخلخلی با ابعاد کوچک تر 
از 100 نانومتر باشد. وجود تخلخل های نانومتری داخل ساختار نانوژنراتورها باعث تغییر 
پارامترهای پیزوالکتریک این برداشت کننده های انرژی می شود که در نهایت منجر به 
افزایش بازده و توان الکتریکی نانوژنراتورها می شود. این تیم تحقیقاتی با موفقیت انرژی 
حاصل از راه رفتن فردی به وزن ۸0 کیلوگرم را ذخیره و برای شارژ موبایل استفاده کردند.
طبق اعلام روابط عمومی وزارت علوم، از نتایج این طرح آزمایشگاهی می توان برای 
شارژ گجت های الکترونیکی همراه استفاده کرد. نتایج این تحقیق به تازگی در مجله 

Nano Energy با ضریب تأثیر 1۳.1۶ منتشر شده است.

استفاده از انرژی حاصل از راه رفتن برای شارژ موبایل

حفظ وزن سالم می تواند خطر ابتلا به این بیماری ها و کوچک شدن مغز را کاهش دهد.
دیگر همه می دانند که اضافه وزن یا چاقی به عنوان یک مشکل سلامت جدی در نظر 
گرفته می شوند. چربی اضافه بدن با برخی انواع بیماری ها از جمله سرطان مرتبط است.

مراکز کنترل بیماری آمریکا )CDC( تایید کرده است که چاقی خطر بیماری ها و شرایط 
تهدیدکننده زندگی از جمله دیابت، فشار خون بالا و سکته مغزی را برای انسان افزایش 

می دهد.  
اضافه وزن و چاقی ممکن است در آینده نزدیک به اندازه سیگار کشیدن دلیل ابتلا به 

بیماری ها و مرگ های قابل پیشگیری باشد.
اما آیا وزن اضافه بدن بر مغز نیز تاثیرگذار است؟ بر اساس پژوهشی که طی 1۵ سال 
گذشته انجام شده است، پاسخ مثبت به نظر می رسد. اضافه وزن موجب تغییرات فیزیکی 
در مغز می شود و البته همه آنها خوب نیستند. طی چندین سال گذشته، سه مطالعه 

جداگانه چاقی را با کوچک شدن مغز پیوند داده اند.
*از دست دادن اتصالات مغز

ماده سفید در مغز این امکان را برای بخش های مختلف این اندام فراهم می کند تا با 
یکدیگر در ارتباط باشند. این بخش در حل مساله و تفکر سریع درگیر است و همچنین در 

تعادل، راه رفتن و خلق و خو نقش دارد.
ماده سفید با افزایش سن تحلیل می رود، اما به نظر می رسد اضافه وزن روند پیری مغز 
را تسریع می کند. در سال 201۶، تیمی از پژوهشگران دانشگاه کمبریج مقدار ماده سفید 

در مغز ۵27 نفر که در بازه سنی 20 تا ۸7 سال قرار داشتند را مورد بررسی قرار دادند. سوژه 
ها بر اساس شاخص توده بدنی )BMI( خود به دو دسته »لاغر« و »چاق« تقسیم شدند.

مغز سوژه های چاق تقریبا 10 سال پیرتر از مغز همتایان لاغر خود بود. به بیان دیگر، 
میزان ماده سفید مغز یک فرد چاق ۵0 ساله به اندازه یک فرد لاغر ۶0 ساله بود.

*به طور خاص، چربی دور کمر بد است
مطالعه ای که در فوریه 201۹ در دانشگاه لوهوربورو در انگلیس انجام شد به نوعی 
پشتیبان نتایج مطالعه دانشگاه کمبریج بود. با در نظر گرفتن این که وزن بدن می تواند 
طی ماه ها و سال ها نوسان داشته باشد، تیم پژوهشی این دانشگاه یک متغیر دیگر را نیز 
مد نظر قرار دادند: نسبت دور کمر به کفل. تقریبا 10 هزار سوژه در این مطالعه شرکت 
داشتند که در بازه سنی ۴0 تا نزدیک 70 سال قرار داشتند. این افراد در ارزیابی بیوبانک در 
بریتانیا شرکت داشتند که طی آن بدن آنها با دستگاه تصویربرداری ام آرآی اسکن شده بود.
در افرادی با شاخص توده بدنی و نسبت دور کمر به کفل بالا، حجم مغز به طور میانگین 
تنها 7۸۶ سانتیمتر مکعب بود. اما در افرادی با شاخص توده بدنی و نسبت دور کمر به کفل 

سالم حجم مغز به طور میانگین 7۹۳ سانتیمتر مکعب بود.
اجازه دهید درباره از دست دادن ماده خاکستری مغز نیز صحبت کنیم.

اگر ماده سفید مغز به سیگنال ها اجازه انتقال می دهد، ماده خاکستری آن چیزی است 
که در واقع سیگنال ها را ارسال می کند. ماده خاکستری مسئول مواردی مانند کنترل 

ماهیچه، حافظه، احساسات، گفتار، تصمیم گیری، کنترل خود و درک حسی است.

*زنان و مردان به طور متفاوت تحت تاثیر قرار می گیرند
در آوریل 201۹، طی مطالعه ای در مرکز پزشکی دانشگاه لیدن در هلند، این مساله که 
آیا زنان و مردان در نتیجه چربی اضافه بدن به طور متفاوت تحت تاثیر کوچک شدن مغز 
قرار می گیرند را مورد بررسی قرار گرفت. کوچک شدن مغز در افراد چاق از هر دو جنسیت 

همچنان قابل توجه بود، اما برخی تفاوت ها بین مردان و زنان وجود داشت.
به طور کلی در مردان، چربی بدن بیشتر با ماده خاکستری کمتر مغز پیوند خورده بود. 
در زنان، به نظر می رسید کوچک شدن مغز در بخش گلوبوس پالیدوس، بخشی از مغز که 

حرکات ارادی را کنترل می کند، متمرکز است.
*وزن سالم و پیشگری از بیماری آلزایمر

ذکر این نکته اهمیت دارد که بیشتر سوژه ها در این مطالعات میان سال یا پیرتر بودند.
در شرایطی که پژوهشگران ارتباطات مستقیمی بین کوچک شدن مغز و بیماری هایی 

مانند آلزایمر و پارکینسون ارائه نکرده اند، اما احتمال آن مطرح است.
از این مساله آگاه هستیم که افراد مبتلا به بیماری های آلزایمر و پارکینسون بافت و توده 
مغز خود را از دست می دهند که آنها را در ارائه عملکردهای جسمانی و روانی با مشکل 
مواجه می سازد. حفظ وزن سالم می تواند خطر ابتلا به این بیماری ها و کوچک شدن 
مغز را کاهش دهد. وزن اضافه بدن می تواند مغز شما را در ارائه عملکرد درست با دشواری 
مواجه سازد، اما با حرکت در مسیر کنترل وزن شما می توانید از کوچک شدن مغز زودتر از 

زمانی که با توجه به سن شما رخ خواهد داد، پیشگری کنید.

رابطه چاقی و کوچک شدن مغز
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افق كوفه در 21 رمضان 40 هجری رنگ ماتم به خود 
گرفت و فرود شمشیر نفاق و جهالت بر فرق یگانه مظهر 
عدالت گستری، شیعیان را در غمی شگرف فرو برد. 
امام همامی كه آینه تمام نمای صفات حق در میان 
اهل یقین بود و با پرورش مکارم اخلاقی، راه رسیدن 
به كمال مطلوب را پیش چشم پیروانش به تصویر كشید 
و حدیث وارستگی و ایمانش در گستره تاریخ جاودانه 

ماند.
علی)ع(  امام  شهادت  سالروز  با  قدر  شب  دومین 
نخستین پیشوای شیعیان همزمان شده است. انسانی 
و  طلبی  حق  فریاد  توانست  كه  ساز  تمدن  و  ممتاز 
عدالت گستری خویش را به پیروانش در گستره جهان 
برساند و اینگونه نهال نوپای اسلام را از خطر انحراف و 
تحریف به دور دارد و الگویی كارآمد از حکومت داری 
یادگار  به  اسلامی  جامعه  برای  را  عدالت  اجرای  و 
بگذارد. بزرگ مردی كه با نهادینه ساختن ارزش های 
الهی و توحیدی به احیای فرهنگ اسلامی پرداخت. 
سیره های نظری و عملی ایشان سرشار از رویکردهای 
سازنده ای به شمار می رود كه بررسی و درك این آموزه 
ها می تواند، مسیر رسیدن به كمال انسانی و مطلوب 
نماید. سرانجام دشمنان  انسان روشن  را پیش روی 
اسلام كه عدالت گستری های امام علی)ع( را تاب 
نمی آوردند، نقشه قتل ایشان را طراحی كردند و بدین 
ترتیب نخستین پیشوای شیعیان)ع( مظهر رستگاری را 
در 21 رمضان 40 هجری در محراب عبادت به شهادت 
رساندند. به همین مناسبت  در ارتباط با شخصیت و 
جایگاه امام علی)ع( با حجت الاسلام »صادق گلزاده« 
استاد حوزه و دانشگاه، پژوهشگر، عضو دفتر تبلیغات 
اسلامی و از اعضای انجمن علمی مهدویت به گفت و 

گو  پرداخته ایم. 
* حضرت علی)ع( تجلی انسانیت و شجاعت

 شخصیت و سیره مولای متقیان)ع( جلوه ای كامل 
از انسان متعالی را به تصویر می كشد. علما بر این 
مساله اتفاق نظر دارند كه فضیلت و مکارم اخلاقی به 
طور كامل در نخستین پیشوای شیعیان)ع( نمود كامل 
داشته است. پروردگار در آیه 59 سوره نساء می فرماید: 
»ای كسانی كه ایمان آورده اید، اطاعت كنید خدا را و 
اطاعت كنید پیامبر خدا و اولو الامر)اوصیای پیامبر( 
را.« نمونه این آیه حضرت محمد)ص(، امام علی)ع( و 
اهل بیت)ع( هستند. امیرمومنان)ع( به عنوان انسان 

كامل از تمام فضیلت ها و سجایای اخلاقی برخوردار 
بود و هرآنچه كه از منظر قرآن، عقل و روایات، اخلاق 
خوب به شمار می رود در ایشان وجود داشت. حضرت 
علی)ع( اسوه تمامی سجایای اخلاقی به شمار می رود 
به این معنا كه ایشان مصداق عینی و نمونه ای كامل 
از اخلاق سیاسی، خانوادگی، فردی و اجتماعی است 
و تمام جلوه های اخلاقی امام)ع( در اوج كمال قرار 
دارد. امیرمومنان)ع( در صفت هایی چون صداقت، 
عدالت، انصاف، صراحت، شرح صدر، قناعت، ساده 
شود.  می  محسوب  الگو  فروتنی  و  تواضع  زیستی، 
اخلاق فطری و غیر فطری در ایشان برجسته است. 
امیرمومنان)ع( حقیقتا مصداق تعبیری به شمار می 
رود كه »جرج جرداق« نویسنده لبنانی پس از آن كه 
فضایل سیاسی، اجتماعی و اخلاقی و ابعاد وجودی 
ایشان را برمی شمارد در ارتباط با ایشان می نویسد: 
امام علی)ع( »صدای عدالت انسانی« محسوب می 

شد.
 *سیره سیاسی و زمامداری امام علی)ع(

 در سیره سیاسی و زمامداری امیرمومنان)ع( و دامنه 
حکومتی ایشان؛ وضعیت معیشتی حکام، زمامداران و 
كارگزاران نظام، بایستی به میزان متوسط جامعه باشد 
چرا كه اگر كارگزاران نظام اسلامی زندگی متوسطی 
داشته باشند به لحاظ معیشتی تامین خواهند بود 
و اینگونه می توانند تمام وقت خود را برای اداره نظام 
و  اشراف  دلیل  به  همچنین  و  كنند  صرف  اسلامی 
دارند،  جامعه  مستمند  و  ضعیف  طبقه  از  كه  دركی 
لذت های مادی و رفاهی آنها را غافل نمی كند كه از 
رسیدگی به مشکلات مردم و نیازمندان غافل شوند و 
بدین ترتیب در بدنه نظام حکومت اسلامی می توانند 
دغدغه مستضعفان را درك كنند. در پرتو همین عدل 
علوی و منطق است كه حاكم اسلامی وقتی عادل 
و  بایستد  ستمگر  و  دشمن  برابر  در  كه  بود  خواهد 
رحیم  و  دلسوز  مومن؛  و  مستضعف  محروم،  مقابل 
باشد. **سیره امام علی)ع(؛ جلوه ای از ذات الهی 
از مشاهده و تدبر در سیره حضرت علی)ع( می توان 
اگر  و  است  الهی  حقیقت  جلوه  ایشان  كه  دریافت 
هدف درك عدل علی)ع( باشد، باید دریافت كه خدا 
عدالت را چگونه معنا می كند و اگر فردی بخواهد، 
عدل را در قرآن و روایت های پیامبر)ص( بیابد، باید به 
سیره امیرمومنان)ع( بنگرد. در این جا سخن رسول 

اكرم)ص( معنا می یابد كه علی)ع( با حق و حق هم 
با علی)ع( است. امیرمومنان)ع( در عمل عادل ترین، 
انسان؛ در نظر جامع ترین و آگاه ترین فرد به مباحث 
اندیشه  و  است  الهی  به عدل  معتقد  باور  در  و  عدل 

غیرعادلانه در ایشان وجود ندارد. 
*نخستین امام شیعیان)ع(؛ بی همتا در فضیلت 

های انسانی
 اسرار بسیار عجیبی در زندگی امیرمومنان)ع( وجود 
دارد و نمونه ای دیگر همچون ایشان كمتر می توان 
یافت، آن والامقام كه یگانه مولود كعبه به شمار می رود. 
در ارتباط با چگونگی و مکان شهادت نخستین پیشوای 
یعنی  در رمضان  امام)ع(  كه  باید گفت  نیز  شیعیان 
بهترین ماه خدا و با فضیلت ترین جایگاه یعنی مسجد 
و به ارجح ترین مرگ كه شهادت است به لقای الهی 
رسید. حضرت علی)ع( تجسم كامل عدل است چراكه 
با شمشیر ظلم به شهادت رسید و جلوه حقیقی تقوا و 
عابدترین فرد محسوب می شود چون در حالت عبادت 
در  امیرمومنان)ع(  شتافت.  حق  دیدار  به  سجده  و 
هنگامه شهادت فرمودند: »به خدای كعبه كه رستگار 
تو  از  پروردگارا  كه  معناست  بدان  سخن  این  شدم.« 
سپاسگزارم زیرا مرا در بالاترین مرتبه به ضیافت خویش 
دعوت كردی و پذیرفتی، چرا كه در اوج اخلاق، ایمان، 
تقوا، عبادت و كمال انسانی هستم. بنابراین ایشان 
هرگز در گستره تاریخ و جهان فراموش نمی شود، چون 
در ماندگارترین شرایط، دعوت الهی را لبیك گفت و تمام 
مسلمانان باید با پیروی از سیره امیرمومنان)ع( كه نماد 
انسان كامل و ظرفیت عبودیت و بندگی به شمار می 
رفت و عمل به سیره قولی و عملی امام)ع( به سرمنزل 

سعادت و بهروزی رهنمون شوند.
سیره  ترویج  و  حفظ  در  علمی  مراكز  **رسالت   

نخستین امام شیعیان)ع(
 امیرمومنان)ع( در اوج قله علوم اسلامی و دینی قرار 
دارد و مرجع علمی و دینی امت اسلامی محسوب 
می شود به همین علت محققان، مدرسان و مبلغان؛ 
امام  اخلاقی  و  رفتاری  سیره  حقایق  تبیین  رسالت 
و  تحقیقات  مهم  این  كه  دارند  برعهده  را  علی)ع( 
كارهای پژوهشی دقیق را طلب می كند. حوزه ها و 
بخش هایی كه می تواند در ارتباط با آموزه ها و پندهای 
از  بگیرد، عبارتند  قرار  توجه  مولای متقیان)ع( مورد 
مردم سالاری دینی، شایسته سالاری، كرامت انسانی، 
حقوق بشر، نظارت، انتقادگری، مرزبانی از ارزش ها، 
عدالت و اعتدال، قانون گرایی، شرح صدر، سازش 
ناپذیری، استکبارستیزی، دستگیری از مستضعفان، 
عبادت، تواضع، ساده زیستی، انفاق و زهد. هركدام از 
این سرفصل ها و مثال های فراوان دیگر می تواند الهام 
بخش پژوهشی باشد تا زیبایی منطق، منش و اندیشه 
این امام همام را تصویرسازی و به جامعه منعکس كند. 
**آموزه های امام علی)ع(؛ موثر در شکست اندیشه 
های افراطی علی بن ابیطالب)ع( نیز با جریان های 
نفاق و متحجران با اقتدا روبرو بود، بنابراین از سیره 
این امام همام)ع( می توان در برخورد با جریان های 
تکفیری معاصر استفاده كرد، جریان هایی كه با شعار 
خلاف  اعمال  و  آیند  می  مسلمانان  جنگ  به  دین 
دین انجام می دهند، به منظور مبارزه با اندیشه های 
تکفیری می بایست، تمام مسلمانان و مذاهب اسلامی 
افراد و  این  با  با همبستگی كامل به جنگ  و  متحد 
جریان ها بروند و با روشنگری، مرز خویش را با تکفیر 
مشخص كنند و بدین گونه ریشه تکفیر را در سرزمین 

خویش بخشکانند. 

مدیركل دفتر تحقیقات و توسعه فناوری آبفای كشور مطرح كرد

لزوم توجه به طرح های تحقیقاتی و پژوهشی در 
صنعت آب و فاضلاب کشور

مدیركل دفتر تحقیقات، توسعه فناوری و ارتباط با صنعت شركت مهندسی آبفای كشور 
بر لزوم توجه به طرح های تحقیقاتی و پژوهشی در صنعت آب و فاضلاب كشور تأكید و از 

آبفای قم به عنوان الگو در این زمینه یاد كرد.
دكتر احمد سیاحی پس از بازدید از برخی از پروژه های آبفای قم در نشستی با حضور 
مدیرعامل و معاونین و مدیران شركت آب و فاضلاب استان قم بر لزوم توجه به طرح های 
تحقیقاتی و پژوهشی در صنعت آبفای كشور تأكید كرد و گفت: اعتقاد مدیریت شركت به 
تحقیقات و نوآوری، وجود نیروهای تخصص، توانمند و خوش فکر و توجه به مسائل بنیادی، 

می تواند شركت آب و فاضلاب قم را به الگویی برای سایر استان های كشور تبدیل كند.
انرژی  تولید  كشور،  داخل  در  فاضلابی  اسکروپمپ  ساخت  دانش  بومی سازی  وی 
از جمله  را  نیروگاه های خورشیدی  انتقال و احداث  از فشار آب در خطوط  الکتریکی 
اقدامات اساسی و برجسته آبفای قم در سطح كشور برشمرد و اظهار داشت: این پروژه ها 
بسیار ارزشمند و دارای توجیه اقتصادی است كه می تواند منشأ تحول در صنعت نیز به 
شمار برود. مدیركل دفتر تحقیقات، توسعه فناوری و ارتباط با صنعت شركت مهندسی 
آبفای كشور با بیان اینکه سال های زیادی است كه بحث تولید انرژی الکتریکی از خطوط 
انتقال مطرح است، خاطرنشان كرد: هزاران كیلومتر خطوط انتقال آب در سراسر كشور 
وجود دارد كه می توان از آن در تولید انرژی برق استفاده كرد در حالی كه توجه جدی به این 
موضوع نشده است اما آبفای قم این موضوع را از ایده به عمل درآورده است. وی به برخی 
دیگری از طرح های پژوهشی و تحقیقاتی شركت آب و فاضلاب قم اشاره كرد و گفت: 
تحول بسیار خوبی در زمینه پژوهش و تحقیقات در آبفای قم شکل گرفته كه نشان از اعتقاد 
تیم مدیریتی شركت به این موضوعات است. مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم نیز 
در این نشست به طرح های پژوهشی و تحقیقاتی آبفای قم اشاره كرد و پروژه بومی سازی 
طراحی و ساخت اسکروپمپ  فاضلابی را از جمله این پروژه ها برشمرد و اظهار داشت: این 
پروژه ضمن جلوگیری از خروج میلیون ها دلار ارز از كشور، كاهش هزینه های بهره برداری و 
نگهداری و سهولت دسترسی به قطعات یدكی را به دنبال دارد. وی با اشاره به طرح حمایت 
آبفای قم از تولید داخلی موارد منعقد كننده پلی كلراید آلومینیوم گفت: این مواد در زلال 
سازی و تصفیه آب و فاضلاب و همچنین در صنایع نفت و گاز و پتروشیمی كاربرد دارد و با 
كیفیت بسیار بالاتر از محصولات وارداتی در توسط كارشناسان این شركت ثبت اختراع شده 
است. دكتر علی جان صادق پور احداث نخستین نیروگاه آبی كشور بروی خط انتقال آب 
با سرمایه گذاری بخش خصوصی، احداث پروژه های نیروگاه خورشیدی، ابداع و ساخت 
سامانه اندازه گیری فشار كل، بررسی و تخمین مصرف سالیانه آب در كولرهای آبی و پروژه 
حذف جلبک در فرآیند تصفیه آب قم با استفاده از روش های زیستی را از دیگر پروژه های 
تحقیقاتی و پژوهشی آبفای قم برشمرد. وی امضا تفاهم نامه همکاری علمی، صنعتی و 
پژوهشی با دانشگاه ها، حمایت از چاپ سه جلد كتاب، چاپ مقالات علمی در مجلات در 
مجلات معتبر، حمایت از پایان نامه های تحصیلات تکمیلی را از دیگر فعالیت های پژوهشی 
شركت آب و فاضلاب قم عنوان كرد و یادآور شد: ما معتقدیم با استفاده از ایده های نو 

می توان ضمن صرفه جویی در هزینه ها، خدمات مطلوب تری به مشتركین ارائه كرد.    
 

 طی سال ۹۷ انجام شد؛

اهدای عضو ۱۲ بیمار مرگ مغزی در قم
 مسئول شناسایی و اهدای عضو بیماران مرگ مغزی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
طی سال گذشته 12 بیمار مرگ مغزی در قم، اهدا عضو كرده و به دیگر بیماران زندگی 

دوباره بخشیدند.
محمد سورانی گفت: سال گذشته اعضای بدن 12 بیمار مرگ مغزی در این استان با 
رضایت خانواده هایشان به بیماران نیازمند، اهدا شد. وی با بیان اینکه از ابتدای امسال 2 
مورد اهدای عضو در قم صورت گرفته است، گفت: سالانه 110 نفر در استان بر اثر حوادث 
رانندگی یا سکته، دچار مرگ مغزی می شوند كه بسیاری از آنها بیش از ۶0 سال سن دارند 
و نمی توانند اهداكننده عضو باشند. مسئول شناسایی و اهدای عضو بیماران مرگ مغزی 
دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 50 درصد از این تعداد قابلیت اهدای عضو دارند، ولی 
به دلیل مسائل مختلف از جمله فرهنگی و مشکلات ساختاری، اهدای عضو امکانپذیر 
نمی شود. وی خاطرنشان كرد: هر اهداكننده عضو می تواند با اهدای اعضایی از جمله 
قلب، ریه، كبد، پانکراس، روده و كلیه، یک تا هشت بیمار را از مرگ نجات دهد و با اهدای 
سایر ارگان ها از جمله دریچه قلب، رگ، تاندون ها، عضلات، استخوان، نسوج و بافت، 
زندگی تعداد بیشتری را بهبود ببخشد. سورانی با بیان اینکه پنج روز نخست مرگ مغزی 
بهترین زمان اهدای عضو است، خاطرنشان كرد: زمانی كه مرگ مغزی رخ می دهد، ارگان 
های حیاتی دچار نارسایی می شوند، زیست پذیری خود را از دست می دهند و قابلیت 
فعالیت و توانایی ارگان ها ضعیف می شود. وی به تفاوت بین كُما و مرگ مغزی اشاره و بیان 
كرد: كُما بیهوشی عمیق است، ولی مغز عملکرد اساسی از جمله كنترل فرآیند تنفسی 
خود را حفظ می كند و ممکن است بیمار پس از مدتی دوباره به زندگی برگردد، در حالی 
كه در مرگ مغزی، مغز عملکردی ندارد، خونرسانی و فعالیت حیاتی در مغز اتفاق نمی افتد 
و دچار تخریب غیرقابل برگشت می شود. مسئول شناسایی و اهدای عضو بیماران مرگ 
مغزی دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح كرد: سالانه ۸ هزار نفر در كشور دچار مرگ مغزی 
می شوند كه از این تعداد یک هزار و 500 نفر منجربه اهدای عضو می شوند. وی گفت: در 
حال حاضر ۳0 هزار نفر در كشور در صف انتظار دریافت اعضای پیوندی هستند و سالانه 
۳ هزار نفر نیز به این جمعیت اضافه می شود. سورانی گفت: كسانی كه می خواهند جزو 
 www.muq.ac.ir اهدا كنندگان عضو باشند می توانند با مراجعه به پایگاه اطلاع رسانی
در بخش »ثبت نام از متقاضیان اهدای عضو پس از مرگ« ثبت نام كرده و كارت ویژه اهدای 

عضو دریافت كنند.
 

در سال رونق تولید صورت گرفت

امضاءقرارداد احداث تصفیه نفت کوره  
پالایشگاه اصفهان 

خدمات  :قرارداد  گفت  نفتی  فرآورده های  پخش  و  پالایش  امور  در  نفت  وزیر  معاون 
مهندسي و خرید احداث تصفیه نفت كوره پالایشگاه اصفهان  به ارزش حدود ۶00 میلیون 

یورو، بین این پالایشگاه و شركت ایرانی نارگان امضا شد.
علیرضا صادق آبادی در آیین امضای  قرارداد خدمات مهندسي و خرید احداث  تصفیه 
نفت كوره پالایشگاه اصفهان،  با ابراز خرسندی از اینکه در سال رونق تولید با بهره گیری از 
توانمندی های داخلی، این قرارداد بین دو شركت ایرانی  امضا شد، گفت: در راستاي اجراي  
الزامات زیست محیطي، این پروژه  یکی از اولویت های برنامه ریزی شده شركت ملی پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی است كه امیدواریم قرارداد پالایشگاه اصفهان شروعي براي اجرای 
این پروژه در دیگر پالایشگاه های كشور شود. وی با اشاره به اینکه پروژه كاهش نفت كوره در 
پالایشگاه آبادان در فازهای دوم و چهارم آن در حال اجراست، افزود: امیدواریم پالایشگاه های 
تهران، تبریز و بندرعباس كه حجم قابل توجهی نفت كوره تولید می كنند، بتوانند چنین 
پروژه ای را دنبال كنند. مدیرعامل شركت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران تاكید 
كرد: امیدواریم احداث واحدهای پائین دستی این پروژه نیز، امسال در پالایشگاه اصفهان 
آغاز شود .در ادامه مرتضی ابراهیمی، مدیرعامل شركت پالایش نفت اصفهان با اشاره به 
اینکه  پالایشگاه با رویکرد ویژه به مسایل زیست محیطي خود را به  تولید بنزین، گازوئیل و 
نفت كوره با استاندارد یورو چهار ملزم نموده، گفت: خوشبختانه  از سال 94 همزمان با راه 
اندازي واحد بنزین سازي، تولید بنزین به سطح كیفي یورو 4 رسیده. با احداث واحد تصفیه 
گازوئیل نیز كه تا پایان سال جاري اجرایي مي گردد، كیفیت تمام گازوئیل تولیدي این شركت  
یورو 4 مي شود. براي احداث  واحد تصفیه نفت كوره نیز، پیشتر قراردادی با یک شركت 
خارجی امضا شده بود كه با آغاز تحریم ها علیه كشور، این شركت خارجی كنار رفت و پس از 
آن  طي مناقصه ای شركت ایرانی »نارگان« برنده شد. وی ارزش پروژه را حدود ۶00 میلیون 
یورو عنوان و اظهار كرد: همه تلاش ما این است كه با استفاده از توانمندي شركت هاي ایرانی 
و با به كارگیري منابع داخلی این پروژه را به ثمر برسانیم. فریدون كیهانی، مدیرعامل شركت 
نارگان به عنوان پیمانکار این پروژه نیز با ابراز خرسندی از اینکه به توانایی هایی شركت های 
داخلی توجه شده است، مدت اجرای این قرارداد را ۳۶ ماه اعلام كرد و گفت: امیدواریم با 

توجه به شرایط دشوار تحریم بتوانیم در اجرای این پروژه موفق شویم.

 مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خبرداد 

اختصاص۱۱90 میلیارد ریال برای مددجویان 
کمیته امداد قم

 مدیر كل كمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: سال گذشته یکهزار و 190 
میلیارد ریال برای حمایت از مددجویان استان هزینه شد كه این رقم به غیر از تسهیلات 

اعطا شده در بخش اشتغال و كارآفرینی است.
اكبر میرشکار افزود: در حال حاضر بیش از 2۳ هزار خانواده به صورت دائمی از خدمات 
كمیته امداد استان بهره مند می شوند و 5۶ هزار تن نیز به صورت موردی از خدمات این 
نهاد استفاده می كنند. وی بیان كرد: رویکرد كمیته امداد در ارائه خدمات خود، توانمند 
سازی مددجویان است و به همین دلیل حمایت ها به صورت مقطعی و در زمان بندی 
مشخص انجام می شود تا از زمینگیر شدن افراد تحت پوشش جلوگیری گردد. وی ادامه 
داد: البته حمایت ها از افراد سالمند و بیماران صعب العلاج و كسانی كه قادر به انجام هیچ 
كاری نیستند به صورت دائمی دنبال می شود. میرشکار با اشاره به اینکه مردم قم در سال 
9۷ بیش از 4۷0 میلیارد ریال به كمیته امداد استان كمک كردند، گفت: در این سال بیش 
از 114 واحد مسکونی برای مددجویان خریداری و در ۸00 مورد مسکن آنان بازسازی 
شد، بیش از 9۳0 مورد جهیزیه با ارزش 50 میلیون ریال در اختیار نوعروسان نیازمند قرار 
گرفت، برای یک هزار و 200 كودک زیر شش سال كه دچار سو تغذیه بودند، كمک هزینه 
ماهیانه یک میلیون ریال اختصاص یافت، همچنین بیش از 2۸0 میلیارد ریال تسهیلات 

اشتغال و 140 میلیارد ریال كمک هزینه درمان به مددجویان اختصاص یافت.

به مناسبت سالروز شهادت نخستین پیشوای شیعیان

امام علی)ع(؛ صدای عدالت انسانی در گستره تاریخ
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رئیس شورای شهر کرج مطرح کرد

اجرای پروژه فضای سبز در جنوب کرج
 رئیس شورای شهر كرج با اشاره به اجرای پروژه توسعه فضای سبز در جنوب و جنوب 
غرب كرج، گفت: تعداد قابل توجهی نهال در این فضا غرس و شبکه آبیاری نیز تأمین شده 

است.
عباس زارع ظهر شنبه ضمن بازدید از پروژه توسعه فضای سبز كه در جنوب و جنوب غرب 
كرج در حال اجرا است، اظهار كرد: در بودجه سال گذشته شهرداری به موضوع جلوگیری 

از گسترش بیابان در جنوب شهر توجه ویژه ای شده است.
وی در ادامه ضمن ابراز امیدواری از اینکه مجموعه مدیریت شهری بتواند این پروژه را در 
سال جاری تکمیل كند، گفت: گسترش بیابان در جنوب و جنوب غرب شهر یک تهدید 

است، برای رفع این تهدید باید توسعه كمربند سبز به جد پیگیری شود.
رئیس شورای شهر كرج با اشاره به اینکه شهرداری به كمک سازمان سیما، منظر و فضای 
سبز شهرداری كرج این پروژه را اجرا می كنند، گفت: خوشبختانه تعداد قابل توجهی نهال 

در این فضا غرس شده و شبکه آبیاری نیز تأمین شده است.
گفتنی است؛ مركز »حلقه دره« محل دفن زباله های استان البرز موجب آلودگی هایی 
برای ساكنان مناطق مجاور شده است، بعضاً بوی نامطبوع متصاعد شده از این مركز تا 
كیلومترها به مشام می رسد، از طرفی گسترش بیابان در مناطق جنوبی و شهرهای مجاور، 
باعث افزایش ریزگردها و آلودگی های زیست محیطی می شود كه تداوم این امر می تواند 

تهدیدی برای سلامت شهروندان باشد.
لازم به ذكر است؛ یکی از اقداماتی كه می تواند از انتشار بوی نامطبوع مركز حلقه دره و 
همین طور افزایش ریزگردها جلوگیری كند، توسعه جنگل كاری و كاشت درخت است كه 
شهرداری كرج توسط سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری به این مهم توجه دارند و 
مدتی است فعالیت را در این منطقه آغاز كردند كه در آینده ای نزدیک با گسترش و رشد 

درختان شاهد به ثمر نشستن این اتفاق مهم خواهیم بود.
 

 در ۲ ماه ابتدایی امسال ؛

حرم حضرت معصومه)س( میزبان ۱۶۱00 زائر و 
گردشگر بین المللی بود

 رئیس اداره امور بین الملل آستان مقدس حضرت معصومه)س( گفت: این مکان مقدس 
در 2 ماه ابتدایی امسال، میزبان 1۶ هزار و 100 زائر مسلمان و گردشگر غیرمسلمان 

بین المللی بود.
كمال ثریا اردكانی افزود: در این مدت حدود هشت هزار و 900 زائر مسلمان بین المللی 
و بیشتر از كشورهای آذربایجان، پاكستان و عراق، حرم حضرت معصومه )س( را زیارت 

كردند.
وی اضافه كرد: در این مدت بیش از هفت هزار و 200 توریست غیرمسلمان از كشورهای 
خارجی نیز از آستان كریمه اهل بیت )س( بازدید نمودند كه 5۸ درصد آنها زن و 42 درصد 
مرد بوده اند. به گفته وی، كشورهای فرانسه، آلمان و ایتالیا بیشترین توریست را میان 

بازدیدكنندگان از حرم حضرت معصومه )س( به خود اختصاص داده اند.
اردكانی اضافه كرد: سال گذشته حدود 20 هزار گردشگر غیرمسلمان بین المللی كه از 
۸۶ كشور به ایران آمده بودند، در قالب سه هزار و 900 گروه از حرم حضرت معصومه )س( 

بازدید نمودند.
وی خاطرنشان كرد: 55 درصد گردشگران بین المللی، زن و 45 درصد مرد بوده اند كه 

كشورهای فرانسه، آلمان، ایتالیا، هلند و اسپانیا بیشترین تعداد توریست را داشته اند.
به گفته وی، حدود 2۸0 نشست پرسش و پاسخ و سه هزار و ۶00 تور حرم شناسی برای 

این گردشگران برگزار شده است.
رئیس اداره بین الملل حرم حضرت معصومه )س( همچنین گفت: پارسال حدود 95 
هزار و 500 زائر مسلمان بین المللی از 55 كشور در قالب حدود ۷90 كاروان زیارتی 
حرم كریمه اهل بیت )س( را زیارت كردند كه كشورهای آذربایجان، عراق، پاكستان، 
هندوستان، لبنان، بحرین، سوریه، تركیه، افغانستان، انگلستان و روسیه بیشترین تعداد 

زائران را به خود اختصاص داده اند.
وی افزود: برای این زائران برنامه های مختلف از جمله حدود یک هزار و ۸00 حلقه 

معرفتی، 240 تور حرم شناسی، جلسه پرسش و پاسخ و مشاوره برگزار شده است.
 

مدیر کل شیلات هرمزگان مطرح کرد

صادرات بالغ بر ۵۸ هزار تن انواع آبزیان
 مدیر كل شیلات هرمزگان از صادرات بالغ بر 5۸ هزار و 1۸4 تن انواع آبزیان در سال 9۷ 

از استان هرمزگان خبر داد.
محسن یکتاپور ارزش این میزان صادرات استان هرمزگان را بالغ بر 1۶۶ میلیون دلار 

خواند.
وی با اشاره به اینکه بیشترین میزان صادرات آبزیان را ماهی یال اسبی با صادرات بالغ بر 
۳1 هزار و ۳0 تن و میگوی پرورشی با صادرات بالغ بر 1۶ هزار و ۳00 تن به خود اختصاص 
داده اند گفت: خوشبختانه صادرات استان هرمزگان در سال 9۷ نسبت به سال 9۶ بالغ بر 

۳9 درصد رشد داشته است.
آبزیان استان  مدیر كل شیلات هرمزگان خاطر نشان كرد بیشترین میزان صادرات 
هرمزگان به كشورهای ویتنام، تایلند، تایوان، كره جنوبی، سریلانکا، امارات، عمان، قطر، 

انگلستان، اوكراین و فرانسه انجام شده است.
یکتاپور یکی از ظرفیت های مهم كشور و استان برای توسعه صادرات را صنعت شیلات 
اعلام كرد و افزود: در این زمینه شیلات هرمزگان آمادگی همکاری و استقبال از سرمایه 
گذاران بخش خصوصی در فعالیت های شیلاتی به ویژه در راستای آبزی پروری، صید و 

صیادی و عمل آوری آبزیان را دارد.
وی با بیان اینکه صادرات آبزیان به ویژه آبزیانی كه در ایران مصرف خوراكی ندارند، یکی از 
راه های موثر برای ارز آوری در كشوراست تصریح كرد: افزایش تولید، افزایش ارزش افزوده، 
رقابتی كردن محصولات برای حضور در بازارهای جهانی، افزایش اشتغال و توسعه اقتصاد 

كشور از جمله مزایای توسعه صادرات است.
گفتنی است استان هرمزگان با حمایت دولت تدبیر و امید و به همت مجموعه شیلات 
هرمزگان توانسته جایگاه برترین استان شیلاتی كشور در تولیدات آبزی پروری، صادرات، 

صید و صیادی كشور را به خود اختصاص دهد.
 

مدیرکل راه و شهرسازی اردبیل اعلام کرد

پیشرفت ۷۲ درصدی بزرگراه اردبیل-مشگین شهر
 مدیركل راه و شهرسازی استان اردبیل از پیشرفت ۷2 درصدی در روند ساخت بزرگراه 

اردبیل – مشگین شهر خبر داد.
محبوب حیدری ظهر شنبه در بازدید از روند عملیات اجرایی احداث باند دوم اردبیل – 
مشگین شهر – اهر تصریح كرد: طول كل این پروژه 15۶ كیلومتر است كه از این میزان 
121 كیلومتر در محدوده استان اردبیل و ۳5 كیلومتر در استان آذربایجان شرقی قرار دارد.
وی با بیان اینکه تسریع روند اجرایی پروژه در استان اردبیل به شدت پیگیری و دنبال 
می شود، یادآور شد: از مجموع پروژه تاكنون 4۸ كیلومتر آن به بهره برداری رسیده و ۳۸ 

كیلومتر نیز در دست اجرا است.
مدیركل راه و شهرسازی استان با اشاره به پیشرفت فیزیکی پروژه بیان داشت: پیشرفت 
فیزیکی كل پروژه 52 درصد است اما این روند در حد فاصل اردبیل – مشگین شهر از 

پیشرفت ۷2 درصدی برخوردار است.
وی تخصیص اعتبارات لازم را در تسریع روند اجرایی طرح تاثیرگذار خواند و تاكید كرد: 
تلاش می كنیم برای سفر رئیس جمهور و هیئت همراه به استان اردبیل 1۸ كیلومتر از طول 

این بزرگراه از مسیر سه راهی صحرا تا ارباب كندی را تکمیل و آماده بهره برداری كنیم.
حیدری با بیان اینکه بزرگراه اردبیل - مشگین شهر - اهر در مسیر اصلی اتصال مركز 
استان به شهرهای شمالی استان قرار دارد، متذكر شد: احداث این بزرگراه باعث حذف 
نقاط حادثه خیز و تقاطعات همسطح در طول مسیر شده و تصادفات منجر به فوت را 

كاهش خواهد داد.
وی بیان داشت: علاوه براین با اجرای این طرح، شهرستان مشگین شهر و سایر شهرهای 

شمالی استان از حمل و نقل سریع و ایمن در محدوده این بزرگراه برخوردار خواهند بود.
 

 معاون راهداری ایلام خبر داد

ایمن سازی 9۸ نقطه پر تصادف در استان ایلام
 معاون راهداری و حمل و نقل جاده ای استان ایلام از ایمن سازی 9۸ نقطه پرتصادف در 

راه های استان ایلام طی سال گذشته خبر داد.
محمدرضا رضایی اظهار داشت: در حال حاضر نیز ایمن سازی 24 نقطه پرتصادف در 
راه های استان با اقدامات زودبازده ایمنی از قبیل آشکارسازی، آرام سازی، نصب چراغ های 
چشمک زن و تابلوهای هشداردهنده، اصلاح قوس ها و نصب تجهیزات ایمنی در دستور 

كار قرار گرفته است.
راه های مواصلاتی  در  نقطه مستعد حوادث جاده ای  افزود: در سال جاری 9۸  وی 

شناسایی شده است.
وی در ادامه افزود: به منظور ایمن سازی در محورهای مواصلاتی بالغ بر ۷00 تابلو و 
علائم جاده ای، ۷00 متر مربع تابلوهای اطلاعاتی، دو هزار و 500 كیلومتر خط كشی، 

دستگاه چراغ چشمک زن نصب شده است.
وی ضمن اشاره به نصب چهار كیلومتر نیوجرسی بتنی و 25 كیلومتر گاردریل در 
حریم راه با هدف افزایش ایمنی، كاهش تلفات و خسارات ناشی از تصادفات گفت: 
گاردریل ها برای عدم خروج ناگهانی از جاده ها یا سقوط در پرتگاه ها مورد استفاده قرار 

می گیرند.
وی خاطر نشان كرد: هشت هزار عدد انواع تجهیزات ایمنی بازتاب، سرعتگیر، بشکه 
ایمنی، نیوجرسی پلاستیکی و ایمن سازی 240 كیلومتر از پرتگاه ها با دپوی خاكی 

بخشی از اقدامات زودبازده ایمنی انجام شده در یکسال گذشته است.

رمضان المبارک از نیمه گذشته و مومنان روزه  دار، روزهای روزه داری را به شب های 
شب زنده داری متصل می كنند؛ شب هایی برای حركت به سوی آسمان.

رمضان المبارک، تنها نهمین ماه قمری و یک ماه از میان ماه ها و زمانی مانند دیگر زمان 
ها نیست؛ بلکه به نص صریح آیات قرآن، )شهر رمضان الذی انزل فیه القرآن/ آیه 1۸4 
سوره مباركه بقره( زمان نزول كتاب مقدس مسلمانان است و به گفته پیامبر اكرم )ص( 
حْمَةِ وَ الْمَغْفِرَة؛  هِ بِالْبَرَكةِ وَ الرَّ قْبَلَ إِلَیکمْ شَهْرُ اللَّ

َ
هُ قَدْ أ اسُ إِنَّ یهَا النَّ

َ
در خطبه شعبانیه »أ

فْضَلُ 
َ
یالِی وَ سَاعَاتُهُ أ فْضَلُ اللَّ

َ
یامِ وَ لَیالِیهِ أ

َ
فْضَلُ الْ

َ
یامُهُ أ

َ
هُورِ وَ أ فْضَلُ الشُّ

َ
هِ أ شَهْرٌ هُوَ عِنْدَ اللَّ

اعَاتِ«. ای مردم به درستی كه ماه خدا با بركت، رحمت و آمرزش به شما رو كرده  السَّ
است، ماهی كه نزد خدا بهترین ماه ها و روزهای آن بهترین روزها و شب هایش بهترین 

شب ها و ساعاتش بهترین ساعت هاست )عیون اخبار رضا، ج 1، ص ۳5۸(. 
ذینَ  هَا الَّ در این ماه علاوه بر روزه كه بر اساس آیه قرآن بر مسلمانان واجب است )یَا اَیُّ
قُون، آیه 1۸۳ سوره  کُم تَتَّ ذینَ مِن قَبلِکُم لَعَلَّ یَام كَما كُتِبَ عَلی الَّ ءَامَنُوا كُتِبَ عَلَیکُم الصِّ

مباركه بقره(، اعمال دیگری وارد است. 
خواندن قرآن و تدبر در مفاهیم آن به دلیل اهمیت این كتاب همچنین تاسی به سنت 
پیامبر، امامان و علمای مسلمان مهم ترین عمل بعد از انجام واجبات است. چنانکه سنت 
جزء خوانی یا ترتیل خوانی در این ایام همچنان در مساجد و اماكن متبركه رواج دارد و 
بنابر اقوال متقن امامان شیعه این سنت را زنده نگه می داشته اند و برای نمونه امام رضا 

)ع( هر سه روز از ماه مبارک رمضان یکبار قرآن را ختم می كردند.
به مناسبت رمضان المبارک 1440 هجری قمری، گفتارهایی را در باب چرایی اهمیت 

خواندن قرآن، چگونه خواندن و تدبر در آن با هم می خوانیم. 
*نزول قرآن در شب قدر

در قرآن كریم دو نوع نزول برای آیات وجود دارد: نزول دفعی و یکپارچه قرآن كریم كه در 
سوره مباركه قدر و سوره مباركه دخان به آن اشاره شده است.  »إنا انزلناه فی لیلة القدر« 
)سوره مباركه قدر، آیه ١(. ضمیر در كلمه أنزلناه به قرآن كریم بر می گردد؛ یعنی ما همه 
قران را در شب قدر نازل كردیم. كلمه انزال به معنی یکپارچگی قرآن است و كلمه تنزیل 
در نازل كردن تدیجی به كار می رود. »و الکتاب المبین انا أنزلناه فی لیله مباركه« )سوره 
مباركه دخان، آیه ٣(. سوگند به كتاب مبین ما آن را در شبی مبارک نازل كردیم. این آیه به 

صراحت، به نزول همه قرآن كریم در آن شب مبارک اشاره می كند.
نزول تدریجی؛ »و قرانا فرقناه لتقرأه علی الناس علی مکث و نزلناه تنزیلا« )سوره مباركه 
اسراء، آیه ١٠٦(. قرآن را به مقتضای نیازها بخش بخش و به صورتی كه خوانده شود، فرو 

فرستادیم تا آن را با درنگ بر مردم تلاوت كنی و به تدریج فرو فرستادیم. 
*نزول قران کریم در ماه مبارک رمضان

نزل فیه القران« )سوره مباركه بقره، آیه ١٨٥(. قرآن كریم یکپارچه 
ُ
»شهر رمضان الذی أ

در ماه مبارک رمضان نازل شده است. 
بنابراین از این چند آیه معلوم می شود؛ شب قدر یکی از شب های ماه مبارک رمضان 
بوده كه قرآن در آن شب نازل شده است. اما كدام شب از شب های ماه مبارک، قرآن كریم 
به ان اشاره نکرده است. در این سوره شبی كه قران در آن نازل شده را شب قدر نامیده 
است. منظور از كلمه قدر، تقدیر و اندازه گیری است. خدای متعال در آن شب، حوادث 
یکسال را اعم از مرگ، زندگی، رزق، شقاوت، سعادت تقدیر می كند. »فیها یُفرق كل امر 
حکیم امرا من عندنا انا كنا مرسلین رحمةً من ربک« )سوره مباركه دخان، آیات ٦-٤(. در 
آن شب هر امر سر بسته و مجمل كه حدود آن نامشخص است، باز و مشخص می شود و 
قرآن كریم نیز در چنین شبی از مرحله اجمال به تفصیل در آمده است. قرآن به فرمانی از 
جانب ما فرود آمد، زیرا سنت ما بر فرستادن  پیامبران و ابلاغ وحی به آنان بوده است. قرآن 

نازل شد تا از جانب پروردگارت رحمتی برای مردم باشد. 
»و ما ادراک ما لیله القدر« )سوره مباركه قدر، آیه ٢(. این جمله كنایه از جلالت و عظمت 
آن شب است و به جای اینکه از ضمیر برای آن شب استفاده كند، برای بار دوم كلمه لیله 
القدر را تکرار كرده و می خواسته عظمت آن شب را برساند یا عظمت آن شب را به انسان 

ها به طور كامل نشان دهد.
»لیلة القدر خیر من الف الشهر« )همان، آیه ٣(.

آن شب از هزار ماه بهتر است. بهتر بودن آن شب به جهت فضیلت عبادت است كه 
غرض قرآن كریم هم این معنا مناسب است؛ زیرا همه هدف  قران كریم در نزدیک كردن 

مردم به خداوند متعال است. 
»و اعبد حتی یاتیک الیقین« )سوره مباركه حجر، آیه ٩٩(. پروردگارت را عبادت كن تا 

زمانی كه مرگ به سراغ تو آید و جهان غیب برای تو آشکار شود. 
»ما خلقت الجن و الانس الا لیعبدون« )سوره مباركه ذاریات، آیه ٥٦(. من جن و انسان 

را جز برای عبادت كردن خلق نکردم. 
عبادت كردن به معنی اطاعت كردن در زبان، فعل و قلب است و فقط شامل عبادت 
های ظاهری مثل نماز و روزه نیست. البته رسیدن به این نوع عبادت كه هم قلب خاشع 
و هم اعضا و جوارح انسان در راه حق باشد و هم زبان و ظاهر انسان بیان كننده اطاعت 

حق، كاری دشوار؛ اما لذت بخش است. 
»تنزل الملائکة و الروح فیها باذن ربهم من كل امر« )سوره مباركه قدر، آیه ٤(. ملایکه 
و روح در شب قدر به اذن خداوند متعال نازل می شوند. »سلام هی حتی مطلع الفجر" 
)سوره مباركه قدر، آیه ٥(. ملایکه و روح در آن شب تا صبح فقط سلام می فرستند. 
سلام به معنی عاری بودن از آفات ظاهری و باطنی است. یعنی عنایت الهیه تعلق 
گرفته كه رحمتش شامل همه بندگانی شود كه به سوی او توجه دارند. )المیزان، علامه 

طباطبایی، ج ٢٠، ص ٧٦٨-٧٦٢(.
*شب قدر؛ نردبان صعود به آسمان 

بنابر این در شب قدر سه اتفاق مهم رخ داده و هر سال یک اتفاق مهم دیگر رخ می 
دهد: اول؛ تولد و نزول قرآن كریم بنابراین شب شکرگذاری و تشکر از خداوند متعال برای 
نزول قران است. دوم، شب نزول ملایکه و روح بر قلب پیامبر اكرم )ص( یا امامان )ع(. در 
واقع ارتباط زمین با آسمان و طبیعت با عالم ماوراء است. سوم، شب ضربت خوردن امام 
علی )ع( و به شهادت رسیدن ایشان. نزول روح و ملایکه در شب قدر تا قیامت ادامه دارد 

و هر سال تکرار می شود. 
- ابوذر به رسول خدا )ص( عرض می كند: آیا شب قدر در عهد انبیاء بوده و امر بر آنان 
نازل می شده و پس از آنکه از دنیا رفتند، نزول امر در آن شب تعطیل شده است؟ حضرت 

فرمودند: شب قدر تا قیامت هست. )تفسیر نور، قرائتی، ج ١٢، ص٥٤٧(.
میزبان ملایکه و روح چه كسانی هستند؟ وقتی روح و ملایکه در شب قدر نازل می 
شوند بر چه انسانی نازل می شوند؟ بر قلب انسان كامل كه خلیفه خداوند متعال روی 
زمین است نازل می شوند. حال در هر زمانی بر نبی یا امامی كه این مسئولیت به عهده 
او گذاشته شده ملایکه و روح نازل می شوند. در شرایط كنونی این شب اختصاص به 
امام مهدی ) عجل الله فرجه( دارد. )مراقبات ماه رمضان، محمدی ری شهری،  ترجمه 

جواد محدثی ،ص ٣٨٣(.
شاید دلیل تشویق مومنان در این شب برای انجام عمل صالح و عبادت و بیدار بودن 
این باشد كه مؤمن با امام خویش ارتباط برقرار كرده و از این شب كه بهتر از هزار ماه 
است، بهره ببرد. در واقع با بیداری آن شب می خواهد خود را متصل به امام خود كند. 
همچنانکه قطره آب با حركت خود را به دریا می رساند و اگر حركت نکند راكد و بدبو می 

شود. 
*چه کسی شب قدر را درک می کند؟

- پیامبر اكرم ) ص( در جواب سوالی راجع به شب قدر فرمودند: ای مردم هر كس ماه 
رمضان بر او وارد شود و او صحیح و سالم باشد، پس روزش را روزه بدارد و بخشی از شب 
را به عبادت برخیزد و مواظب نمازش باشد و در گرمای آن به نماز جمعه رود و سحرگاه به 
نماز عید برود؛ به یقین شب قدر را دریافته و به پاداش پروردگار دست یافته است )همان، 

ص ٣٧٧(.
- پیامبر اكرم )ص( فرمودند: هر كس نماز مغرب و عشا را به جماعت بخواند تا آنکه ماه 

مبارک رمضان سپری شود، بهره سرشاری از شب قدر برده است" )همان(
- در روایت دیگر آمده است: هر كس از آغاز تا پایان ماه مبارک نماز را به جماعت بخواند، 

بهره ای از شب قدر برده است )همان(
- امام سجاد علیه )ع( در هر روز از ماه مبارک رمضان یک درهم صدقه می داد و می 
فرمود: شاید شب قدر را دریابیم )همان(. سید ابن طاوس راجع به این عمل امام می 
فرماید: بدان كه مولای ما )زین العابدین )ع( از همه مردم زمانش به شب قدر داناتر و او در 
آن روزگار صاحب امر و از این راز اگاه بوده است؛ اما شاید منظور امام از صدقه دادن هر 
روز این بوده كه دیگران در دادن صدقات و انجام كار نیک در ماه مبارک رمضان به ایشان 

اقتداء كنند تا ان شب را با صدقه و كار نیک دریابند )همان(. 
می توان نتیجه گرفت برای درک شب قدر باید هم رابطه انسان با خدای خویش درست 
باشد )نماز خواندن( و هم رابطه انسان با اجتماعی كه در آن زندگی می كند درست و به 

فکر مردم و اجتماع باشد و از خود خواهی دور باشد )صدقه دادن(.

به مناسبت دومین شب از لیالی قدر
شب  قدر؛ نردبانی به سوی آسمان
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قراردادهای زیرزمینی، ترفند جدید دلالان مسکن!

 قانونی شدن سامانه املاک و معاملات مسکن 
در راه است

موجران شیوه های جدیدی را برای دور زدن مالیات  پیدا کرده اند به طوریکه به جای ثبت 
قرارداد در بنگاه، با قیمتی توافقی قرارداد را در دفترخانه های اسناد رسمی ثبت می کنند.

از سال گذشته افزایش قیمت مسکن زمینه ساز ایجاد مشکلات بسیار زیادی برای 
خریداران و مستاجران این حوزه شد به طوری که بسیاری از متقاضیانی که قصد خرید 
مسکن را داشتند منصرف شده و مستاجرانی که در مناطق مختلف تهران ساکن بودند 
به مناطق پایین تر و یا حومه شهر ها مهاجرت کردند،  این در حالیست که دولت وعده های 
بسیار زیادی برای کنترل قیمت مسکن ارائه داده که یکی از این وعده ها منطقه ای و یا 
و شهرسازی در سال ۸۴ طرح سامانه  راه  وزارت  اجباری کردن قیمت مسکن است. 
معاملات املاک و اسکان را مطرح کرد، ولی این طرح هم مانند سایر مصوبه های این وزارت 
خانه به فراموشی سپرده شد،  اگر سامانه املاک و اسکان در آن دوره راه اندازی می شد هم 
اکنون بازار مسکن با این حجم از مشکلات و نابسامانی ها مواجه نبود، اما به گفته معاونان 
این وزارت خانه به دلیل آنکه سایر دستگاه های اجرایی مانند بانک ها، شهرداری ها و ... 
اطلاعات لازم را در این سامانه بارگذاری نمی کنند امکان اجرایی شدن آن هم وجود ندارد. 
با مشکل ساز شدن درج قیمت ها در سایت های درج آگهی مجدد وزارت راه و شهرسازی 
به فکر راه اندازی سامانه املاک و اسکان افتاد، ولی این بار دست پر تر بود، زیرا  اعلام کرد 
تمامی قیمت های مناطق و محلات در این سامانه بار گذاری شده و این سایت ها باید از این 
قیمت ها برای آگهی های خود استفاده کنند.  راه اندازی سامانه املاک و اسکان وزارت راه 
و شهرسازی )سابا(، طرح اخذ مالیات از خانه های خالی و دریافت مالیات از سود عایدی 
مسکن، باعث شده است تا بسیاری از مالکان به هنگام انعقاد قرارداد برای فرار از پرداخت 
مالیات در بنگاه های مشاوره املاک  حضور نیابند و بصورت زیرزمینی و در منازل خود 
قیمتی را به شکل توافقی تعیین و سپس قرارداد خود را به صورت صوری و با قیمتهای 
پایین در دفترخانه ها ثبت کنند. همین موضوع باعث شده است که موجران و مستاجران   

مالیات های واقعی خود را پرداخت نکند.
افزایش معاملات زیرزمینی مسکن راهی جدید برای فرار مالیاتی

یکی از مشاوران املاک با اعلام افزایشمعاملات زیرزمینی مسکن گفت: موجران و 
مستاجران از ماه های گذشته شیوه های جدیدی را برای دور زدن مالیات  پیدا کرده اند به 
طوری که دیگر به بنگاه های املاکی مراجعه نمی کنند و قیمت توافقی بین خود تعیین 
می کنند، بعبارتی مالکان برای آنکه مالیات کمتری به اداره دارایی پرداخت کنند مستاجر 
را مجبور می کنند که با یک قیمت پایین تر همین قرار داد را در دفترخانه ثبت کنند، این 
شیوه جدید به تازگی در بین مالکان و مستاجران رواج یافته است، اما به مرور زمان برای هر 
دو طرف دردسر ساز خواهد شد. یکی دیگر از  مشاوران املاک مثالی از معاملات زیرزمینی 
زد و گفت:  فردی مغازه بزرگی را در یکی از خیابان های پرتردد جهت  راه اندازی فروشگاه 
های زنجیره ای، سوپرمارکت و یا نمایشگاه اتومبیل برای اجاره گذاشته است.  اجاره این 
مغازه ماهانه ۱۰۰ تا ۳۰۰ میلیون تومان است اما  مالک برای فرار مالیاتی ترجیح می دهد 
که قرارداد این مغازه را در بنگاه انجام ندهد تا مجبور به دریافت کد رهگیری و ارائه مالیات 
نشود. این مشاور املاک ادامه داد: مالک، مستأجر را مجبور می کند که در بنگاه املاک 
قرارداد را منعقد نکنند و در دفترخانه اقدام به انعقاد قرارداد صوری با مبلغ ماهانه ۱۰ 
میلیون تومان کرده و این قرارداد را به اداره دارایی ارایه می دهد. این مثال بارزی از فرار های 
مالیاتی مالک و مستأجر است که طی چند وقت اخیر رواج داشته است. یکی از مستاجران  
دخیل در  معاملات زیرزمینی مسکن در گفت و گویی، گفت: امسال برای تمدید قرارداد 
اجاره خود به مشاور املاک مراجعه نکردم، صاحب خانه ام  به چند دلیل از جمله دریافت 
نکردن کد رهگیری و عدم تمایل برای پرداخت مالیات از من خواست تا قرارداد را بین 
خودمان نوشته و پس از توافق نهایی آن را در دفترخانه ای بصورت صوری و با  قیمت پایین 
تری از توافق مابین به ثبت برسانیم. وی گفت: من مجبور شدم این اقدام را قبول کنم، زیرا 
که در چنین شرایطی پیدا کردن واحد مسکونی با قیمت مناسب بسیار دشوار شده و از 

سوی دیگر هزینه های جا به جایی برای ما بسیار سنگین است.
کاهش فرار مالیاتی با اجباری شدن دریافت کد رهگیری

 حسام عقبایی نایب رئیس اول اتحادیه املاک استان تهران ، با بیان اینکه اساسا باید 
معاملات مسکن به صورت کاملا تکنیکال، روشن و شفاف در حوزه سامانه اطلاعات 
معاملات املاک ثبت شود، گفت: بخشی از مردم از این موضوع تمکین نمی کنند و در 
شهرستان ها و شهر های کوچک هم برای فرار مالیاتی و عدم شناسایی ملک خود به این 
سامانه مراجعه نمی کنند. وی توضیح داد: سامانه اطلاعات معاملات املاک در وزارت راه 
و شهرسازی از سال ۱۳۸۴ برای کنترل توازن عرضه و تقاضا به تصویب رسید، اما طبق 
آخرین اطلاعات به دست آمده هنوز بخشی از این سامانه تکمیل نشده و یک سامانه جامع 
کامل و پخته نیست. عقبایی تاکید کرد: بسیاری از دستگاه های مرتبط از جمله ۱۷ تا ۱۸ 
نهاد و دستگاه  اجرایی هم اطلاعات خود را در این سامانه بارگذاری نکرده اند تا جامعیت 
آن باعث ایجاد آرامش در بازار مسکن شود. نایب رئیس اول اتحادیه املاک استان تهران 
اظهار کرد: در این سامانه باید تمامی اطلاعات حوزه های اقتصادی و بازار های مرتبط با 
بخش مسکن بارگذاری شود تا امکان یک برنامه ریزی درست و جامع برای بازار مسکن 
ایجاد شود. وی با بیان اینکه در اتحادیه املاک استان تهران سامانه ای به نام کد رهگیری 
وجود دارد، گفت: در سال های ابتدایی راه اندازی این سامانه، دریافت کد رهگیری برای 
تمامی قرارداد های مسکن اجباری بود، اما متاسفانه هم اکنون دیگر اخذ کد رهگیری 
برای معاملات اجباری نیست و این موضوع برای حوزه بازار مسکن  درد سر ساز شده است. 
عقبایی با اشاره به اینکه آسیب شناسی های صورت گرفته در این حوزه باعث راه اندازی 
سامانه کد رهگیری با همکاری وزارت راه و شهرسازی و وزارت صمت شد، گفت: دریافت 
کد رهگیری و اجباری شدن آن باعث می شود که فرار های مالیاتی کاهش یابد. وی با اشاره 
به اینکه باید سامانه اطلاعات املاک و اسکان وزارت راه و شهرسازی کامل شود، گفت: در 
صورتی که تمامی دستگاه ها و نهاد ها اطلاعات خود را به این سامانه لینک دهند، می توانیم 

شاهد  کاهش فرار های مالیاتی در حوزه معاملات بازار مسکن باشیم.
سامانه اطلاعات املاک باید قانون شود

نایب رئیس اول اتحادیه املاک استان تهران، با اشاره به اینکه باید در درجه اول سامانه 
اطلاعات املاک را به صورت قانون در بیاوریم، گفت:  وزارت راه و شهرسازی به دنبال آن 
است که  سامانه اطلاعات املاک را قانونی کند به طوری که دریافت کد رهگیری  اجباری 
شود.  عقبایی تأکید کرد: تمامی دستگاه های مختلف از جمله شهرداری ها، وزارت نیرو 
و بانک ها باید به این سامانه دسترسی داشته باشند تا آرامش در بخش ساخت و ساز و 
بین خریداران و فروشندگان مسکن ایجاد شود.  وی اظهار کرد: باید تمامی راه های نفوذ 
سوداگران و سودجویان را برای فرار های مالیاتی در اقتصاد مسکن ببندیم، زیرا که اگر 
سامانه های حوزه های مختلف مسکن نیمه تمام باشند و یا کامل نباشند معاملات زیرزمینی 
هم افزایش می یابد. نایب رئیس اول اتحادیه املاک استان تهران یادآوری کرد: باید مجلس 
و  دولت سامانه اطلاعات املاک را قانونی کنند تا فرار های مالیاتی در بخش مسکن کاهش 
یابد. عقبایی گفت: خوشبختانه طبق آخرین اطلاعاتی که به دست آمده، وزارت راه و 
شهرسازی اقداماتی را برای قانونی شدن سامانه اطلاعات املاک آغاز کرده البته در این 

بخش همکاری تمامی دستگاه ها برای ارائه اطلاعات هم ضروری است.
اجباری شدن کد رهگیری بسیاری از مشکلات حوزه مسکن را برطرف می کند

حسن محتشم عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان تهران نیزدر گفت و گویی،  با 
اشاره به اینکه معاملات زیرزمینی در بنگاه های مشاوران املاک ثبت رسمی نمی شود، 
گفت: برخی از مالکان ترجیح می دهند که به جای ثبت قرارداد در بنگاه،  با مستاجر 
بصورت توافقی به قیمتی برسند و سپس قیمتی پایین تر از قیمت های توافق شده را در 

دفترخانه های اسناد رسمی ثبت می کنند که این اقدام از نظر حقوقی درست نیست.
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان تهران گفت: هم اکنون کد رهگیری اجباری 
نیست، اما اگر دریافت کد رهگیری و وارد کردن اطلاعات در سامانه معاملات املاک 

اجباری شود، بسیاری از مشکلات حوزه مسکن از بین می رود.

زنگنه مطرح کرد:

شفافیت پولی؛ هدف از تدوین شیوه نامه
 عرضه نفت در بورس

وزیر نفت با بیان اینکه تاکنون عرضه نفت و میعانات گازی در بورس انرژی دارای شیوه نامه 
نبوده است هدف از تدوین این شیوه نامه را شفافیت پولی در عرضه عنوان کرد.

بیژن زنگنه درخصوص شیوه نامه نحوه عرضه نفت و میعانات گازی در بورس انرژی که به 
تازگی ابلاغ شده است، گفت: تاکنون عرضه نفت و میعانات گازی در بورس انرژی دارای 
شیوه نامه نبوده است و صرفا با اجازه شورای هماهنگی اقتصادی سران سه قوه در این 
حوزه فعالیت داشتیم اما با توجه به اینکه فروش نفت و میعانات گازی در بورس انرژی در 
قانون سال جاری ذکر شد شیوه نامه صریحی با در نظر گرفتن تمامی فعل و انفعالات فروش  
توسط وزارت نفت تدوین شد. تاکنون عرضه نفت و میعانات گازی در بورس انرژی دارای 
شیوه نامه نبوده و صرفا با اجازه شورای هماهنگی اقتصادی سران سه قوه در این حوزه 
فعالیت داشتیم. وزیر نفت در ادامه توضیح داد: در شیوه نامه عرضه نفت و میعانات گازی 
در بورس انرژی به مباحثی همچون نحوه قیمت گذاری و نحوه تعدیل قیمت ها، اشاره شده 
چراکه ممکن است از زمانی که خریدار در بورس برنده می شود تا زمان برداشت، 2 الی ۳ 
ماه طول کشد لذا باید مشخص شود قیمت ها چطور تعدیل می شوند تا دو طرف معامله 

متضرر نشده و معامله منصفانه باشد.
با توجه به اینکه برای سال جاری فروش نفت و میعانات گازی در بورس انرژی در قانون 

ذکر شد شیوه نامه صریحی با در نظر گرفتن تمامی فعل و انفعالات فروش تدوین شد
وی همچنین درخصوص نقش تدوین شیوه نامه عرضه نفت و میعانات گازی در بورس در 
عرضه های بعدی و اینکه آیا می تواند در فروش بیشتر تاثیر داشته باشد؟، افزود: اساس بر 
این است که این عرضه در مسائلی همچون قیمت گذاری شفافیت داشته باشد تا افرادی که 
می خواهند قیمت دهند به درستی بدانند پول را چطور از آن ها دریافت می کنیم، همچنین 
بتوانند محاسبات خود را به دقت انجام دهند و تمامی آن ها به طور یکسان اطلاعات مربوطه 

به خرید و فروش را داشته باشند.

اقتصاد    ی

گزارش: سید محمد ابراهیم جنابان

 ایران همواره با تحریم و فشارهای شدید اقتصادی دشمنان 
مواجه است و در این شرایط هیچ عاملی همچون پرداختن به 
مساله رونق تولید نمی تواند به عنوان محافظی کارآمد از پویایی 

اقتصاد ملی دفاع کند.
اقتصاد یکی از مهمترین ارکان حیات یک کشور است و به 
همین دلیل حفاظت از آن در برابر تهدیدات بیرونی برای همه 
کشورهای جهان از اهمیت ویژه ای برخوردار است، اما این مهم 
برای کشور ما که لحظه ای از توطئه های اقتصادی دشمنان در 

امان نیست، اهمیت دوچندانی دارد.
رونق تولید در یک نگاه کلی به معنای به کار افتادن چرخه تولید 
کشور در بخش های مختلف صنعتی، کشاورزی، فناوری و سایر 
حوزه هاست و علاوه بر تأمین نیازهای مردم در داخل، موجب 

ایجاد فرصت های شغلی جدید می شود.
در مقابل اگر جریان تولید در کشور رونق نداشته باشد، پای 
واردات بی رویه به میان می آید که نتیجه ای جز خروج ذخایر 
ارزی، کاهش فرصت های شغلی و وابستگی اقتصادی ندارد، 
به این ترتیب شرایطی فراهم می شود که دشمنان از طریق آن 

بتوانند فضای اقتصادی کشور را تحت فشار قرار دهند.
در همین رابطه خبرنگار ایرنا با شماری از مسئولان و کارشناسان 
اقتصادی استان قم به گفت و گو پرداخت و نظر آنان را پیرامون 

اهمیت مساله رونق تولید جویا شد.
* تثبیت اشتغال از مؤلفه های مهم تحقق رونق تولید است
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم در این رابطه گفت: 
برای رونق تولید مؤلفه های مختلفی وجود که حفظ واحدهای 
صنعتی موجود به منظور تثبیت نرخ اشتغال از مهمترین آن به 

شمار می آید.
محمود سیجانی بیان کرد: تأمین مواد اولیه واحدها به ویژه در 
شرایط تحریم و جنگ اقتصادی دشمن برای رونق بخشیدن به 

فضای تولید، از اهمیت زیادی برخوردار است.
کارخانه های  محصول  اولیه  مواد  از  برخی  شد:  یادآور  وی 
خارجی است که باید با سرعت بخشیدن در ثبت سفارش ها 
و تأمین به موقع ارز و ترخیص در اسرع وقت از گمرک، آن را به 

واحدها برسانیم.
سیجانی همچنین کمبود تسهیلات بانکی را نیز در موضوع 
رونق تولید حائز اهمیت دانست و گفت: برخی واحدها به دلیل 
گرانی مواد اولیه و لوازم تولید با کمبود نقدینگی مواجه شدند، 
از این رو بانک ها باید با اتکا به مقررات جدید و همچنین کنار 

گذاشتن قید و بندها واحدهای تولیدی را حمایت کنند.
مسئول دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید قم گفت: در 
شرایط جنگ اقتصادی قوانین و مقررات گذشته کار ساز نیست و 
باید با یک نگرش، ایده و روحیه جدید قانون را برای تأمین به موقع 

تسهیلات و نقدینگی واحدهای تولیدی تغییر دهیم.
وی موضوع قوانین مالیاتی و تأمین اجتماعی را نیز مورد توجه 
قرار داد و بیان داشت: چشم پوشی از بدهی ها و جرایم مالیاتی 
واحدهای تولیدی در شرایط تحریم اقتصادی ضرورتی اجتناب 

ناپذیر می باشد.
وی جذب سرمایه گذاری ها را از اساسی ترین اقدام ها در ارتباط 
با رونق تولید دانست و یادآور شد: در موضوع زنجیره تولید برغم 
شرایط خوبی که در کالاهای مصرفی داریم ولی ضعف موجود در 

خصوص کالاهای واسطه ای و مواد اولیه غیر قابل انکار است که 
باید تقویت شود تا کشور را از معضل عدم تأمین این مواد به دلیل 

تحریم ها خلاص کنیم.
ویژه  رویکرد  تولید  به  اجرایی  اینکه دستگاه های  بیان  با  وی 
داشته باشند و برای تکمیل طرح های نیمه تمام بکوشند، اضافه 
واردات برخی کالاها برخی واحدها  به علت  کرد: در مقطعی 
تعطیل شدند که نامگذاری سال رونق تولید فضای خوبی را برای 

احیای این واحدها فراهم کرده است.
*امنیت غذایی ثمره رونق تولید است

همچنین رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: تأمین امنیت 
غذایی، مهمترین ثمره تحقق رونق تولید دربخش کشاورزی است 
که موجب خنثی شدن تحریم های دشمن در این حوزه می شود.

عباس پورمیدانی بیان کرد: به طور کلی، بخش کشاورزی رکن 
اصلی تحقق رونق تولید در کشور است که می تواند اقتصاد ملی را 

در برابر فشارهای خارجی بیمه کند.
وی افزود: داشتن کشاورزی پیشرفته و تولید محصولات غذایی 
مورد نیاز جامعه، لازمه توسعه پایدار کشور است و در همین رابطه 
بخش کشاورزی در سال رونق تولید محوریت تحقق این شعار را 

برعهده دارد.
کشاورزی،  محصولات  تولید  در  خودکفایی  داد:  ادامه  وی 
همواره به عنوان یک راهبرد مهم مورد توجه مسئولان کشور بوده 
اما این موضوع در سال رونق تولید اهمیت مضاعفی یافته است 
و همه امکانات بخش کشاورزی برای تحقق این راهبرد، بسیج 

خواهد شد.
پورمیدانی گفت: دشمنان همواره به دنبال ایجاد فشار بر ملت 
ایران هستند و برای رسیدن به اهداف شوم خود، بخش کشاورزی 

را که با امنیت غذایی مردم سر کار دارد مورد تحریم قرار دادند.
وی افزود: اما مسئولان، کارشناسان و بهره برداران این حوزه با 

تمام توان خود برای بی اثر کردن این فشارها و خودکفایی در تولید 
محصولات غذایی مورد نیاز جامعه تلاش می کنند و تاکنون نقش 
بسزایی در تأمین مایحتاج مردم با وجود تحریم های شدید، ایفا 

کرده اند و با قدرت به این مسیر ادامه می دهند.
وی ادامه داد: بخش کشاورزی در سال رونق تولید نه تنها به 
دنبال پاسخگویی کامل به نیازهای غذایی کشور است، بلکه 
تلاش می کند با گسترش سطح توانمندیهای خود و استفاده 
المللی  بین  بازارهای  در  موجود،  ظرفیت های  از  حداکثری 
حضوری فعال داشته باشد و نقش مؤثری در توسعه اقتصادی 

کشور ایفا کند.
*رونق تولید باعث تقویت ارزش پول ملی می شود

کارشناس مباحث اقتصاد مقاومتی نیز پیرامون این موضوع 
گفت: رونق یافتن تولید ملی در اثر حمایت مردم و مسئولان، 
موجب هدایت نقدینگی موجود به سمت بخش تولید می شود و با 

کنترل تورم، ارزش پول ملی را تقویت می کند.
اکبر ابدالی بیان کرد: وقتی تولید ملی رونق بگیرد، مزیت های 
سرمایه گذاری در آن تقویت شده و از حجم پول هایی که به سمت 
بازار طلا، ارز و مسکن می رود، کاسته می شود که این موضوع 

عاملی برای کنترل تورم و تقویت ارزش پول ملی است.
وی افزود: با رونق یافتن تولید ملی، دیگر نیازی به وارد کردن 
ارزی حفظ  از خارج نیست و ذخایر  نیاز کشور  کالاهای مورد 
می شود که این اتفاق هم موجب بالا رفتن ارزش پول ملی خواهد 

شد.
وی ادامه داد: همچنین رونق یافتن تولید به معنای افزایش 
عرضه کالا در بازار است که کاهش قیمت محصولات مورد نیاز 
مردم را در پی دارد و باعث بهبود یافتن وضعیت معیشتی اقشار 

مختلف جامعه می شود.
حل  اصلی  عامل  تولید  رونق  تحقق  بنابراین  گفت:  ابدالی 

مشکلات اقتصادی کشور است و باید باور به آن در میان مردم و 
مسئولان بیش از پیش تقویت شود.

کشورهای  اقتصادی  پیشرفت  مسیر  بررسی  کرد:  بیان  وی 
صنعتی و مطرح جهان نشان می دهد، آنان با پافشاری بر موضوع 
رونق تولید ملی و حمایت همه جانبه از آن به این جایگاه دست 

یافتند.
وی ادامه داد: حمایت دولت، مجلس شورای اسلامی و قوه 
قضائیه به عنوان ارکان رسمی نظام از رونق تولید و همچنین 
مشارکت فعال مردم در تحقق این شعار با خرید کالاهای ایرانی، 
می تواند اقتصاد ملی را در مدت زمان کوتاهی متحول کند و 
دستاوردهای بسیاری از جمله در بحث کاهش میزان بیکاری 

داشته باشد.
*رونق تولید نیازمند سیاستگذاری هوشمندانه است

رابطه  این  در  اقتصادی  امور  پژوهشگران  از  یکی  همچنین 
گفت: سرمایه، نیروی کار و فناوری سه رکن رونق تولید است که 
این رکن های در کشور وجود دارد ولی تاکنون در کنار هم قرار 
نگرفته اند که نیازمند سیاست گذاری هوشمندانه در این زمینه 

هستیم.
انقلاب سال  اینکه رهبر معظم  به  با اشاره  باباخان،  علیرضا 
جدید رابا نام »رونق تولید« نام گذاری کردند، افزود: هم افزایی 
رکن های تولید و اقتصاد، کار سخت و پیچیده ای نیست ولی این 

کار نیازمند برنامه ریزی منسجم تر است.
وی نیروی تحصیل کرده و با مهارت را یکی از رکن های مهم 
رونق تولید و اقتصاد دانست و اظهار داشت: نقش نیروی کار ماهر 
و تحصیل کرده در رونق تولید بسیار ضروری است و باید بستر لازم 
برای ورود چنین افرادی به چرخه تولید در کشور به عنوان یک 

اولویت فراهم شود.
مردم  دست  در  فراوان  نقدینگی  و  سرمایه  اینکه  بیان  با  وی 
عاملی تعیین کننده در ایجاد تورم و یا رونق در کشور است افزود: 
اگر سرمایه و نقدینگی موجود درجامعه به سمت تولید سوق 
داده شود، این نقدینگی نه تنها مضر نیست بلکه موجب تحول 

اقتصادی در کشور می شود.
باباخان تاکید کرد: عامل اصلی تورم فعلی در جامعه نقدینگی 
رونق  ضرورت های  از  یکی  و  است  مردم  دست  در  زیاد  بسیار 

اقتصادی، هدایت این نقدینگی به سمت تولید است.
وی، استفاده از تأمین مالی نوین طرح های اقتصادی را ساز 
و کار و ابزاری مناسب برای جذب نقدینگی به تولید دانست و 
ادامه داد: تأمین مالی جمعی طرح ها به عنوان روش نوینی در 
دنیا مورد استفاده قرار گرفته و موفق بوده است که باید سازمان 
بورس و وزارت اقتصادی با تدوین آئین نامه های لازم در این زمینه، 

نقدینگی بسیار زیاد در جامعه را به سمت تولید هدایت کنند.
این پژوهشگر نمونه کشوری، »فناوری« را سومین رکن رونق 
تولید و اقتصاد دانست و گفت: در پیام نورزی رهبر معظم انقلاب 
نیز بر استفاده از شرکت های دانش بنیاد تاکید شده است که باید 

از ظرفیت این شرکت ها در این زمینه استفاده شود.
فناوری های  با  قطع  طور  به  تولید  رونق  داد:  ادامه  باباخان 
قدیمی و فاصله دار از فضای رقابتی روز دنیا محقق نمی شود 
به همین دلیل باید از شرکت های دانش بنیان در راستای به روز 

رسانی فناوری های سنتی موجود در صنایع کشور بهره برد.
همزمان با آغاز سال جدید رهبر معظم انقلاب، سال ۱۳۹۸ را 

»رونق تولید« نامگذاری کردند.

در گفت و گو با مسئولان و کارشناسان اقتصادی استان قم  مطرح شد

رونق تولید محافظ کارآمد اقتصاد ملی

 کارشناسان اقتصادی و جامعه شناسان رفتاری معتقدند وقتی 
تقاضا در بازار کالاهای مصرفی افزایش یابد و از طرفی عرضه نیز کم 
شود، فرصت خوبی به دست واسطه گران می افتد و آنها می توانند 
به راحتی محصولات مورد نیاز مردم را با قیمت بالایی به فروش 
برسانند. در واقع هر زمان یک کالا برای عرضه با محدودیت روبه رو 

می شود، دلالان نیز نقش پررنگ تری در معاملات پیدا می کنند.
نوسانات در بازارهای ارز و سکه سبب شد تا نگرانی ها در سطح 
ساز  زمینه  مسأله  همین  و  کند  پیدا  افزایش  روز  به  روز  جامعه 
بحران های دیگری شد، معضل هایی همچون کمیاب شدن برخی 
کالاهای مصرفی که دلواپسی های بسیاری را به همراه داشت و بعد 
از آن هجوم مردم به فروشگاه ها نیز آغاز شد. به طوری که فضای 
هیجانی خرید محصولات مصرفی در ماه های گذشته در بازار به 
اوج خود رسید و شهروندان از بیم آنکه در آینده با کمبود کالایی 
تا ساعت های زیادی در صف های طولانی منتظر  روبرو نشوند 

می مانند بلکه بتوانند مقداری از اقلام خود را تأمین کنند.
به نظر می رسد با کاهش نرخ دلار این فضای هیجانی کمی آرام 
گرفته و خریدهای مردم کمتر شده است اما برخی کارشناسان این 
موضوع را ناشی از تکمیل ظرفیت خرید افرادی که دچار نگرانی 
قحطی شده بودند، می دانند. به طوری که این دست از افراد دیگر 
نیاز یکساله خود، بلکه بیشتر را نیز خریداری کرده اند. به هر حال 
این روزها آن دسته از افراد جامعه که در مقابل این فضای هیجانی 
مقاومت کرده و خریدی بیش از حد نیاز نکرده بودند، دیگر نگرانی 
مبنی بر جاماندن از این قافله ندارند و نیازهای روزمره خود را تأمین 

می کنند.
هر چند قیمت ها هنوز پایین نیامده و نیاز است تا تولیدکنندگانی 
که به بهانه نرخ ارز، قیمت نهایی کالا را بالا برده بودند، حالا نسبت 
به کاهش نرخ ها نیز اقدام کنند. البته در اینجا سوال مهم این 
است که چرا جامعه در این شرایط واکنش این چنینی از خود 
بروز می دهد تا برخی از شهروندان در این روزها بیش از میزان 
نیاز خریداری کنند و شماری دیگر ترجیح می دهند، کالاها را در 
انبارهای خود احتکار کنند؟ اهمیت این موضوع را در گفت وگو با 
»جعفر بای« جامعه شناس و آسیب شناس اجتماعی بررسی کرده 

ایم.
- متن این گفت وگو را در ادامه می خوانیم:

*برخی خانواده ها این روزها بیش از میزان مورد نیاز خود 
می خرند و شماری دیگر ترجیح می دهند، کالاها را در انبارها 
احتکار کنند، چه عواملی سبب می شود تا شهروندان در این 

شرایط این گونه واکنش از خود بروز دهند؟
بندی  اولویت  از  خرید  هنگام  به  ایرانی  خانواده های  بیشتر 
نیازهای خود اطلاعی ندارند و تنها با شنیدن یک شایعه درباره 
فروشگاه ها  یا  بازار  به  اقلام  آن  خرید  سمت  به  کالایی  کمبود 
به  شهروندان  ذهن  در  خرید  جنون  واقع  در  می برند.  هجوم 
وجود می آید، یعنی این خریدها به هیچ وجه مبتنی بر عقلانیت 
نیست و تنها بر احساسات و عواطف شناور است و فرد نمی تواند 
تصمیم خردمندانه ای برای تهیه کالای مورد نظر خود بگیرد و به 
شکل شتابان و سیری ناپذیر به خرید می پردازد. در واقع جنون 
خرید تنها هدر دادن پول را نشانه می رود و بدون هیچ گونه رفع 
نیاز صورت می گیرد. در نهایت، جنون خرید کار خویش را آنگونه 
که می خواهد پیش می برد، بدون اینکه خود را با درآمد خانواده 

متناسب سازد.
خرید هیجانی یکی از مشکلاتی است که امروز در کشور به 
وفور دیده می شود. باید گفت که تولیدات و واردات تحت تأثیر 
عناصر خاصی به شکلی نابرابر مدیریت می شود و هارمونی لازم 
برای نیاز جامعه وجود ندارد. هزینه بسیار بالای مصرف زدگی که 
از جنون خرید نشأت می گیرد در اقتصاد جامعه نیز تأثیر بسیار 
منفی خواهد گذاشت و مصرف بیش از نیاز که از خریدهای بدون 
برنامه ریزی انجام می شود اقتصاد خانواده را نیز دستخوش تغییر 
افکار عمومی دچار یک آسیب  به لحاظ  ایران  می کند. جامعه 
پذیری خیلی جدی شده است به طوری که با یک شایعه کوچک و 
غیرمستند تحت تأثیر قرار می گیرد. همین عامل باعث می شود تا 
سیستم اقتصادی در مسیر درست و سالم خود حرکت نکند و تنها 
با یک شایعه در سطح جامعه این گونه واکنش های غیرمتعارف در 
میان مردم بروز یابد. سخنانی همچون به اندازه خرید کن، دیگران 
را بر خود مقدم بدان و… در جامعه کنونی به شعارهای لوکس و 
فانتزی تبدیل شده اند و مردم دیگر در عمل آنها را اجرا نمی کنند.

این گونه سخنان تنها در فرهنگ کتبی ایرانیان باقی مانده و میان 
فرهنگ کتبی و شفاهی کف خیابان فرسنگ ها فاصله افتاده و در 
واقع نظام تربیتی به دلیل شکاف نسلی، فرهنگ های غنی را به 
بایگانی حافظه ها سپرده و پذیرش فرهنگ وارداتی غرب ، مقبولیت 
هنجارهای بیگانگان و تبعیت بی چون و چرای عناصر حاکم بر 
نظام اجتماعی موجب وابستگی های اقتصادی شدید شده است 
و همچنین تمایل بی امان برای خرید انواع کالاها موجب استیلای 

فرهنگی، سیاسی و اجتماعی می شود.
چه  جامعه  به  بخشی  اعتماد  زمینه  در  نظام  *مسؤولان 

مسأله ای را باید مدنظر بگیرند؟
عدم نظارت بر بازار به عنوان بزرگترین معضل جامعه شناخته 
می شود که سبب شده تا ضمن بهم ریختن شبکه توزیع در بخش 

کالا مردم نیز دچار بحران اعتماد شوند. از طرفی دیگر شایعه 
کمبود برخی کالاها که خبر آن گاهی به درست یا شایعه در جامعه 
به  را  اعتماد لازم  دیگر  تا شهروندان  باعث می شود  پیچد،  می 
متولیان امر نداشته باشند. در واقع پدید آمدن این گونه موارد در 
جامعه زنگ خطری برای مسؤولان و همچنین بروز دوباره رفتارهای 
موجب  اقدام ها  این  همه  است.  کالا  خرید  در  مردم  هیجانی 
بی اعتمادی شده و مسائل مدیریتی را دچار چالش می کند و 
خریدهای غیرمعقول و هیجانی باعث می شود که مسؤولان نتوانند 

پیش بینی لازم برای هجمه تقاضا به کالایی را داشته باشند.
*نقش سودجویان و دلالان در این امر تا چه اندازه تأثیرگذار 

است؟
امروز در عرصه اقتصاد معضل بزرگی به نام دلالان یا واسطه گران 
وجود دارند که به طور فزاینده ای سیستم اقتصادی کشور را در 
دستان خود گرفته اند. واسطه گران تنها باید نقش تسهیل گری در 
بازار داشته باشند، به مفهوم اینکه کالا را از مبدأ به مقصد با کمترین 
سود برسانند که این کار اگر به شکل صحیح و اصولی و مطابق 
قانون انجام شود، می تواند به نقل و انتقال و یک معامله صحیح 
و سالم، بیانجامد اما نه تنها این کار را انجام نمی دهند بلکه عنان 
اختیار را چنان در دستان خود گرفته اند که این مدیریت با اهداف 

دولت و منافع مردم سازگاری ندارد.
چه  شناس  رفتار  و  شناس  جامعه  یک  عنوان  به  *شما 
راهکارهایی را برای پرهیز از وقوع چنین رفتارهایی در این 

گونه مواقع پیشنهاد می دهید؟
در دنیای امروز با گسترش شبکه های مجازی دیگر نمی شود، 
خبری را پنهان کرد و قبل از اینکه خبری رسانه ای شود، مردم از آن 
موضوع مطلع می شوند و به تجزیه و تحلیل آن می پردازند. در واقع 
فناوری ارتباطی به طور گسترده شرایطی را در جهان شیشه ای 
فراهم ساخته که دیگر خبری در خفا و سکوت باقی نمی ماند. 

بازرگانی  تبلیغات  خرید  عطش  ایجاد  در  مؤثر  عوامل  از  یکی 
کالاها یا خبرهای مربوط به واردات کالاها از رسانه ها است و این 
امر موجب ایجاد نیاز کاذب برای خرید را فراهم می کند و برپایه 
جامعه شناسی خرید این کنش اجتماعی باید افزون بر رفع نیاز 
مادی به آن کالا، ارضای روانی خریدار را نیز به همراه داشته باشد. 
مسؤولان باید قیمت کالا را در حد متعارف پایین بیاورند تا مردم 
نگران و دغدغه تهیه آن را نداشته باشند. شفافیت مسؤولان با مردم 
باعث می شود تا آنها همواره نظام و دولت را مورد حمایت خود قرار 
دهند. دیده می شود که در زمان بحران ها مردم با اتحاد و انسجام 
خود سخت ترین پیچ های تاریخی را سپری کرده و در عرصه های 
سرمایه های  به  بخشی  امید  اند.  بوده  همراه  نظام  با  مختلف 
اجتماعی سبب می شود تا آنها در برهه های مختلف به حمایت 

از دولت و نظام بپردازند تا ارزش های گرانسگ ایرانی احیا شود.
اتحادیه  رئیس  درخشانی«  »سعید  نظرات  بحث  ادامه  در 

سوپرمارکت داران را جویا می شویم.
*به نظر شما چرا برخی فروشندگان و دلالان قیمت برخی 

از کالاها را بالاتر از قیمت مندرج روی کالا عرضه می کنند؟
فروش بالاتر از قیمت مندرج روی کالا، گران فروشی و جرم 
محسوب می شود. گاهی دلالان برخی کالاها را به قیمت درج 
شده روی آنها به مغازه داران می فروشند در حالی که شماری از 
فروشندگان برای حفظ مشتریان خود مجبورند محصولات را به 
همان قیمت به دست مصرف کننده برسانند زیرا اگر آن را بالاتر 
از قیمت ثبت شده روی کالا عرضه کنند، گران فروشی به شمار 
می رود. البته رکود اقتصادی و سایه دلالان بر بازار عرضه کالاهای 
مصرفی باعث شده مردم از هزینه مواد غذایی خانوارهای خویش 
بکاهند و به نوعی تقاضا برای خرید و تهیه مواد غذایی کاهش 
از طرف سوپر  رکود شدید  باعث احساس  این موضوع  و  یافته 
مارکت داران شده است. دلالی و واسطه گری موجب می شود 
تا قیمت ها افزایش بی رویه داشته باشند و مصرف کننده نهایی 
هزینه بیشتری پرداخت کند که حاصل این فرآیند برهم خوردن 

تعادل بازار خواهد بود.
*به نظر شما چسباندن برچسب غیرقانونی نوعی ضایع 

شدن حقوق مصرف کننده نیست؟
اگرمغازه داری بتواند اجناسی را که عرضه آنها کم شده است، 
از  عده ای  می فروشد.  را  آن  سود  مقداری  با  کند  خریداری 
مغازه داران اجناس جدید نمی خرند اما افرادی که کالای جدید 
می خرند، مجبورند آن را گران تر بفروشند. برپایه قانون اتحادیه 
درج قیمت جدید روی محصولات تخلف به شمار می رود و در 
دادگاه قابل پیگیری است اما برخی مغازه داران، برچسب جدید 
قیمت روی اجناس می چسبانند تا این سود صفر شده را به نوعی 
جبران کنند در صورتی که این موضوع تخلف و ضایع کردن حقوق 
مصرف کنندگان است. این گونه مسائل باید به سامانه ۱2۴ اطلاع 

داده تا بسته به میزان تخلف در دادگاه رسیدگی شود.
*آیا این روزها در زمینه عرضه کالاهای مصرفی مردم چگونه 

از تأمین کالاهای اساسی اطمینان داشته باشند؟
اساسی  کالاهای  خصوص  در  نگرانی  گونه  هیچ  شهروندان 
نداشته و اطمینان داشته باشند که تدابیر لازم برای تأمین کالاهای 
اساسی مورد نیاز آنها از پیش اندیشیده شده و مسؤولان دولت 

تمامی امکانات لازم را برای این گونه امور از قبل فراهم آورده اند.

در گفت وگو با کارشناسان تبیین شد؛

دلالان در برهم خوردن بازار عرضه و خرید هیجانی مردم نقش مهمی دارند

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: افزایش قیمت حمل و نقل ریلی باید به صورت پلکانی و تدریجی صورت گیرد، در غیر این صورت با 
محدودسازی نرخ ها، باید در آینده شاهد باز شدن فنر افزایش قیمت ها باشیم.

حسن خسته بند با اشاره به تصمیم شورای عالی هماهنگی ترابری برای افزایش 22 درصدی قیمت بلیط قطار از ماه آینده، گفت: اعضای این 
شورا با توجه به افزایش چشمگیر قیمت تجهیزات و قطعات قطار و بالا رفتن هزینه های حمل و نقل ریلی، رأی به افزایش بیش از 2۰ درصدی 
نرخ بلیط قطار داده اند. نماینده مردم بندر انزلی در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به نظر من پیشنهاد افزایش چشمگیر قیمت بلیط قطار 
در شرایط کنونی درست نیست، زیرا در سال های اخیر شاهد بودیم که مردم و مسافران با افزایش قیمت بلیط هواپیما، به سمت استفاده از قطار 
و حمل و نقل جاده ای هدایت شدند. وی تصریح کرد: این نگرانی وجود دارد که با افزایش قیمت بلیط قطار، مردم دیگر توان استفاده از حمل 
و نقل ریلی را نداشته باشند، بنابر این باید راه کارهای دیگری در این حوزه دیده شود. خسته بند ادامه داد: افزایش 22 درصدی قیمت بلیط 
قطار در شرایط کنونی مطلوب نیست، از این رو وزارت راه و شهرسازی باید برای جبران بخشی از مشکلات اعتباری، قیمت بلیط را به میزان 

معقول افزایش دهد.
این نماینده مردم در مجلس دهم افزود: به نظر من افزایش قیمت حمل و نقل ریلی باید به صورت پلکانی و تدریجی صورت گیرد، در غیر این 
صورت با محدودسازی نرخ ها، باید در آینده شاهد باز شدن فنر افزایش قیمت ها باشیم. عضو کمیسیون عمران مجلس تصریح کرد: در شرایط 
کنونی دولت نیز توان ارائه کمک های اعتباری به حمل و نقل ریلی را ندارد، از این رو مسئولان باید ضمن مدیریت منابع و مصارف، قیمت بلیط 

قطار را به میزان عقلانی افزایش دهند.

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد که گران فروشی محصولات و کالاهای مختلف در بازار وجود دارد و 
دستگاه های نظارتی باید با آن برخورد لازم را انجام دهند و مردم هم نباید محصول گران را از گران فروشان خریداری کنند تا 

آن ها به ادامه دادن تخلفشان تشویق نشوند.
یزدان سیف در نشست خبری دیروز و در پاسخ به سوال ایسنا مبنی بر این که هم اکنون گران فروشی محدود به یک یا چند 
کالا و یک یا چند نقطه از شهر نیست؛ به نظر شما مشکل این بازار در کجاست؟ گفت: هم اکنون هیچ مشکلی برای تأمین 
کالاهای اساسی مانند شکر، برنج، گندم و… نداریم و اگر تخلفی در نقطه ای از شهر و برای کالای خاصی می شود مسئولان 

دستگاه های نظارتی و مردم باید رفتارشان را نسبت به این مسئله تغییر دهند.
وی افزود: از یک سو انتظار می رود که دستگاه های متولی امر نظارت مانند سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
و سازمان تعزیرات حکومتی با گران فروشی و گران فروشان با دقت و حساسیت بیش تری برخورد کنند که البته این دستگاه ها 

امروز ساعات کاری بسیار شلوغی دارند و روزانه و هفتگی صدها پرونده در این زمینه تشکیل می دهند.
معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: مردم هم باید این فرهنگ را در خود نهادینه کنند که سزای گران فروشی نخریدن 
است و اگر کالای گران را از فروشنده نخرند، او ترغیب به ادامه گران فروشی نمی شود. از سوی دیگر نیز مردم باید بدانند که 
بهترین و امین ترین ناظر خود آن ها هستند و باید به محض دیدن گران فروشی متولیان و ناظران را در جریان قرار دهند تا 

نسبت به شناسایی و برخورد با آن ها اقدام شود.

عضو کمیسیون عمران مجلس :

قیمت حمل و نقل ریلی باید پلکانی و تدریجی افزایش یابد
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران :

مردم کالای گران نخرند
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مهدی تاج: از مشکلات با کی روش درس گرفتیم

ویلموتس اجازه رسانه ای کردن 
مبلغ قرارداد را ندارد

رییس فدراسیون فوتبال می گوید با توجه به بند قرارداد سرمربی جدید تیم ملی 
فوتبال، نه فدراسیون و ویلموتس حق رسانه ای کردن مبلغ قرارداد این مربی را ندارند.

مهدی تاج، درباره حضور مارک ویلموتس روی نیمکت تیم ملی گفت: بحث مذاکره 
با ویلموتس بحث امضا کردن نبود بلکه موانعی بود که در قرارداد او پیش بینی شده بود. 
باید آن مشکلات را رفع می کردیم. بعضی دوستان فکر می کردند که فقط برای امضای 
قرارداد است که با او صحبت می کنیم و باید به بلژیک برویم اما امضا را در همین داخل 

کشور ۱۰ بار می شود انجام داد.
او افزود: بعضی از این موانع مانند انتقال پول بود که به چه شیوه ای بتوان دستمزد او 
را پرداخت کرد. ما باید تقریباً ویلموتس را سرمربی ایران بدانیم. او یک شنبه یا دوشنبه به 
ایران می آید و دوشنبه یا سه شنبه اسامی تیم ملی را هم اعلام خواهد کرد و می توانیم 
فصل جدیدی را با این مربی خوب در مسابقاتی که کمیته فنی مناسب دیده آغاز کنیم. 

ما مربی جوانی می خواستیم که بین ۵۰ تا ۵۵ سال داشته باشد که این اتفاق افتاد.
او درباره این که چرا تاکنون قرارداد ویلموتس با فدراسیون فوتبال امضا نشده است؟ 
تصریح کرد: هنوز بحث هایی مثل حوزه مالی مانده است و چیزی نیست که در اختیار 
فدراسیون فوتبال باشد که در یک جلسه رئیس فدراسیون یا هیأت رئیسه تصمیم بگیرند 

این کار را انجام دهند یا خیر.
رئیس فدراسیون فوتبال درباره مبلغ قرارداد ویلموتس گفت: مبلغ قرارداد این مربی 
برای دو طرف قابل انتشار نیست و این در قرارداد آمده است. در قرارداد او موارد خوبی 
ذکر شده است. مثلًا در اواخر سرمربیگری کی روش در تیم ملی، ۱۰ یا ۱۱ دستیار 
خارجی در تیم ملی بود که در قرارداد با این مربی بلژیکی، تعداد دستیاران به ۲ یا ۳ 
دستیار کاهش یافته است. دستیاران ایرانی او افزایش یافته است و فدراسیون آن ها را به 
ویلموتس معرفی کرده است که تا دوشنبه نهایی می شود. نگاه ویژه به آکادمی یکی دیگر 
از مفاد قرارداد او است که باید نظارت دقیقی داشته باشد و سوپروایزر این مجموعه ها 
باشد. هم چنین در قرارداد آمده است که از مصاحبه علیه تیم های دیگر که در گذشته از 
آن رنجیده شده ایم پرهیز کند. سفرهایش باید با هماهنگی با رئیس فدراسیون فوتبال 
باشد. بندهای قرارداد با ویلموتس ۲ یا ۳ برابر بندهای قرارداد با کی روش است که از 

مشکلاتی که با سرمربی قبلی داشتیم درس گرفته شده است.
تاج درباره این که آیا ویلموتس مربی پروازی است یا نه گفت: به هیچ وجه بحث مربی 
پروازی مطرح نیست و او کارش را از دوشنبه شروع خواهد کرد. شخص ویلموتس نیز 
چنین خواسته ای از ما نداشت. وی درباره این که سطح ویلموتس از کی روش بالاتر 
است یا نه؟ تصریح کرد: ویلموتس مری جوانی است و کارنامه موفقی دارد. کی روش هم 
پیش از تیم ملی در رئال حضور داشت اما مشکلاتی داشت. کی روش هم موفقیت ها و 
شکست هایی داشت اما چیزی که مهم است جوان بودن سرمربی بلژیکی و پایه گذاری 

نسل طلایی فوتبال بلژیک است.

نامه استادان و دانشجویان صنعتی شریف به رییس صداوسیما :

 »نود« را برگردانید!
جمعی از استادان، فارغ التحصیلان و دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف با نگارش 
نامه ای خطاب به رییس سازمان صداوسیما، از او خواستند که برنامه »نود« را با اجرای 

عادل فردوسی پور به آنتن تلویزیون برگرداند.
این نامه که نسخه ای از آن در اختیار خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( قرار گرفته، 
به صورت الکترونیکی و دستی، امضای بیش از ۱۵۰۰ تن از استادان، دانشجویان و 
فارغ التحصیلان این دانشگاه را با خود دارد. متن نامه استادان، فارغ التحصیلان و 

دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف به این شرح است:
»جناب آقای دکتر علی عسگری

ریاست محترم سازمان صدا و سیما
با سلام و احترام

همان طور که مستحضر هستید آقای دکتر عادل فردوسی پور دانشجوی دانشگاه 
صنعتی شریف بوده اند و سال هاست که به عنوان مدرس مدعو در دانشکده صنایع این 

دانشگاه فعالیت می کنند.
ما جمعی از اساتید، فارغ التحصیلان و دانشجویان دانشگاه صنعتی شریف ضمن 
حمایت کامل خود از ادامه فعالیت های تلویزیونی ایشان اعلام می کنیم که آقای دکتر 
فردوسی پور در طول سالیان متمادی تحصیل و تدریس در دانشگاه صنعتی شریف 
همواره از سلامت و وجدان کاری، حسن رفتار و صداقت در گفتار برخوردار بوده اند و 

سرمایه ارزشمندی برای جامعه دانشگاهی و رسانه ای کشور محسوب می شوند.
حذف برنامه نود از تلویزیون که به گواه نظرسنجی های داخلی صدا و سیما از نگاه 
مردم و هیأت انتخاب، پربیننده ترین برنامه این رسانه تعیین شده، اثری جز دلسردی 
مردم به خصوص جوانان نخواهد داشت. چهره ای که با صداقت و سلامت کاری بیش 
از دو دهه برای اعتلای کشورش فعالیت کرده، حذف شدنی نیست. لذا خواهشمندیم 
ضمن بازنگری در تصمیم اتخاذ شده زمینه بازگشت ایشان به تلویزیون، جایی که به 
آن تعلق دارد، فراهم شود.« برنامه »نود« با تصمیم مدیر جدید شبکه سه از هفته آخر 

اسفندماه ۱۳۹۷ پس از ۲۰ سال متوقف شد.

علی  پروین:

 پرسپولیس در جام حذفی هم قهرمان می شود
سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس 
گفت: پرسپولیس این توانایی را دارد با 
پیروزی مقابل سپاهان اصفهان به فینال 
جام حذفی رسیده و با غلبه بر داماش 

گیلان به قهرمانی این مسابقات برسد.
داشت:  اظهار  پروین«  »علی 
پرسپولیس در جام حذفی بازی سختی را 
برابر سپاهان پیش رو دارد و این مسابقه 
برای قرمزپوشان تهرانی از اهمیت زیادی 

برخوردار است.
را  توانایی  این  پرسپولیس  افزود:  وی 

دارد با پیروزی مقابل سپاهان اصفهان به فینال جام حذفی رسیده و با غلبه بر داماش 
گیلان به قهرمانی رسیده و به دومین جام خود برسد. این اتفاق می تواند فصل خاطره 

انگیر و رویایی پرسپولیس را تکمیل کند.
پیشکسوت پرسپولیس تصریح کرد: پرسپولیس با شایستگی و اقتدار توانست قهرمان 

لیگ برتر شود و تیمی که سه سال پیاپی به این مهم می رسد لیاقت آن را داشته است.
پروین خاطرنشان کرد: متأسفانه پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا حذف شد و این 
اتفاق با بدشانسی و اشتباهات داوری صورت گرفت. این تیم در بازی با العین امارات 

نشان داد استحقاق رفتن به مرحله بعدی لیگ قهرمانان آسیا را داشت.
سرمربی سابق پرسپولیس با اشاره به خداحافظی ژاوی در ورزشگاه آزادی تاکید کرد: 
ژاوی یکی از بزرگ ترین و بهترین هافبک های دنیای فوتبال بود که خاطره های زیادی 
را برای فوتبالدوستان رقم زده است. به طور حتم سال ها طول خواهد کشید تا چنین 

بازیکن با کیفیتی متولد شود.
وی در پایان گفت: به طور حتم پرسپولیس می تواند فصل آینده در لیگ قهرمانان آسیا 

نتایج خوبی گرفته و بتواند در این جام معتبر به موفقیت بزرگ برسد.

یك مسئول دراداره کل ورزش وجوانان قم:

دهیاران برای ایجاد خانه ورزش در روستاهای 
قم همكاری نمی کنند

 مسئول هماهنگی و پیگیری امور ورزشی بخش های تابعه اداره کل ورزش و جوانان 
قم گفت: با وجود آمادگی این اداره کل برای ایجاد و تجهیز ۲۷ خانه ورزش روستایی در 

استان، دهیاران همکاری لازم را در این زمینه انجام نمی دهند.
احمد کشوری فرد با بیان اینکه درسال ۹۷، ۲6 خانه ورزش در روستاهای قم راه 
اندازی شد، اظهار داشت: آمادگی احداث ۳6 خانه ورزش روستایی درسال گذشته را 
داشتیم ولی به دلیل اینکه مکان مورد نیاز برای تجهیز و راه اندازی این خانه ها در اختیار 

اداره کل ورزش و جوانان قرار نگرفت، این هدف گذاری محقق نشد. 
وی همکاری دهیاران در ایجاد خانه های ورزش روستایی را ضروری دانست و افزود: 
بخش مرکزی قم با دارا بودن بیشترین روستاهای پر جمعیت تنها با ۹ خانه، کمترین و 
بخش خلجستان با ۲۰ خانه، بیشترین خانه های ورزش روستایی را در سطح استان 
دارد.  مسئول هماهنگی و پیگیری امور ورزشی بخش های تابعه اداره کل ورزش و 
جوانان قم اظهار داشت: با وجود نامه نگاری های بسیار با بخشدار و دهیاران بخش 
مرکزی، برای تخصیص مکان مورد نیاز برای احداث این خانه های ورزشی، تاکنون 
همکاری لازم در این زمینه انجام نشده است.  وی حداقل مساحت خانه های ورزش 
روستایی را ۵۰ متر مربع اعلام کرد و گفت: هر چه مکان بزرگتری برای راه اندازی این 
خانه های ورزشی به اداره کل ورزش و جوانان واگذار شود، امکان تجهیز این مکان 
به امکانات و رشته های ورزشی بیشتری میسر است.  کشوری با اشاره به تخصیص 
زیرزمین برخی مساجد در مناطق روستایی قم برای ایجاد خانه ورزش افزود: خانه های 
ورزش روستایی علاوه بر جبران کمبود زیرساخت های ورزشی در روستاهای محروم و کم 
برخوردار استان و افزایش فعالیت ورزشی قشرهای مختلف در روستاها موجب شناسایی 
استعدادهای ورزشی در این مناطق محروم نیز شده است.  وی اظهار داشت: قم بر 
اساس ابلاغ وزارت ورزش و جوانان ملزم به ایجاد و یا تجهیز ۲۷خانه ورزشی در سطح 
استان شده است که در صورت اختصاص مکان مورد نیاز، آمادگی ایجاد آنها در روستاها 

تا پایان سال جاری وجود دارد.  

مهلا مؤمن زاده: 

قهرمانی در المپیک توکیو بزرگترین آرزویم است
دارنده نشان نقره مسابقات جهانی تکواندو گفت: قطعا 
بزرگترین آرزویم این است که در المپیک ۲۰۲۰ توکیو روی 
سکوی قهرمانی بایستم، می خواهم با خوش رنگ ترین مدال 
همه مردم ایران را شاد کنم. امیدوارم به این آرزوی بزرگ زندگی 

ام برسم.
متولد منطقه چهار استان البرز هستم، از 6 سالگی تکواندو 
را آغاز کرده ا م و امروز بیش از ۱۰ سال است که در این رشته 
فعالیت می کنم، برادر بزرگترم مشوق اصلی من برای فعالیت 
در این رشته بود و سال ها زیر نظر مرحوم صبا معصومی تمرین 
کردم و در واقع موفقیت هایم را مدیون مرحوم معصومی هستم، 
خوشحالم که سرانجام بعد از این همه سال در شیاپچانگ 
منچستر توانستم با کسب مدال نقره مسابقات جهانی آرزوی 

مربی عزیزم را برآورده کنم و روح او را شاد کنم.
بانوی ۱۷  زاده  مؤمن  مهلا  صحبت های  از  گوشه ای  این 
ساله تکواندوی ایران است که در بیست و چهارمین آوردگاه 
بزرگ جهانی موفق شد به عنوان دومین دختر ایرانی در رشته 
تکواندو به فینال مسابقات جهانی تکواندو راه یابد. دختری 
که پس از رفتن به روی سکوی قهرمانی مدال خود را تقدیم به 

دایی شهید خود کرد.
گفت وگو ی با مهلا مومن زاده را در ادامه می خوانید:

* ابتدا خودتان را به طور کامل معرفی کنید.
من مهلا مومن زاده متولد منطقه ۴ استان البرز هستم و از 
6 سالگی تکواندو را در کرج آغاز کرده ا م. صبا معصومی اولین 
مربی من بود که 6 سال زیر نظر او تمرین کردم، اما متأسفانه 
وی به دلیل بیماری سرطان از دنیا رفت. در واقع تکواندو را او 
به من آموخت و پس از سال ها فعالیت نزد این مربی به اردوی 

تیم ملی نونهالان راه یافتم.
برادرم مشوق اصلی من در تکواندو بود

*مشوق شما برای ورود به این رشته چه کسی بود؟
برادرم برای مقطع کوتاهی در رشته تکواندو فعالیت می کرد 
و تا کمربند قرمز نیز فعالیت کرد اما پس از آن تغییر رشته داد. 
در واقع او مشوق اصلی من بود تا در این رشته فعالیت کنم. 
البته برادرم در حال حاضر در رشته فوتبال فعالیت می :ند و 
در حال حاضر نیز در تیم وحدت کرج فوتبال بازی می کند. 
او مشوق  انتخاب کرده است.  را  ورزشی خود  برادرم مسیر 
اصلی من در این رشته بود. حمایت های خانواده ام،  برادرم 
و مربیانم باعث شد تا من در این مسیر موفق شوم. آنها من 
را تشویق کردند و من هم انگیزه ام چند برابر شد تا این که به 
مدال جهانی رسیدم. به هر حال او در رشته فوتبال فعالیت 
می کند و امیدوارم در همین رشته نیز موفق باشد. یکی دیگر از 
افرادی که واقعا باعث می شد که من هر روز بیشتر از روز قبل به 
تکواندو علاقمند شوم مربی ام بود. او را خیلی دوست داشتم و 
به خاطر علاقه ای که به مربی ام داشتم به باشگاه می رفتم. در 
هر حال من مدیون مربیانم هستم از ابتدا تاکنون و از همه آنها 

برای این که در این مسیر کمکم کردند تشکر می کنم.
* پیش از کسب مدال نقره مسابقات جهانی منچستر 

مدال های زیادی را کسب کرده اید از آنها برای ما بگویید.
من دو مدال طلای نونهالان جهان در سال های ۲۰۱۴ و 
۲۰۱۵ در کشورهای آذربایجان و کره جنوبی کسب کرده ام. 
در مسابقات آسیایی نوجوانان در کشور چین تایپه مدال نقره 
را بدست آوردم و در آن مسابقات به عنوان فنی ترین بازیکن 
انتخاب شدم. در مسابقات نوجوانان جهان هم حضور داشتم، 
اما موفق به کسب مدال نشدم. در المپیک نوجوانان تا یک 
چهارم نهایی هم صعود کردم، اما ناداوری باعث شد تا به مدال 
نرسم. در طول مبارزه یک ضربه سنگین به صورت حریفم زدم، 
داور وسط باید برای حریفم ناکدان را می شمرد اما این کار را 

انجام نداد و درواقع ناداوری صورت گرفت و حقم را خوردند.
*آیا فکر می کردید که در رده بزرگسالان هم مثل رده های 

پایه مدال آور شوید؟
تمام فکر و ذهنم این بود که بتوانم با ورود به اردوهای تیم 
ملی و اعزام به مسابقات جهانی منچستر موفق به کسب مدال 
طلا شوم. دوست داشتم تاریخ ساز شوم و اولین مدال طلای 
جهان را به دست بیاورم. برای رسیدن به این مهم خیلی تلاش 
کردم، شبانه  روزی برای رسیدن به این مدال مسابقات جهانی 
بزرگسالان زحمت کشیدم، اما در پایان به مدال نقره رسیدم. 
قطعا این خواست خدا بوده و حکمتی در کار بوده است. این 
شروع مسیری است که من انتخاب کرده ام و حتماً مدال های 
خوش رنگ تر و بهتری را کسب خواهم کرد، به خاطر این که 

برنامه های زیادی برای آینده ورزشی خودم دارم.
خوشحالم که با کسب مدال روح مربی عزیزم را شاد 

کردم
* لحظه ای که به عنوان دومین دختر تکواندوی تاریخ 
و  ایران موفق به کسب مدال جهانی شدی، چه حس 

حالی داشتید؟
واقعا حس بسیار خوبی را داشتم. از خوشحالی نمی دانستم 
چه کار باید کنم. البته خیلی دوست داشتم مدالم طلا شود، 
اما نشد. البته بازهم برای کسب مدال نقره خیلی خوشحال 
بودم. وقتی مدال را دور گردنم انداختم، از این خوشحال بودم 
که موفق شدم خانواده ام و مربیانم را خوشحال کنم. خوشحال 
از اینکه توانستم روح مرحوم استادم را شاد کنم، او همیشه 
آرزو داشت من در سکوی قهرمانی جهان باشم. قطعا روح او 
بسیار از این موضوع شاد است، چون من آرزوی او را برآورده 
کردم، اما فقط افسوس می خوردم لحظه ای که مدال کسب 
می کردم، مربی ام در سالن مسابقات حضور نداشت تا ببیند 

که به آرزویش رسیده است.
* برای رسیدن به مدال نقره مسیر سختی را طی کردید، 

از حریفانتان بگویید.
ابتدا  داشتم،  رو  پیش  را  سخت  مسیر  یک  بله 
تکواندوکارقزاقستانی را شکست دادم،  در دومین مبارزه کار 
سخت تر بود، چون باید با نماینده میزبانی مبارزه میکردم اما 
با هدایت مربیانم توانستم دومین حریفم را نیز شکست دهم. 
پس از آن تکواندوکاران روسیه و کرواسی را شکست دادم. برای 
رسیدن به فینال باید تکواندوکار سرسخت چینی را شکست 
می أادم. تکواندوکاری که در مسابقات جام فجر و جام ریاست 
را شکست داده  تکواندوکاران کشورمان  فدراسیون جهانی 

بود. خوشبختانه موفق شدم در نیمه نهایی این تکواندوکار را 
شکست دهم و انتقام بچه ها را از او بگیرم. خوشبختانه حریف 
چینی را شکست دادم و راهی فینال شدم اما در مرحله نهایی 
واقعا به دلیل خستگی نتوانستم تمام توانایی هایم را به نمایش 
بگذارم، من مسیر سختی را طی کردم تا به فینال برسم اما 
حریف کره ای من واقعا مسیر آسان تری را در جدول طی کرده 
بود و حتی قبل از بازی استراحت خوبی را انجام داده بود. اما 
من این شانس را نداشتم، ضمن اینکه او خیلی از من بزرگتر 

بود و با تجربه تر بود. 
برای  را  دشواری  بسیار  مسیر  جاری  سال  در  *شما 
رسیدن به المپیک توکیو پیش رو دارید، چه برنامه ای برای 

رسیدن به مدال المپیک برای خودت در نظر گرفته اید؟
 من تمام تلاشم را می کنم تا به مدال المپیک ۲۰۲۰ توکیو 
برسم. از سکوی قهرمانی جهان پایین آمده ام. از امروز تلاشم 
این است تا در مسابقاتی که پیش رو داریم و جزو رقابت های 
کسب سهمیه المپیک است بهترین عملکرد را داشته باشم. 
می خواهم در مسابقات پیش رو بهترین نتایج را کسب کنم 
تا در المپیک خوش رنگ ترین مدال را کسب کنم و تاریخ ساز 
شوم. من تمریناتم را پیگیری می کنم و حتی بیشتر از گذشته 
تمرین می کنم. به اندازه ای تلاش می کنم که به مدال المپیک 

برسم.
با موفقیت در منچستر دومین بانوی تاریخ ساز در 

تکواندو شدم
* وقتی شما به فینال مسابقات جهانی راه یافتید همه 
جا اعلام کردند مومن زاده مسیر کیمیا علیزاده را می رود 
و او هم در تکواندو تاریخ ساز شد. در آن لحظه با شنیدن 

این خبرها چه حس و حالی داشتید؟
واقعا حس و حال خیلی خوبی را داشتم. اینکه توانستم 
به فینال مسابقات بروم و با این موفقیت در تکواندوی بانوان 
تاریخ ساز شوم خیلی برایم ارزشمند بود. این که نام من هم مثل 
کیمیا علیزاده در تکواندو ایران مطرح شد و به عنوان تاریخ ساز 
به من لقب دادند حس غرور داشتم. قطعا از بزرگان تکواندو 
در بخش مردان و بانوان به عنوان الگو استفاده خواهم کرد تا 

بتوانم موفقیت های بزرگتری را در تکواندو رقم بزنم.
مدالم نقره مسابقات جهانی را تقدیم کردم به روح دایی 

شهیدم
*پس از کسب مدال مسابقات جهانی، شما مدال خود 

را به یکی از شهدا تقدیم کردید، در رابطه با این موضوع 
توضیح بدهید.

خوشحالم از این که تصمیم گرفتم مدالی را که در مسابقات 
جهانی انگلیس به دست آوردم را به دایی شهیدم تقدیم کنم. 
این تصمیم را از صمیم قلب گرفتم و خوشحالم که این کار را 
انجام دادم. شهید عباس غیاثوند، دایی من است و پس از 
کسب مدال جهانی تصمیم گرفتم که این مدال باارزشمند را 

به روح این شهید عزیز تقدیم کنم.
قهرمانی در المپیک توکیو بزرگترین آرزویم است

*  بزرگترین آرزوی ورزشی شما چیست؟
کسب مدال نقره مسابقات جهانی در رده بزرگسالان اولین 
اتفاقی بود که در این رده برایم رقم خورد. قطعا بزرگترین آرزویم 
این است که در المپیک ۲۰۲۰ توکیو روی سکوی قهرمانی 
بایستم، می خواهم با خوش رنگ ترین مدال همه مردم ایران را 

شاد کنم. امیدوارم به این آرزوی بزرگ زندگی ام برسم.
* به غیر از تکواندو به چه رشته دیگری علاقه دارید؟

واقعا استعداد زیادی در رشته های مختلف ورزشی دارم، من 
سرشار از استعدادم)باخنده(، اما تکواندو برایم چیز دیگری 
است. والیبال و فوتبال را دوست دارم، چون برادرم در رشته 
فوتبال فعالیت می کند به همین دلیل فوتبالم خیلی بهتر از 
والیبالم است و بدون تعارف در فوتبال استعداد بسیار زیادی 

دارم.
روز قهرمانی ام تیم محبوبم قهرمان لیگ برتر فوتبال 

شد
*طرفدار کدام تیم هستید، پرسپولیس یا استقلال؟ 

واقعا هوادر تیم محبوبم پرسپولیس هستم، در منچستر یک 
اتفاق خوب برایم رخ داد، روزی که تیم پرسپولیس قهرمان 
لیگ برتر شد، دقیقا همان روز مدال نایب قهرمانی مسابقات 
جهانی را به من اهدا کردند. در واقع آن روز حسابی جشن 
گرفتم و حسابی خوشحال شدم، هم برای این که نایب قهرمان 
دنیا شدم و هم برای این که تیم محبوبم قهرمان لیگ برتر شد. 
خیلی روز خوبی برایم رقم خورد و از صمیم دل خوشحال بودم. 
خوشحال تر از این موضوعی بود که وقتی می دیدم رسانه ها ی 
ایرانی موفقیتم را بازتاب داده ا ند و مردم از موفقیت یک دختر 

ایرانی خوشحال شدند.
* شما در مسیر قهرمانی قرار گرفته اید و برای رسیدن به 
این مهم قطعا نیاز به امکاناتی زیادی دارید، خواسته شما 

از مسئولان فدراسیون و ورزش چیست؟
خیلی خواسته زیادی ندارم. ما در تکواندو از لحاظ مالی 
خیلی درآمد خوبی در لیگ ها نداریم. شاید باورش سخت 
باشد اما قرارداد ما برای فعالیت در لیگ برتر در یک فصل زیر 
۱۵ میلیون تومان است! این پول هزینه لباس و رفت و آمد، 
لوازم شخصی ما هم نباشد نباشد. دوست دارم نگاه مسئولان 
ورزش به رشته های رزمی بهتر از این باشد. از همه آنها تشکر 
می کنم که همیشه ما را حمایت کردند. امیدوارم فضا برای 
تکواندو طوری مهیا شود که ما بتوانیم در تمام مسابقات پیش 
رو حضور داشته باشیم، امسال برای تکواندو سال بسیار مهمی 
است. ما باید در تمام مسابقات حضور پیدا کنیم و امیدوارم 
برای اینکه در این مسیر موفق شویم، مسئولان ورزش ما را 

حمایت کنند.
*صحبت پایانی شما...

مومن زاده و صحبت پایانی شما، از خانواده ام، از تمام مربیان 
تیم ملی و مربیان بازیکن ساز، مسئولان فدراسیون، مسئولان 
ورزش، مسئولان هیأت تکواندوی استان البرز تشکر می کنم. 
وقتی یک نفر نتیجه می گیرد این حاصل تلاش یک گروه 
است. از تمام مربیانم که از دوران کودکی تا امروز کنار من 
بودند تشکر می کنم. امیدوارم با این کاری که انجام دادم روح 

مربی ام شاد شود.

ورزشی

اجرای باشگاه استقلال و پرو پئیچ به داستان هزار و یک شب 
تبدیل شده است و هر روز قصه ای تازه این ماجرا به گوش می 

رسد.
پایگاه اینترنتی دادگاه عالی ورزش )CAS( در تازه ترین بررسی 
احکام صادر شده با درخواست فرجام خواهی باشگاه استقلال 
بر  دیگر  مشکلی  تا  کرد  مخالفت  پئیچ  پرو  شکایت  پرونده  در 

مشکلات استقلال افزوده شود.  
پرو پئیچ، مهاجم سابق استقلال یک سال پیش از این بابت 
عدم دریافت مطالباتش از استقلال به فیفا شکایت کرد. آن زمان 
باشگاه استقلال به دلیل تغییرات مدیریتی نتوانست دفاعیات 
مناسبی در مورد ادعای پرو پئیچ داشته باشد که در نهایت حکم 

فیفا به سود این بازیکن صادر شد.
باشگاه  مسئولان  فتحی  حسین  امیر  آمدن  کار  روی  از  پس 
استقلال بابت این حکم تصمیم به دفاع گرفتند تا پرونده پرو 
پئیچ به دادگاه عالی داوری ورزش برود اما باشگاه استقلال در 
جدیدترین نامه ای که از کمیته انضباطی فدراسیون جهانی فیفا 

دریافت کرده محکوم به پرداخت مطالبات پرو پئیچ شده است.

است  گرفته  شکل  شرایطی  در  استقلال  باشگاه  محکومیت 
که چند ماه پیش امیر حسین فتحی در یک برنامه تلویزیونی به 

صراحت از توافق با پرو پیچ حرف زد و گفت:
مشکل پرو پئیچ هم حل شده و ما بحثی در این زمینه نداریم، 
کند.  نمی   تهدید  را  ما  و مشکلی  باشد  راحت  خیال هواداران 
امیدوارم آنها شاهد بازی  های خوب استقلال باشند و روزهای 

خوبی را با یکدیگر تجربه کنیم.
اینکه چرا مدیرعامل استقلال با قاطعیت از حل این مشکل 
افکار  شدن  روشن  برای  او  که  است  موضوعی  کرد،  صحبت 

عمومی باید به آن پاسخ دهد.
مهدی تاج رییس فدراسیون فوتبال در روزهایی که استقلال 
درگیر دریافت مجوز حضور در لیگ قهرمانان آسیا بود به تایید 
حرف های امیر حسین فتحی پرداخت و اعلام کرد: اگر بگویم 
هیچ تهدیدی شاید درست نباشد ولی مطمئنا در پرونده خارجی 
ها خیال مان راحت شده است. آخرین پرونده هم مربوط به پرو 
پئیچ در استقلال بوده که راضی شده بود ۳۰ هزار دلار بگیرد 
ولی این رقم به او پرداخت نشده و در نهایت ۲ روز پیش باشگاه 

استقلال ۳6۰ هزار دلار به او پرداخت کرده است. یعنی بازیکنی 
که با ۳۰ هزار دلار راضی بود رضایت بدهد، در نهایت ۳6۰ هزار 

دلار گرفت.  
برخلاف ادعاهای قبلی مدیران استقلال، طلب پرو پئیچ نه تنها 
پرداخت نشده بلکه افزایش هم یافته است. این مبلغ زمانی که 
امیرحسین فتحی به استقلال آمد ۳6۰ هزار دلار بود، اما حالا به 
خاطر سهل انگاری طی ده ماه اخیر از ۴۰۰ هزار دلار هم گذشته 

است!
بی  دلیل  به  استقلال  علیه  خود  حکم  در  فیفا  اینکه  ضمن 
 توجهی به احکام قبلی ۲۰ هزار فرانک سوئیس نیز جریمه برای 

این باشگاه در نظر گرفته است.  
اما بخش مهمتر حکم فیفا علیه استقلال، این است که اگر 
بدهی پرو پئیچ تا دو ماه آینده پرداخت نشود، استقلال از دو 
پنجره  نقل و انتقالاتی )داخلی و خارجی( محروم می شود و این 

محرومیت تا زمان پرداخت بدهی تمدید خواهد شد!
این در حالی  است که تکلیف بدهی یک میلیون و ۲۰۰ هزار 

دلاری وینفرید شفر هم هنوز روشن نیست.

پروپیچ بازیکن فوتبال اهل کرواسی و باشگاه های الفیصلی، 
تیرانا و اسکندربو کورچه است. وی رکورد بیشترین گل زده را 
در تاریخ لیگ برتر آلبانی را داراست. او در مرداد ماه سال ۹۴ با 
قراردادی دو ساله به باشگاه استقلال تهران پیوست و در مدت 

حضورش در جمع آبی پوشان ۵ گل به ثمر رساند.

 ماجرای استقلال و پرو پئیچ به داستان هزار و یک شب تبدیل شده است

پرداخت پول به پرو پئیچ؛ ادعایی که واقعیت نداشت

که  کاری کرد  آژاکس  مدافع هلندی 
به  نسبت  منچستریونایتد  هواداران 

جذب او را امیدوار شوند.
 ماتیس دلیخت هلندی با درخششی 
که در فصل ۱۹-۲۰۱8 در تیم فوتبال 
بزرگ  باشگاه های  نظر  داشته،  آژاکس 
اروپایی را به خود جلب کرده است. گفته 
بهتری  وضعیت  در  بارسلونا  می شود 
نسبت به باشگاه های دیگر برای جذب 
این مدافع ۱۹ ساله قرار دارد، اما منچستریونایتد هم که یکی از مشتریان اصلی وی به 

شما می رود، شانس جذب این بازیکن را دارد.
نشریه »میرر« گزارش داد ماتیس دلیخت پست ریو فردیناند، مدافع پیشین شیاطین 
سرخ  در شبکه اجتماعی »توئیتر« که تصویری از قهرمانی منچستریونایتد در لیگ 
قهرمانان اروپا در سال ۲۰۰8 بود را "لایک" کرده و با این کار ممکن است به احتمال 

پیوستنش به این تیم انگلیسی اشاره کرده باشد.
ادوین فن درسار، مدیر ورزشی تیم فوتبال آژاکس بعد از حذف ناباورانه این تیم در 
مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان اروپا با دریافت گل دیرهنگام از تاتنهام، گفته بود که 
دلیخت در تابستان از آژاکس جدا می شود و مقصد بعدی او انگلیس یا اسپانیا خواهد 
بود. دلیخت که دو فصل دیگر با آژاکس قرارداد دارد، مورد توجه باشگاه هایی همچون 

یوونتوس و لیورپول هم قرار دارد.

 باشگاه منچسترسیتی به دنبال حفظ 
توجه  مورد  که  است  آلمانی اش  ستاره 

بایرن مونیخ قرار دارد.
مدیران باشگاه منچسترسیتی به دنبال 
این هستند تا قرارداد لروی سانه را تمدید 
کنند، این در حالی است که باشگاه بایرن 
مونیخ به شدت وضعیت این بازیکن ۲۳ 
ساله را زیرنظر دارد. اولی هوینس، رئیس 
باشگاه بایرن مونیخ روز پنجشنبه تأیید 

کرد که این باشگاه نسبت به جذب سانه علاقه مند است، اما نمی تواند بیش از 8۰ 
میلیون یورو بابت جذب بازیکنی بپردازد.

پیش از این گفته شده بود سانه که تا سال ۲۰۲۱ با باشگاه منچسترسیتی قرارداد 
دارد، در این تابستان در لیست فروش آبی پوشان شهر منچستر قرار خواهد گرفت و 
قهرمان انگلیس تمایلی به تمدید قرارداد این بازیکن ندارد، اما اکنون سایت »گل« خبر 
می دهد که مدیران باشگاه منچسترسیتی طی روزهای آینده با مدیر برنامه های این بال 

آلمانی دیدار خواهند کرد تا درباره تمدید قرارداد سانه مذاکره کنند.
پپ گواردیولا به نظر از عملکرد لروی سانه در تمرینات و بازی های منچسترسیتی 
کاملًا راضی نیست، اما از مسئولان این باشگاه خواسته تا نسبت به حفظ بال پیشین 
شالکه اقدامات لازم را انجام دهند. سانه در فصل اخیر لیگ برتر انگلیس در ۳۱ بازی، 

آمار ۱۰ گل زده و ۱۱ پاس گل به نام خود به ثبت رساند.

 رقم پیشنهادی رئال مادرید و رقم درخواستی 
چلسی برای انتقال ادن اِزار به سانتیاگو برنابئو 

اختلاف زیادی با یکدیگر دارد.
ادن اِزار یکی از اصلی ترین بازیکنانی است 
خدمت  به  دنبال  به  مادرید  رئال  باشگاه  که 
تابستانی  نقل وانتقالات  فصل  در  او  گرفتن 
است، اما در حالی که گفته می شود طرفین 
برای این انتقال به توافق با یکدیگر رسیده اند، 
اکنون خبر می رسد که رقم پیشنهادی باشگاه 

رئال مادرید و رقم درخواستی باشگاه چلسی برای انتقال ادن اِزار به سانتیاگو برنابئو 
اختلاف زیادی با یکدیگر دارد.

نشریه انگلیسی »میرر« گزارش داد باشگاه چلسی برای انتقال هافبک بلژیکی اش به 
سانتیاگو برنابئو رقمی معادل ۱۱۲ میلیون پوند - ۱۲۷ میلیون یورو - می خواهد، این در 

حالی است که پیشنهاد فعلی رئال مادرید 86 میلیون پوند - ۹۷.۵ میلیون یورو - است.
اِزار که تنها یک فصل دیگر با باشگاه چلسی قرارداد دارد، می خواهد که در هفته ای که 
بازی فینال لیگ اروپا برگزار می شود، انتقالش به رئال مادرید قطعی شود، اما اختلاف نظر 
دو باشگاه بر سر رقم انتقال این هافبک ۲8 ساله به برنابئو ۲6 میلیون پوند است که رقم 

قابل توجهی به شمار می رود.
ادن اِزار در فصل اخیر لیگ برتر انگلیس در ۳۷ بازی به میدان رفت و ضمن به ثمر 

رساندن ۱6 گل، ۱۵ پاس گل هم برای هم تیمی هایش ساخت.

 اشاره دلیخت به احتمال پیوستنش به 
منچستریونایتد

منچسترسیتی قرارداد لروی سانه را
 تمدید می کند

اختلاف ۲6 میلیون پوندی رئال و چلسی
 بر سر انتقال ازِار

درست  و  باشیم  خوب  دوومیدانی  در  اگر  گفت:  آسیا  دیسک  پرتاب  قهرمان 
سرمایه گذاری کنیم، در فوتبال هم می توانیم قهرمان جهان شویم!

احسان حدادی در پاسخ به این سوال که آیا می توانی در المپیک بعدی طلا بگیری یا 
خیر عنوان کرد: کار من هنوز در دوومیدانی تمام نشده است و با طلای المپیک تکمیل 
می شود. اینکه من بگویم می گیریم یا شما یا فردی دیگر ملاک نیست بلکه المپیک یک 
جنگ واقعی است. هر کسی بهتر هزینه و تمرین کند مدال می  گیرد. با حرف نمی توان 

کاری را پیش برد. 
وی درمورد اینکه برای کسب طلا چقدر باید هزینه صورت بگیرد گفت: اگر یک سوم 
قرارداد بازیکنان لیگ برتر فوتبال هزینه کنیم قطعا به طلا می رسیم. دوومیدانی یک 
ورزش انفرادی است. رقبای من همه شان یک تیم کامل از دکتر، فیزیوتراپ و ماساژور 
همراه خود دارند و این تیم است که یک ورزشکار را جلو می برد برای ما قبلا اصلا اینطور 

نبود اما الان یک مقدار بهتر شده است. 
نایب قهرمان المپیک ۲۰۱۲ لندن در پاسخ به این سوال که آیا فکر می کردی در 
دوومیدانی موفق شوی یا خیر گفت: در ورزش حرفه ای نباید به آینده فکر کنی و باید 
داخلش باشی و جلو بروی. به شخصه اعتقاد دارم انسان ها می توانند به هر جایی و 
هرچیزی که می خواهند برسند. متاسفانه ما دوست داریم تا ساعت ۱۲ ظهر بخوابیم و 

۵ ساعت هم در فضای مجازی باشیم و نتیجه هم بگیریم اما اینطور نمی شود باید زحمت 
کشید. الان که در ۳۵ سالگی هستم شرایط بسیار بهتری از ۲۲ سالگی دارم و بهتر 

نتیجه می گیریم چون مسائل حرفه ای را به خوبی فهمیده ام و عمل می کنم. 
قهرمان پرتاپ دیسک آسیا درمورد اینکه آیا خودت به استعدادیابی فکر می کنی یا خیر 
گفت: خیلی دوست دارم این کار را انجام دهم اما این کار نیازمند حمایت وزارت ورزش 
است. متاسفانه هیچ کمکی از هیچ ارگانی نشده است در همه جای دنیا وقتی قهرمانی 
می خواهد کمکی انجام دهد همه می آیند و حمایت می کنند اما در ایران اینطور نیست. 
حدادی که در تلویزیون صحبت می کرد، تاکید کرد: باید آموزش صحیح داده شود. 
خیلی از ورزشکاران ما مشکل حرکتی دارند و اگر ما در دومیدانی که مادر ورزش هاست، 
خوب باشیم و درست سرمایه گذاری کنیم یک روز هم در فوتبال می توانیم قهرمان جهان 
شویم.  وی درمورد مسائل مالی گفت: زمانی که وارد دو میدانی شدم بحث مالی مهم 
نبود چون آن زمان فکر نمی کردم که به اینجا برسم. دوومیدانی پر درآمدترین ورزش دنیا 
است اما در ایران اینطور نیست، هیچ اسپانسری وجود ندارد و آنطور که باید حمایتی 

صورت نمی گیرد. 

احسان حدادی:  اگر دوومیدانی مان خوب باشد، در فوتبال هم می توانیم قهرمان جهان شویم!
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۳سناریوپیشرویامیدیها

نبردآخر«برایفتحصندلیریاستمجلس

نبرد آخر سه فراکسیون امید، مستقلین و ولایی برای انتخابات هیات رئیسه در 
اجلاسیه چهارم آغاز شده است و هر سه جناح باید روز یکشنبه به روی رینگ بروند.

ماراتن بهارستانی ها برای رسیدن به سکوی هیات رئیسه به اوج رسیده و حالا تا 
آخرین انتخابات و آخرین نبرد تنها یک روز دیگر زمان باقی مانده است. باز هم زمزمه ها از 
رقابت تمام عیار تا ائتلاف و شاید چانه زنی و شاید هم قرار و مدار دقیقه ۹۰ حکایت دارد 

و معادلات فراکسیون بین چند گزینه در نوسان است.
*چشمفراکسیونهابهانتخابات۹۸دوختهشدهاست؟

هرچه هست گویا انتخابات اجلاسیه سوم به دهان برخی مزه کرده و البته برای برخی 
هم تبدیل به یک هشدار شده  است که اینبار با وسواس بیشتری به دنبال تصمیم گیری 
هستند. فارغ از همه حرف و حدیث هایی  که در بزنگاه های انتخابات هیات رئیسه به پا 
می شود در چهارمین اجلاسیه مجلس دهم وزن کشی ها برای سه فراکسیون اصولگرا، 
اصلاح ظلب و مستقلین یا معتدلین رنگ دیگری به خودش گرفته است. هرچند بسیاری 
از نمایندگان مجلس معتقدند هیات رئیسه در آخرین سال معمولا تغییری نمی کند و 
البته تجربه هم این را ثابت کرده است اما این موضوع را هم نمی توان فراموش کرد که 
هر چه باشد سال ۹۸ سال انتخابات است و هر طیفی که بتواند در این گود خودی نشان 
بدهد می تواند یک مانوری هم در انتخابات مجلس یازدهم داشته باشد اما برویم به سراغ 

فراکسیون ها و ببینیم در این روز آخر چه وضعیتی دارند.
*فراکسیونامید؛سهسناریووتجربهدوبارشکست

فراکسیون امید یا همان فراکسیون منتسب به اصلاح طلبان مجلس در بزنگاه اجلاسیه 
چهارم باید تصمیمی مهم بگیرد. امیدی ها که سال گذشته با معرفی عارف به مصاف 
لاریجانی برای تصاحب کرسی ریاست رفتند امسال هم گفته اند گویا چندان بدشان 
نمی آید تاریخ را تکرار کنند. شاهد این ادعا حرف هایی است که از یک هفته پیش به 
گوش می رسد. به گفته بعضی از اعضای فراکسیون امید از همان زمان که اولین صحبت 
ها برای انتخابات هیات رئیسه  شده بود »سه سناریو« روی میزی امیدی ها قرار می گیرد؛ 
اولین سناریو شرکت در انتخابات با یک لیست کاملا مستقل و معرفی کاندیدا برای هر 
۱۲ کرسی است. سناریو دوم هم حکایت از یک لیست مستقل داشته اما بدون معرفی 
کاندیدایی برای کرسی ریاست و اما در سناریو سوم صحبت از ائتلاف به میان آمده است. 
به گفته جلال میرزایی تا امروز تنها گزینه اول است که رای قاطع اعضای فراکسیون را 

کسب کرده است.
جلال میرزایی از اعضای شورای مرکزی فراکسیون امید درباره آخرین تصمیمات 
فراکسیون می گوید: ما یک کمیته ای به نام کمیته انتخابات در فراکسیون تشکیل دادیم 
که قرار شد موضوع انتخابات هیات رئیسه را از همه جوانب بررسی کنند و نهایتا در مجمع 
عمومی تصمیم گیری شود که این اتفاق افتاد در جلسه هیات رئیسه گزینه ارائه لیست 
مستقل و معرفی کاندیدا برای هر ۱۲ کرسی به تصویب رسید و این موضوع بار دیگر در 
جلسه شورای مرکزی و مجمع عمومی هم به بحث گذاشته شد و در نهایت پس از شنیده 

شدن دیدگاه های موافق و مخالف این تصمیم نهایی شد.
او درپاسخ به این سوال که گفته می شود برخی نمایندگان چون فتحی و وکیلی با 
معرفی کاندیدا برای هر ۱۲ کرسی مخالف بودند گفت: »کسی با این نظر مخالف نبود و 
اتفاقا آقای فتحی در این رابطه صحبتی نکردند و وکیلی هم که اصلا عضو کمیته انتخابات 
بود و چنین موضوعی را مطرح نکرد. البته بلاخره بعضی از اعضا دیدگاهی داشتند اما این 

به معنا مخالفت با مصوبه فراکسیون نبود.«
بنا به گفته جلال میرزایی، امیدی ها تا به امروز به این نتیجه رسیده اند برای ریاست 
عارف را معرفی کنند. میرزایی در پاسخ به این سوال که بعضی ها بر رای آوری بیشتر 
پزشکیان نسبت به عارف تاکید دارند و معتقدند بهتر است او به جای عارف معرفی شود 
گفت: »در اجلاسیه دوم چنین بحثی مطرح شد اما نه شخص آقای پزشکیان تمایل به 
این موضوع داشتند نه اساسا در فراکسیون کاملا با آن موافقت شد لذا این موضوع فقط 

در آن مقطع مطرح شد.«
*کرسینوابرییسیبهخطرمیافتد؟

اما فارغ از کرسی ریاست، تصمیم گیری برای دو صندلی مهم دیگر مجلس یعنی 
نواب رییسی برای هر سه فراکسیون امری مهم است. دو صندلی که طی سه سال اخیر 
در اختیار مسعود پزشکیان و علی مطهری بوده است که هردو منتسب به فراکسیون 
امید هستند. در اجلاسیه چهارم اما برخی خبرها حکایت از آن لرزان بودن صندلی 
نایب رییسی مطهری دارد، چه آنکه براساس بعضی تحلیل ها از معادلات فراکسیون 
بر سر انتخابات هیات رییسه، بیانگر آن است که چنانچه امیدی ها وارد رقابت بر سر 
کرسی ریاست مجلس شوند فضا را برای رقابت دیگر فراکسیون ها بر سر صندلی های 
نواب رییسی باز خواهند کرد، این احتمال از آنجا مطرح می شود که این فراکسیون در 
چند اجلاسیه قبلی در ائتلافی فراکسیونی با مستقلین توانسته بود در ازای عدم معرفی 
کاندیدای ریاست صندلی های نواب رییسی را از آن خود کند. ائتلافی که شاید اینبار 

اگر عارف وارد میدان رقابت شود دیگر جایی برای اعتنا از سوی مستقلین نداشته باشد.
در همین راستا جلال میرزایی درباره اینکه با معرفی کاندیدا برای هر ۱۲ کرسی 
ممکن است امیدی ها کرسی نائب رئیسی دوم را از دست بدهند و ائتلاف ولایی ها و 
مستقلین باعث شود تا یکی از اعضای فراکسیون ولایی به جای علی مطهری به سکوی 
هیات رئیسه برود، گفت: این صحبت ها سال گذشته هم مطرح می شد اما دیدیم که 
نتیجه چیز دیگری شد بنابراین بعید است که چنین اتفاقی رخ دهد. تجربه ثابت کرده 
است شاید هیات رئیسه فراکسیون مستقلین با فراکسیون ولایی وارد ائتلاف شوند اما بدنه 
مستقلین پایبندی کمتری به تصمیمات فراکسیونی دارند و اتفاقا گرایششان  بیشتر به 

سمت حفظ مطهری برای کرسی نائب رئیسی است و این اتفاق رخ نخواهد داد.
آنطور که جلال میرزایی می گوید هنوز جا برای چانه زنی های دقیقه ۹۰ در صحن 

علنی نیز وجود دارد و ممکن است در دقایق آخر تصمیم فراکسیون تغییر کند.
 عارف هم در گفت وگویی که با تسنیم داشته است صحبت از رقابت تمام قد کرده 
و گویا خیزی هم برای ریاست برداشته است هرچند احتمال ائتلاف را هم رد نکرده 
است. چه آنکه او به خوبی می داند در چند انتخابات درون پارلمانی که برگزار شده است 
در نهایت یا تن به رقابت با لاریجانی نداده چون شانس پیروزی کمی داشته یا اگر وارد 
رقابت شده بازی رقابت را باخته است به جز یک پیروزی نصفه و نیمه که با کمک ولایی 
ها بدست آورد ولی چشم گیر نبود.شاید از همین روست که با قطعیت از کاندیداتوری 

خودش تا به امروز سخن نگفته است.
*معاملهپشتپردهبرایتصاحبیکصندلینوابرییس

فراکسیون ولایی یا همان اصولگرایان مجلس که سال گذشته قدرت رای شان را به 
رخ مستقلین کشیدند در اجلاسیه چهارم هر بار صحبت از حضور در انتخابات می شود 
می گویند ما قطعا لیست مستقل می دهیم اما هنوز تصمیم نگرفته ایم که آیا برای کرسی 
ریاست گزینه ای معرفی کنیم یا خیر؛ این جمله فقط می تواند یک پیام یا یک آلارم و 
هشدار برای مستقلین باشد. معنای حرف آنها این است که اگر قرار باشد مستقلین با 
کرسی نائب رئیسی ولایی ها همراهی نکنند آنها هم بار دیگر وارد گود رقابت در سطح 
ریاست شوند چه در قالب معرفی کاندیدا که باعث شکسته شدن آرا شوند چه در قالب 
ائتلاف با امیدی ها و حمایت از عارف. در هر دو حالت این موضوع می تواند خط قرمز 
مستقلین را به خطر بیاندازد. موضوعی که تا امروز زنگ خطری هم برای مستقلین و هم 
برای امیدی ها بوده است. ولایی ها در سه سال اخیر بارها تلاش کرده اند وزنه خود در 
هیات رییسه را از کرسی های دبیری و ناظری به سطحی بالاتر ببرند. این امر برای آنها 
بخاطر کم بودن تعداد رای شان مستلزم ائتلاف با مستقلین بوده است. شاید آنها اینبار 
جدی تر از سه سال گذشته وارد رایزنی با مستقلین شوند تا در ازای حمایت از ریاست 
لاریجانی حداقل یک کرسی نایب رییسی را بدست آورند. به نظر می رسد ولایی ها 
در تلاشند از تصمیم عارف برای رقابت با لاریجانی نهایت استفاده را برای خود بکنند و 

مستقلین را وارد ائتلاف با خود کنند. 
*مستقلینودوراهیلاریجانی-مطهری

»حفظ کرسی ریاست خط قرمز ماست« این را مهرداد بائوج لاهوتی سخنگوی 
فراکسیون مستقلین می گوید. موضوعی که تقریبا همه معادلات انتخابات هیات رئیسه از 
مسیر آن می گذرد. اینکه لاریجانی در راس هرم قوه مقننه قرار بگیرد برای مستقلین از 
همان اول مهمترین هدف بوده است و بزرگترین دلخوری ها و دوگانگی ها دو فراکسیون 
امید و مستقلین درست از همین نقطه شروع شد. به همین خاطر هم گاهی بر سر میز 
اصولگرایان نشستند و گاهی هم با امیدی ها وارد گپ و گفت شده اند. باید دید در آخرین 
اجلاسیه باز هم قدرت لابی کدام فراکسیون بر دیگری می چربد.آیا مستقلین اینبار بخاطر 
حفظ کرسی ریاست پشت به یاران عارف می کنند و با ولایی ها وارد ائتلاف می شوند یا 
امیدی ها برای حفظ کرسی های نواب رییسی به دنبال صندلی ریاست نخواهند رفت و 

رای مستقلین را به سمت خود خواهند کشید.

نکتـه

نگاهی گذرا به تاریخ ایران نشان می دهد که حکومت های 
این  سیاست  در  ریش سفیدان  و  )پاتریمونیال(  پدرسالارانه 
سرزمین جایگاه ویژه ای داشته اند. گویی مردمان این دیار همیشه 
به دنبال فردی بوده اند که کلام آخر را او برایشان بزند. این نوع 
نگاه در سیاست ورزی امروز ایران هم دیده می شود. ریش سفیدی 
و شیخوخیت بزرگان در میان گروه های سیاسی نقش مهمی در 
سیاست به سبک ایرانی بازی می کند.با پیروزی انقلاب اسلامی در 
بهمن ۱۳۵۷ جریانات سیاسی مختلفی در ایران شکل گرفتند و از 
همان ابتدا هم نقش برخی چهره ها در میان جریانات سیاسی مهم 
و ویژه بود و به نوعی فصل الخطاب تلقی می شدند. از آیت الله سید 
محمد بهشتی گرفته تا سید محمد موسوی خوئینی ها، از آیت الله 
سید محمود طالقانی تا اکبر هاشمی رفسنجانی.با شکل گیری جدی 
چپ و راست سیاسی در ایران که بعدها اصلاح طلب و اصولگرا نام 
گرفتند باز هم نقش ریش سفیدی که بتواند گروه ها و احزابی که به 
این دو جناح وابسته بودند را در کنار هم جمع کند و حرف آخر را 
بزند دیده می شد. البته سیاست، بازی پشت پرده است و اینجاست 
که نقش کسانی که به خوبی بتوانند در خارج از دید، لابی کنند و 
گروه ها را به توافق برسانند پررنگ می شود.در روزهای آغازین انقلاب 
اسلامی تا آغاز دهه ۶۰ بیش از آنکه رقابت های درون گروهی میان 
انقلابیون شدت داشته باشد مبارزه با گروه های ضدانقلاب و تلاش 
برای وحدت در مقابل دشمنان داخلی و خارجی جمهوری اسلامی 
با رهبری امام خمینی )ره( در اولویت جریان های سیاسی طرفدار 
نظام بود. در دهه ۶۰ و با شدت گرفتن جنگ تحمیلی هم این 
نوع نگاه و داشتن وحدت در کشور برای به عقب راندن دشمن 
خارجی همچنان از اولویت های اصلی سیاسیون بود، هر چند چپ 
و راست سیاسی از همان زمان و به دلیل اختلاف سلیقه در دیدگاه 
اقتصادی و برخی مباحث فرهنگی از درون حزب جمهوری اسلامی 
به عنوان قدرتمندترین و بانفوذترین تشکل درون نظام شکل گرفت 
و سرانجام هم منجر به تعطیلی این حزب شد. شاید بتوان آیت الله 
سید علی خامنه ای رئیس جمهور وقت را به عنوان رهبر اصلی جناح 
راست آن زمان و میرحسین موسوی نخست وزیر وقت را به عنوان 

لیدر جناح چپ در نظر گرفت.
*اصولگرایانوخلأرهبری

آیت الله  مثل  بزرگانی  راست  در جناح  بعد  به  از دهه ۷۰ 
محمدرضا مهدوی کنی به عنوان رئیس دانشگاه امام صادق )ع( _که 
بسیاری از مسئولان نظام از دل آن بیرون می آمدند_ و حبیب الله 
عسگراولادی به عنوان دبیرکل قدیمی ترین حزب سیاسی ایران 
_یعنی موتلفه اسلامی_ و رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری، 
نقش مهمی در به وحدت رساندن جناح راست ایفا می کردند. از 
طرفی دو تشکل روحانی یعنی جامعه روحانیت مبارز تهران به دبیر 
کلی مهدوی کنی و جامعه مدرسین و محققین حوزه علمیه قم 
که به جامعتین معروفند به چتری برای وحدت میان اصولگرایان 
بدل شدند و شخصیت هایی مثل هاشمی رفسنجانی و ناطق نوری 
نفوذ و تأثیرگذاری بالایی در میان محافظه کاران داشتند.تا پیش از 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۳۸۴ این نوع تقسیم بندی و تأثیرگذاری 
این چهره ها روال عادی خود را طی می کرد اما این انتخابات نشان 
داد که ساز و کار گذشته دیگر چندان کارآمد نیست. اصولگرایان که 
با تعدد کاندیدا مواجه بودند تلاش کردند با ایجاد شورای هماهنگی 
نیروهای انقلاب اسلامی به رهبری ناطق نوری به کاندیدای واحدی 
برسند اما محمود احمدی نژاد این بازی را بر هم زد و به عنوان 
پدیده انتخابات نه تنها علی لاریجانی که کاندیدای مورد حمایت 
شورای هماهنگی نیروهای انقلاب اسلامی بود را کنار زد بلکه 
توانست بر همه کاندیداها غلبه کند و به ریاست جمهوری برسد. 
افتراقات میان جریان اصولگرا پس از انتخابات ۸۴ نشان داد که امثال 
مهدوی کنی و عسگراولادی هم دیگر آن برش گذشته را ندارند 
و حتی جوان ترهای جریان اصولگرا نقش گذشته جامعتین را هم 
برنمی تابند و تنها در حرف، جامعتین را زعیم قوم می دانند ولی 
در عمل هرکس راه خود را می رود.پس از شروع تنش ها در میان 
اصولگرایان که از ۸۴ آغاز شده بود، انتخابات ۸۸ نقطه عطف دیگری 
بود که باعث شد برخی از چهره ها که روزگاری به عنوان وزنه و محل 
رجوع جناح راست به حساب می آمدند از این جناح فاصله بگیرند. 
هاشمی رفسنجانی، ناطق نوری و حسن روحانی بعد از مناظره های 
جنجالی ۸۸ دیگر در جلسات جامعه روحانیت مبارز شرکت نکردند 
تا جناح راست چند مهره تأثیرگذار خود را از دست بدهد. علی 
لاریجانی هم که در سال ۸۴ کاندیدای رسمی شورای هماهنگی 
نیروهای انقلاب بود کم کم خود را به جریان جدیدی که به زعامت 

هاشمی رفسنجانی شکل می گرفت یعنی اعتدال، نزدیک تر کرد.
از طرفی درگذشت آیت الله مهدوی کنی که هنوز نقطه وصلی 
برای همه گروه های اصولگرا به حساب می آمد در مهر ۹۳ و 
همچنین فوت حبیب الله عسگراولادی که سابقه سیاسی او احترام 
خاصی را برایش میان همه جناح ها به وجود آورده بود در آبان 
۹۲ باعث شد تا اصولگرایان عملًا با بحران داشتن ریش سفیدی که 
مورد وثوق همه گروه ها و احزاب اصولگرا باشد مواجه شوند.در این 
میان نیروهای جوان تری مثل محمدباقر قالیباف، علی اکبر ولایتی، 
غلامعلی حدادعادل و سعید جلیلی تلاش کردند این خلأ را پر 
کنند اما هنوز وزن قابل توجهی در میان اصولگرایان نداشتند و به 
خصوص کاندیداتوری آنها در چند انتخابات مختلف و شکست شان 

باعث شد نتوانند اطمینان جناح راست را برای مرجع قرار گرفتن 
به دست بیاورند.به طور مثال از نظر برخی اصولگرایان، کاندیداتوری 
ولایتی در انتخابات ۹۲ با چراغ سبز هاشمی و واریز شدن بیش 
از یک میلیون از آرای اصولگرایان به حساب وی یکی از عوامل 
پیروزی حسن روحانی در آن انتخابات با نزدیک ۲۶۰ هزار رأی بود 
که حدنصاب ۵۰+۱ درصد آرا را برای وی به ارمغان آورد. یا شکست 
قالیباف در سه انتخابات ۸۴ و ۹۲ و کناره گیری شبیه به شکستش 
در انتخابات ۹۶ عاملی شد تا نتواند به سیاست مداری مورد وثوق 
همه گروه های اصولگرا تبدیل شود به خصوص که با مطرح کردن 
بحث نواصولگرایی و انتقادات تندش از جریان اصولگرا بعد از انتخابات 
۹۶ عملًا به طغیان علیه برخی از بزرگان اصولگرا متهم شده بود. 
نزدیکی جلیلی به جریانات تندروی اصولگرا مثل جبهه پایداری و یا 
برخی اظهار نظرهای جنجالی حدادعادل هم از عواملی بودند که این 
دو را از به دست گرفتن رهبری جریان اصولگرا دور کردند.انتخابات 
ریاست جمهوری ۹۶ با وجود اینکه با شکست اصولگرایان همراه شد 
اما یک امیدواری در آنها به وجود آورد. سید ابراهیم رئیسی به عنوان 
نیرویی تازه نفس در عرصه سیاسی که سابقه قضائی و نه سیاسی 
داشت مورد حمایت همه اصولگرایان _جز بخشی کوچک_ قرار 
گرفت و به کاندیدای اصلی جبهه مردمی نیروهای انقلاب )جمنا( 
تبدیل شد تا جایی که قالیباف را وادار به کناره گیری به نفع او 
کردند. رئیسی توانست نزدیک به ۱۶ میلیون رأی کسب کند و 
با این پشتوانه رأی و حمایت همه جانبه اصولگرایان این امیدواری 
را در جناح راست به وجود آورد که بتواند زعامت اصولگرایان را بر 
عهده بگیرد. او به عنوان تولیت آستان قدس رضوی )ع( چند سفر 
استانی و سخنرانی هم پس از انتخابات انجام داد و کم کم در حال 
تبدیل شدن به یک مهره سیاسی قابل اتکا برای اصولگرایان بود.

انتخاب رئیسی به عنوان رئیس قوه قضائیه در اسفند ۹۷ به نوعی 
امید اصولگرایان را از سرمایه گذاری روی وی ناامید کرد چرا که 
از این به بعد او به عنوان رئیس دستگاه قضا باید بی طرفی خود 
را در منازعات سیاسی حفظ کند و ورودش به بازی های سیاسی 
به نوعی پایین آوردن شأن جایگاهی است که اکنون در آن قرار 
گرفته است.این اتفاق پای یکی از قدیمی ترین چهره های اصولگرا 
را که ید طولایی در لابی گری و معادلات پشت پرده دارد به بازی 
زعامت جناح راست باز کرده است. تحرکات اخیر محمدرضا باهنر 
که پس از عسگراولادی به ریاست جبهه پیروان خط امام و رهبری 
رسید و ۲۸ سال نماینده مجلس و دو دوره نایب رئیس پارلمان 
بود، نشان می دهد که چندان بی میل نیست به عنوان ریش سفید 
و محل حل و فصل دعواهای اصولگرایان شناخته شود. هرچند که 
قدم اول او با شکست مواجه شد. باهنر در مهمانی افطاری اخیر خود 
با دعوت همزمان از ناطق نوری و احمدی نژاد شاید تلاش داشت 
این دو را که رابطه شان از مناظره های ۸۸ شکرآب است در کنار 
هم بنشاند اما خروج ناطق از مهمانی همزمان با ورود احمدی نژاد 
در آن جلسه نشان داد که آشتی دادن و کنار یک میز نشاندن 
همه کسانی که روزگاری زیر چتر اصولگرایی قرار داشتند به این 
آسانی ها نیست و باهنر اگر می خواهد ریش سفید اصولگرایان شود 
نیاز به مقدمه چینی ها و حل و فصل بسیاری از مشکلات قدیمی 
میان چهره ها و گروه های جناح راست دارد.به هر حال اصولگرایان 
همچنان با خلأ رهبری در میان خود مواجهند و اگر نتوانند مثل 
گذشته ریش سفیدی برای حل و فصل مشکلاتشان پیدا کنند شاید 

باز هم ناکامی ها و افتراقاتشان در انتخابات آینده ادامه پیدا کند.
*اصلاحطلبانوارتباطباحاکمیت

از طرفی پس از دوم خرداد ۷۶ و ورود اصلاح طلبان به حاکمیت، 
سید محمد خاتمی توانست جای میرحسین موسوی را در رهبری 
جناح چپ که حالا اصلاح طلبان خوانده می شدند به دست بگیرد. 
هر چند که موسوی و البته مهدی کروبی همچنان به عنوان وزنه های 
مهمی در میان اصلاح طلبان مطرح بودند و موسوی خوئینی ها هم 
کماکان به عنوان چهره پشت پرده اصلاح طلبان نقشی اساسی را در 

سیاست گذاری های این جناح بر عهده داشت.
انتخابات ۸۴ در میان اصلاح طلبان هم دودستگی به وجود آورد 
و در حالی که مهدی کروبی توقع داشت سران اصلاحات به حمایت 
از او بپردازند این مصطفی معین بود که مورد حمایت اصلاح طلبان 
قرار گرفت و همین موضوع باعث رنجش کروبی و خروج او از 
مجمع روحانیون مبارز و تشکیل حزب اعتماد ملی شد. اتفاقی که 
در سال ۸۸ هم تکرار شد و اصلاح طلبان این بار هم یکپارچه پشت 

میرحسین موسوی ایستادند و کروبی را تنها گذاشتند.
چنددستگی در میان اصلاح طلبان و البته حذف برخی از 
کاندیداهای آنها از سال ۸۲ تا ۹۰ به شکست های پیاپی آنها در 
انتخابات مختلف از ریاست جمهوری گرفته تا مجلس و شورای 
شهر از اصولگرایان انجامید تا به این نتیجه برسند که تنها در صورت 
داشتن وحدت و حرف شنوی از لیدرشان شاید بتوانند به قدرت 
بازگردند. همین موضوع باعث شد تا سید محمد خاتمی دوباره 
به نماد وحدت اصلاح طلبان بدل شود و حرفش حرف آخر. این 
اتفاقات منجر به شکل گیری شورای هماهنگی اصلاح طلبان شد و 
یکپارچگی و پرهیز از چندصدایی از سال ۹۲ تا کنون پیروزی های 
متوالی را برای این جناح به ارمغان آورده است. در انتخابات سال 
۹۲ محمدرضا عارف به اشارت خاتمی و در حمایت از روحانی 
از کاندیداتوری کنار رفت تا دولت اعتدال با همکاری و حمایت 
اصلاح طلبان تشکیل شود. همچنین لیست های واحد اصلاح طلبان 
در انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری در سال ۹۴ 
با "تَکرار" معروف لیدر اصلاحات تعداد قابل توجهی از اصلاح طلبان 
را به مجلس و پس از آن در انتخابات ۹۶ به شوراهای اسلامی شهر 
و روستا رساند و مقدمات پیروزی مجدد روحانی را در انتخابات 
ریاست جمهوری فراهم کرد.اصلاح طلبان با درس گرفتن از گذشته 
و با تشکیل شورای هماهنگی اصلاح طلبان به ریاست عارف و البته 
با لیدری سید محمد خاتمی مشکل نبود ریش سفید و کسی که 
حرف آخر را در میانشان بزند تا حدود زیادی حل کرده اند. هر چند 
اتفاقات پس از انتخابات جنجالی ۸۸ باعث شد تا اصلاح طلبان 
رابطه خود را با حاکمیت و سران نظام، قطع شده ببینند. رابطه ای 
که تا پیش از آن از طریق مثلث خاتمی، موسوی و کروبی قدرت 
چانه زنی اصلاح طلبان را در سطوح بالای حاکمیت بالا می برد ولی 
پس از حوادث سال ۸۸ و محدودیت های ایجاد شده برای خاتمی، 
موسوی و کروبی این امتیاز از آنان گرفته شد.همین موضوع سبب 
شد تا اصلاح طلبان که روزگاری با انتقاد از هاشمی رفسنجانی از 
پله های قدرت بالا رفتند، برای از بین نرفتن موجودیتشان خود را 
به او نزدیک کنند. اتفاقی که از سال ۸۴ به بعد و با احساس خطر 
از احتمال رأی آوردن احمدی نژاد در دور دوم انتخابات افتاده بود و 
اصلاح طلبان یکپارچه در دور دوم به حمایت از هاشمی پرداختند 
_هر چند که کار از کار گذشته بود و احمدی نژاد توانست بر هاشمی 
غلبه کند_ اما همین موضوع باعث نزدیکی اصلاح طلبان و هاشمی 
به یکدیگر شد و پس از سال ۸۴ هاشمی در چرخشی معنادار از 
راست به چپ پیچید. با محدودیت سران اصلاحات پس از سال ۸۸، 
حالا این هاشمی رفسنجانی بود که نقش رابط میان اصلاح طلبان و 
سران نظام را ایفا می کرد. نقشی که تا ۱۹ دی ماه ۹۵ همچنان 
ادامه داشت ولی با درگذشت هاشمی رفسنجانی اصلاح طلبان دوباره 
با خلأ نبود رابطه سازنده با حاکمیت مواجه شدند.پس از درگذشت 
هاشمی رفسنجانی بعضی از چهره های اصلاح طلب مثل اسحاق 
جهانگیری و محمدرضا عارف تلاش کردند که این نقش را ایفا 
کنند و به عنوان رابط میان اصلاح طلبان و سران نظام عمل کنند. 
درست دو ماه پس از درگذشت هاشمی و در اسفند ۹۵، جهانگیری 
در گفت وگویی با روزنامه اعتماد، خبر تأیید نشده دیدارش با رهبر 
انقلاب برای حل برخی مشکلات با اصلاح طلبان را تأیید کرد.

جهانگیری درباره این دیدار می گوید: آن چیزی که در زمینه ارتباط 
اصلاح طلبان با مقام معظم رهبری و رفع موانع، مورد نظر دوستان 
است، با یک اصولی به دست می آید. من مطمئن هستم. شما من را 

می شناسید. من وقتی که با اطمینان حرف می زنم به این معناست 
که هم فکر می کنم این کارها شدنی است و هم اینکه امکان 

دسترسی به آن وجود دارد و دور از دسترس نیست.
در جلسه ای که جهانگیری از آن سخن گفت از چهره هایی 
همچون سید محمد خاتمی، موسوی خوئینی ها و عبدالله نوری 
برای ایجاد کانال ارتباطی با رهبری، نام برده شده اما نظر رهبری 
شخص جهانگیری بوده است. او در واکنش به این اسامی یادآور 
می شود: این موضوع از همان مذاکره من با رهبری بود که به بیرون 
راه یافته است. در این مذاکره از این شخصیت ها اسم برده و پیرامون 
این افراد صحبت شده است. طبق تعبیر شما موضوع مورد بحث این 

بود که، کانال اصلاح طلبان با رهبری باید برقرار باشد.
معاون اول رئیس جمهور در این گفت وگو موضوع مورد بحث در 
این جلسه را برقراری کانال اصلاح طلبان با رهبری می خواند و اگرچه 
بر سابقه این ارتباط آن هم به صورت همیشگی تاکید دارد اما، وقتی 
حوادث سال ۸۸ را به یاد آورد می آورد به راحتی از کم شدن این 
رفت وآمدها بگذرد و عنوان می کند: البته این ارتباط همیشه بوده 
است اما، از سال ۸۸ به بعد مقداری این ارتباط دچار مشکل شد. 
وقتی هم در همانجا توضیح داده شد ایشان )رهبر انقلاب( در پاسخ 
به طرح این موضوع گفتند که از طرف ما که اصلًا قطع رابطه ای 
نبوده و ما مشکلی نداریم حال اگر تمایل دارید که ارتباطی از سوی 

دوستان باشد، خود شما )بنده( باشید.
جهانگیری همچنین درباره بحث آشتی ملی که خاتمی مطرح 
کرده بود و رهبری تاکید کردند که "در کشور قهری نداریم که 
آشتی باشد"، بیان می کند: زمان اعلام این موضوع )آشتی ملی(، 
ظاهراً در یکی از سخنرانی ها و خیلی قبل تر از طرح آن توسط آقای 
خاتمی بود. من دیدم که اخیراً هم آقای خاتمی از مطلبی که در 
جلسه ای مطرح شده و به موضوع رسانه ای تبدیل شده بود، گله مند 
بودند. بالاخره هر کسی از منظر خود به این موضوع پرداخت و در 
بیرون از کشور ممکن بود این چنین مطرح شود که در داخل ایران 
چه خبر شده که می خواهند با یکدیگر آشتی ملی کنند. به نظر 
من مقام معظم رهبری به بخشی از این عکس العمل های غیرواقعی 
که در داخل یا بیرون از کشور انجام شد و نظام را به شکلی نشان 
می داد که گویی دچار یک مشکل جدی شده و عده ای به دنبال 
حل آن هستند، واکنش نشان دادند و نسبت به آن گفتند که ما 
اصلًا قهری در داخل نداریم و گفتند این هدف حاصل شده است 
که لازم باشد آشتی کنیم. ما به آن معنا که تلقی شده، قهر نیستیم. 
ایشان در خصوص قضیه سال ۸۸ فقط اتفاقات روز عاشورا را مطرح 
کردند. یعنی این گونه نبود که بگویند با کسانی که در طول سال 
۸۸ آن اتفاقات را درست کرده اند، قهر هستیم. تعبیرشان این بود 
که در عاشورای سال ۸۸ عده ای لودگی کردند و قهر بودن را تنها به 
همین مورد محدود کردند.البته این نخستین بار نبود که جهانگیری 
نقش رابط بین اصلاح طلبان و رهبر انقلاب اسلامی را بازی می کرد. 
اواخر بهمن ماه سال ۱۳۹۱ هم عنوان شد که سه مقام ارشد 
اصلاح طلبان )مجید انصاری، عبدالواحد موسوی لاری و اسحاق 
جهانگیری( به منظور بهتر شدن ارتباط حاکمیت با اصلاح طلبان 
با حضرت آیت الله خامنه ای ملاقات کرده اند. جهانگیری روز ۲۵ 
اسفند ۹۱ در یک برنامه تلویزیونی صراحتاً این موضوع را تأیید کرد 
و گفت که رهبر انقلاب اسلامی در آن دیدار خطاب به این سه 
چهره اصلاح طلب گفته است کسانی را که جمهوری اسلامی را 
قبول ندارند از خودتان دور کنید.به هر حال تکلیف اصلاح طلبان 
در داخل خودشان مشخص است و همچنان سید محمد خاتمی 
را به عنوان ریش سفید و کسی که حرف آخر را در جناح چپ 
می زند قبول دارند. هرچند گاه و بیگاه انتقاداتی هم نسبت به وی 
از سوی برخی اصلاح طلبان مطرح می شود اما در نهایت لیدری او 
در جریان اصلاح طلب تثبیت شده است. برای حل بعضی مشکلات 
اصلاح طلبان با حاکمیت هم که پس از وقایع سال ۸۸ به وجود 
آمده فعلًا اسحاق جهانگیری تلاش می کند به عنوان فرد مورد وثوق 

حاکمیت و اصلاح طلبان نقش خود را برای تلطیف فضا ایفا کند.
در طول ۴۰ سال گذشته اکبر هاشمی رفسنجانی همیشه در 
مرز میان چپ و راست حرکت می کرد و در حال نهادینه کردن 
دیدگاهی بود که امروزه داعیه تبدیل شدن به یک جریان سیاسی 
یعنی اعتدال گرایی را دارد. سیاسیونی مثل حسن روحانی و علی اکبر 
ناطق نوری هم مثل هاشمی با وجود آنکه خاستگاهشان در جناح 
راست بود کم کم رویه اعتدالی برگزیدند و حتی روحانی توانست 
دولتی تحت این عنوان تشکیل دهد. در روزگاری که چپ و 
راست سیاسی به معنای گذشته خود رنگ باخته و اصولگرایی و 
اصلاح طلبی هم در حال دادن جای خود به تندروی و میانه روی 
است و معتدلین دو جناح اصل، کشور خود را در مقابل تندروهای 
جناحشان می بینند، شخصیت هایی مثل ناطق نوری و علی لاریجانی 
به عنوان کسانی که هم رابطه خوبی با دفتر رهبر انقلاب دارند و هم 
مورد وثوق اکثریت نیروهای معتدل دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب 
هستند شاید بتوانند نقش سازنده تری در آینده سیاسی ایران به 
عنوان ریش سفیدانی که در بزنگاه ها گره گشا می شوند، ایفا کنند. 
نقشی که هم می تواند منجر به وحدت در میان نیروهای سیاسی 
کشور شود و هم خطرات و فشارهای داخلی و خارجی را که هر روز 
بیشتر می شود، کمتر کند. شاید این روزها شیخوخیت چهره های 

تأثیرگذار بیش از هر زمان دیگری راهگشا باشد.

می  خارجه  وزارت  خاورمیانه  بخش  پیشین  مدیرکل 
نام آنها به عنوان گزینه  گوید: بسیاری از کشورهایی که 
میانجیگری میان ایران و آمریکا مطرح می شود، فقط پیام 
ها را مبادله و سعی می کنند فضای مثبتی به وجود بیاورند 
تا امکان بازگشت ایران و آمریکا به فضای دیپلماسی وجود 
داشته باشد. این کشورها حداکثر می توانند جایگایی مثل 

عمان، ویتنام یا سنگاپور را داشته باشند.
قاسم محبعلی در گفت و گو با »انتخاب« اظهارداشت 
پذیرش  ترامپ  دولت  در  ها  آمریکایی  سیاست  :اصولا 
را  ها  پیام  فقط  کشورها  از  تعدادی  نیست.   میانجی 
مبادله و سعی می کنند فضای مثبتی به وجود بیاورند تا 
امکان بازگشت ایران و آمریکا به فضای دیپلماسی وجود 
داشته باشد تا همانند موضوع کره شمالی، بتوانند میزبان 
اتفاق  ویتنام  یا  سنگاپور  در  آنچه  مانند  باشند  مذاکرات 

افتاد یا مثلا در گذشته بین ایران و آمریکا در مسقط رخ 
داد. در واقع، این موضوع مفهومش این نبود که کشورهای 
و  فضا  که  است  این  مفهومش  هستند؛  میانجی  مذکور 

مکان مناسب را برای مذاکره فراهم می آوردند.
او در عین حال تصریح کرد: شاید آلمان شرایطش فرق 
مثل  جایگایی  توانند  می  ها حداکثر  دولت  بقیه  اما  کند 

عمان، ویتنام یا سنگاپور را داشته باشند.
ایران میان تنش نبود در اروپا اتحادیه منافع *

وآمریکاست
و  ایران  میان  میانجی  بهترین  اینکه  درباره  محبعلی 
آمریکا کدام کشور می تواند باشد، گفت: بهترین میانجی 
را باید بر اساس سیاست ها و منافع آن کشورها انتخاب 
اتحادیه  منافع  داده شد که  نشان  برجام  کنیم. در قضیه 
اتفاق نیفتد و از  اروپا در این است که در منطقه جنگی 

تشنج هم سود نمی برد. بنابراین اتحادیه اروپا تلاش دارد 
که به نوعی مسئله ایران و آمریکا و قضیه هسته ای را حل 
منافعشان در  بعید است که سایر طرف ها  و فصل کند. 

این باشد که تنش های بین ایران و آمریکا از بین برود یا 
تحریم های ایران لغو شود.او ادامه داد: به طور مثال روسیه 
و چین این ها از این وضعیت سود می برند در عین حالی 
که سعی می کنند با استفاده از ابزار ایران از امریکا امتیاز 
بگیرند، ولی میانجی های خوبی نخواهند بود زیرا آنها نمی 
خواهند مشکل ایران و امریکا حل شود. حل شدن مشکل 
ایران و امریکا وضعیت را در منطقه تغییر می دهد و فشار 

ها را علیه انها افزایش میدهد.
گفت  شود  می  که  جایی  تنها  کرد:  تصریح  محبعلی 
جایگاه مناسبی برای میانجیگری میان ایران و آمریکاست، 
اینها  است.  از سوی دیگر  ژاپن  و همچنین  اروپا  اتحادیه 
و  برند  از جنگ سود نمی  و  دارند  رابطه خوبی  امریکا  با 
به ضرر ان هاست که مناقشه ایران و امریکا بیش از این 

اوج بگیرد.

ازآیتاللهبهشتیتاآیتاللههاشمیرفسنجانی

شیخوخیت در سیاست ورزی به سبک ایرانی 

محبعلی،مدیرکلپیشینخاورمیانهوزارتخارجه:

»ژاپن« و »اتحادیه اروپا« بهترین میانجی ها بین ایران و آمریکا هستند 

عضـو پیشـین تیم مذاکره کننده هسـته ای ایـران می گوید ترامپ نمـی تواند با 
تهدید و فشـار، ایران را به تسـلیم یا مذاکره وادارد و مذاکرات جدید مشـروط به تغییر 

سیاسـت رئیس جمهوری آمریکا است.
»سـید حسـین موسویان« سـخنگوی پیشـین پرونده هسـته ای ایران در گفت و 
گو با شـبکه »راشـاتودی« روسـیه در پاسـخ به سـوالی درباره مقایسـه اوضاع ایران و 
لیبی پیش از سـال ۲۰۱۱ گفت: اول اینکه،ایران تاکنون توانسـته در مقابل فشـارها، 
تحریم هـا، جنـگ اقتصادی، جنگ سیاسـی و جنگ اطلاعاتی آمریـکا مقاومت کند. 
حتـی آمریـکا در تجاوز صدام به خاک ایران شـریک شـد و به تأسیسـات نفتی ایران 
حمله کرد و ایران به مدت ۴۰ سـال، بدون بمب هسـته ای در مقابل آمریکا مقاومت 

کرده اسـت.
دوم اینکـه، تمام فشـارهای آمریکا به قصد تضعیـف ایران بود اما بعد از ۴۰ سـال، 
آمریـکا بـا این واقعیت روبرو شـده اسـت که ایـران، اگر باثبات تریـن و قدرتمندترین 
کشـور منطقه نباشـد، یکی از باثبات ترین و قدرتمندترین کشـورهای منطقه است، 
بنابرایـن، ایـران بدون بمب اتـم هم قادر خواهد بود که با همین اسـتراتژی و ظرفیت 

و توانایـی، به راه مقاومـت ادامه دهد.
*ترامپنمیداندازایرانچهمیخواهد

موسـویان به تناقض گویی های مکرر ترامپ اشـاره و تصریح کرد: در هیچ دورانی 

از رؤسـای جمهـوری آمریـکا بعد از انقلاب اسـلامی ایران، چنین وضع آشـفته ای در 
سیاسـت آمریـکا در مـورد ایران ندیده ام. واضح اسـت که از یک طـرف، مواضع ترامپ 
دربـاره ایـران بـا مشـاورین و مسـئولین کلیـدی اش متفاوت اسـت و ازطـرف دیگر، 
مواضـع شـخص ترامپ، مملو از ضد و نقیض گویی اسـت. ترامـپ اخیراً یک بار گفت 
کـه مـن می خواهـم بـا ایرانی هـا بنشـینم و توافـق کنم که بمب هسـته ای نداشـته 

باشـند. همیـن و بـس! یک روز بعد ایـران را به نابـودی و پایان رسـمی تهدید کرد.
بـه گفه موسـویان »ما بـا رئیس جمهوری در آمریکا طرف هسـتیم کـه نمی داند 

در مـورد ایران چـه می خواهد.«
*چینوروسیهازآمریکاواروپابهترعملکردند

مجری راشـاتودی از موسـویان پرسـید: آیا فکر می کنید که چین و روسـیه برای 
حمایـت از مقـررات بین المللی به انـدازه کافی اقـدام کرده اند؟

موسـویان در پاسـخ گفـت: واقعیـت این اسـت که کشـورهای چین و روسـیه در 
مقایسـه بـا آمریـکا و اروپا، در اجـرای برجام صادق تـر بوده اند. آمریکا کامـلًا برجام را 
نقـض کـرده و اروپا هم به حمایت سیاسـی بسـنده کرده اسـت. در عین حال، ضمن 
اینکـه چیـن و روسـیه نسـبت به اروپـا و در عمـل از اروپا بهتـر عمل کرده انـد، اما به 
تعهـدات خـود بـه طـور کامل عمل نکـرده و در اجـرای کامل تعهـدات برجامی خود 

نیـز قصـور کرده اند.

وی افـزود: اکنـون مسـلم شـد که ایـران بالاترین سـطح از شـفافیت در بین همه 
اعضـا جامعـه جهانـی را پذیرفـت و بـه آن عمل کرد امـا اگر ترامپ گمـان می کند با 
تهدیـد و فشـار، قـادر خواهـد بـود که یا ایـران را تسـلیم یا بـه مذاکـره وادار کند، به 
نتیجه نخواهد رسـید مگر اینکه ترامپ تغییر سیاسـت داده و به ایران احترام بگذارد 

و بـه اصـل عدم مداخلـه و احترام متقابـل عمل کند.
*انگلیسقبلازتهدیدایرانبهتعهدخودعملکند

عضو پیشـین تیـم مذاکره کننده هسـته ای ایـران درباره موضـع دولت انگلیس و 
تهدیدهـای لنـدن به جای عمـل به تعهدات برجامی گفـت: وزیرخارجه انگلیس باید 
ایـن را درک کنـد کـه قبـل از هرچیـز انگلیس باید بـه تعهدات برجامـی خود عمل 
کنـد. انگلیـس در اجـرای تعهـدات برجامی خود قصور کامل داشـته اسـت. لـذا اول 

انگلیـس بایـد قبل از اینکه شـرطی بگـذارد، به تعهداتـش عمل کند.
موسـویان ادامـه داد: در بیـن هفت کشـور امضا کننـده برجام؛ ایـران تنها عضوی 
اسـت کـه بـه تعهداتش بـدون کم و کاسـت عمـل کـرده اسـت. آمریکا که بـه طور 
کامـل برجـام را نقـض کـرده اسـت. اروپایی ها شـامل انگلیس برای دو سـال تمـام از 
اجـرای تعهداتشـان در عادی سـازی روابط بازرگانـی و اقتصـادی در چارچوب برجام 
عمـل نکرده انـد. لذا آنها قبل از تهدید ایران، باید پاسـخگوی عدم اجرای تعهداتشـان 

باشند.

سیدحسینموسویان:

ترامپ نمی تواند با تهدید و فشار، ایران را به تسلیم وادارد
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بدان كه پیشواى شما، از دنیایش به دو جامه ژنده، و از 
خوراكش به دو گِرده نان، بسنده كرده است. البتهّ شما 
توانایى این كارها را ندارید؛ امّا با پارسایى و سختكوشى 

و پاك دامنى و درستكارى، مرا یارى كنید
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حـوادث

دریـچه

آیت الله مکارم: بدحجابی در قم یک مسئله سیاسی ضد نظام است
بدحجابی در قم یک مسئله سیاسی ضد نظام است که دشمنان با رواج آن قصد متزلزل کردن پایه 
های نظام را دارند و مسئولان باید این مسئله را جدی بگیرند.آیت الله مکارم شیرازی  جمعه شب در 
نخستین شب از لیالی قدر در مدرسه امام موسی کاظم )ع( قم با بیان این مطلب گفت: شرط اول دعا 
توبه و بازگشت از گناه است.به گزارش خبرگزاری صداوسیما، مکارمآیت الله مکارم شیرازی افزود: گناه 
باعث ضعف ایمان می شود و توبه کننده باید با اعمال خوب، گذشته را جبران کند.وی با بیان اینکه 
شرایط فعلی جامعه حساس است افزود: هم مسائل اقتصادی و هم مسائل فرهنگی بسیار مهم است 
و باید مسئولان به هردو رسیدگی کنند.این مرجع تقلید بدحجابی را یکی از مشکلات مهم دانست و 
افزود: بدحجابی در قم یک مسئله سیاسی ضد نظام است که دشمنان با رواج آن قصد متزلزل کردن 
پایه های نظام را دارند و مسئولان باید این مسئله را جدی بگیرند.آیت الله مکارم شیرازی افزود:مبارزه با 
بی حجابی و بدحجابی راههایی دارد که نیازی به درگیری نیست و بهانه هم نباید به دست دشمنان داد.

جزئیات افزایش حقوق سربازان
رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل نیرو های مسلح جزئیات افزایش حقوق سربازان در 
سال ۹۸ را تشریح کرد. سردار موسی کمالی درباره جزئیات افزایش حقوق سربازان گفت: امسال با 
پیگیری های انجام شده حقوق سربازان نیز افزایش داشته و حدود ۱۸ درصد به نسبت سال قبل به رقم 
آن افزوده شد. وی با بیان اینکه افزایش حقوق از اول اردیبهشت ماه برای سربازان اعمال شد، افزود: حق 
عائله مندی سربازان متأهل نیز همچون کارمندان دولت حدود ۱۷۱ هزار تومان به عنوان حق همسر و 
۴۴ هزار و ۵۰۰ تومان به ازای هر فرزند به سربازان متأهل تعلق می گیرد.کمالی درباره اینکه آیا معوقات 
فروردین ماه سربازان پرداخت شده یا خیر نیز گفت: برابر پیگیری هایی که ما انجام دادیم؛ معوقات حقوق 
فروردین ماه سربازان همراه با حقوق جدید اردیبهشت ماه به حسابشان واریز شده است. کمالی با بیان 
اینکه حقوق سربازان وظیفه برابر قانون باید حداقل ۶۰ و حداکثر ۹۰ درصد حداقل حقوق کارکنان 
نیرو های مسلح باشد، گفت: امسال حداقل حقوق کارکنان پایور یک میلیون و ۸۷۵ هزار و ۶۰۰ تومان 
است که ۶۰ درصد آن برابر یک میلیون و ۱۲۵ هزار و ۳۶۰ تومان و ۹۰ درصد آن حدوداً معادل یک 
میلیون و ۶۸۸ هزار تومان است که این مبلغ با توجه به درجه سربازان با آنان تعلق می گیرد و بر این 
اساس فردی با درجه سرباز یا ناوی معادل ۶۰ درصد و فردی با درجه ستوان یکم پزشک یا ناوبان یکم 

پزشک معادل ۹۰ درصد این مبلغ را دریافت خواهد کرد.

عارف نامزد ریاست مجلس شد
عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس: در نشست عصر امروز فراکسیون محمدرضا عارف 
نامزد این فراکسیون برای تصدی کرسی ریاست مجلس شدعلی اصغر یوسف نژاد درباره فهرست 
نهایی فراکسیون امید برای انتخابات صبح فردای هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی، گفت: بر اساس 
تصمیم اعضای فراکسیون امید همچنین مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو و علی 
مطهری نماینده مردم تهران، ری، اسلامشهر، شمیرانات و پردیس نیز برای کرسی های نواب رئیس 
انتخاب شدند.وی افزود: محمد علی وکیلی، فاطمه سعیدی و علیرضا رحیمی نمایندگان مردم تهران، 
ری، اسلامشهر، شمیرانات و پردیس، علی اصغر یوسف نژاد نماینده مردم ساری و میاندورود، بهروز بنیادی 
نماینده مردم کاشمر، بردسکن و خلیل آباد و رضا کریمی نماینده مردم اردبیل، نمین، نیر و سرعین 
برای جایگاه های دبیری هیئت رئیسه انتخاب شدند.عضو شورای مرکزی فراکسیون امید مجلس گفت: 
همچنین عبدالکریم حسین زاده نماینده مردم نقده و اشنویه، محمود صادقی نماینده مردم تهران، ری، 
اسلامشهر، شمیرانات و پردیس و سیدمهدی مقدسی نماینده مردم اراک، کمیجان و خنداب نیز برای 
تصدی کرسی کارپردازی هیئت رئیسه از سوی فراکسیون امید معرفی شدند.انتخابات هیئت رئیسه 

مجلس برای سال چهارم دوره دهم،  امروزبرگزار می شود.

یک تخلف دیگر در تبلیغات تلویزیونی
سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که صدا و سیما 
قبل از هر نوع تبلیغ با هر مواد آرایشی و بهداشتی مرتبط با سلامت مردم از وزارت بهداشت استعلام 
بگیرد، گفت: با توجه به گلایه سازمان نظام پزشکی از عدم رعایت این موضوع توسط صدا و سیما، ما 
قطعا مکاتبات لازم را با این سازمان خواهیم کرد.حیدرعلی عابدی با اشاره به گلایه رییس سازمان نظام 
پزشکی از تبلیغات مرتبط با مواد آرایشی و بهداشتی در سازمان صدا و سیما، گفت: طبق مصوبه مجلس 
شورای اسلامی هر نوع تبلیغ کالای آسیب رسان در تلویزیون جرم محسوب می شود، در حال  حاضر 
بحث بر سر کالاهایی است که از نظر جسمی به مردم آسیبی وارد نمی کند، اما به وسیله تبلیغ آن در 
تلویزیون از مردم کلاهبرداری می شود عابدی ادامه  داد: این یک کار ساده است که باید از مرجع مربوطه 
قبل از تبلیغ کالایی استعلام لازم گرفته شود. این موضوع محدود به وزارت بهداشت هم نمی شود. مثلا 
اگر سازمان صدا و سیما تبلیغ »سردوش« برای افزایش فشار آب را می کند باید قبل از آن از وزارت نیرو 

تاییدیه بگیرد چون روند غیر از این تنها حیثیت سازمان صدا و سیما را زیر سوال می برد.

تابستان امسال خاموشی نداریم
معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیربا تاکید بر مصرف بهینه برق به ویژه در بخش خانگی گفت: 
بر اساس برنامه ریزی مشترکان پرمصرف برق، از خرداد ماه تا ۱۶ درصد بر تعرفه مصرفی آن ها افزوده 
می شود.غلامعلی رخشانی مهر ظهر دیروز در جمع خبرنگاران در بوشهر با بیان اینکه برای تولید برق 
امسال برنامه ریزی شده است اظهار داشت: پیش بینی تولید ۶۲ هزار مگاوات برق در کشور شده که 
در صورت مدیریت مصرف مشترکان، خاموشی در کشور نداریم.معاون هماهنگی توزیع شرکت توانیربا 
تاکید بر برنامه ریزی برای مدیریت مصرف برق گفت:پیک مصرف برق امسال در کشور ۶۲ هزار مگاوات 
پیش بینی شده که استان بوشهر سهمی از از این مصرف به خودش اختصاص می دهد و بخشی از 
مدیریت مصرف برای فصل تابستان استان های گرمسیر به ویژه بوشهر تعلق گرفته است.وی، بیان کرد: 
اگر همراهی مردم در مدیریت مصرف برق مورد توجه قرار بگیرد ان شاالله نیاز مردم پاسخ داده می شود.

چهارمین معاون استاندار زن کشور منصوب شد
مشاور وزیر کشور درامور زنان و خانواده اعلام کرد: حکم چهارمین معاون استاندار زن کشور در استان 
گیلان صادر شد.فریبا نظری، مشاور وزیر کشور در امور زنان و خانواده با اعلام این خبر، گفت: کیمیا 
تنهایی با حکم استاندار گیلان به سمت معاون توسعه مدیریت و منابع این استانداری منصوب شد.نظری 
افزود: در پی دستور صریح وزیر  کشور مبنی بر استفاده از زنان توانمند استان ها در جایگاه معاون توسعه 
منابع استانداریها؛ استفاده از ظرفیت مدیریتی بانوان در جایگاه معاون استاندار روندی رو به رشد داشته و 

شاهد انتصاب چهارمین معاون استاندار زن سطح کشور در استان گیلان هستیم.

یادداشت های شهر سیل زده/ 20
محمد خامه یار

پس از فروکش کردن حادثه و آرام شدن اوضاع و احوال مردم، برخی خیرین به منظور ایجاد آرامش 
روحی و روانی مردم، پیشنهادهای خوبی را می دهند، پیشنهاد اعزام سفر اولی ها به مشهد مقدس و 
زیارت مضجع نورانی حضرت علی بن موسی الرضا)ع( از جمله این پیشنهادها است. پیرمردی که عاشق 
امام رضا)ع( است و خود را سفر اولی معرفی می کند، اشک از گوشه چشمانش جاری می شود و می 
گوید: من به فدای امام رضا)ع(. چه کنم که هنوز نتونستم به خاطر وضع مالی به زیارت بروم. حالا هم 
سیل دست رنج چند ساله و دار و ندارم را با خود برده، آهی در بساط ندارم. شما به جای سفر زیارتی 

صد تومانی را به من بدین تا خرج زن و بچه ام کنم و خجالت زده آنان نشم!
برخی مردم که آسیب جدی دیده اند و همه وسایل زندگی خود را اعم از فرش و لباس و دیگر 
وسایل خانه و کاشانه خود را از دست داده اند در صدد تامین آن هستند و مجبور به درخواست آن از 

دیگران می شوند.
کوچه های شهر مرا به یاد روزها و ماه های اول جنگ و شهرهای جنگ زده سوسنگرد، بستان، 
هویزه، خرمشهر و... می اندازد. خانه ها ویران شده اند. وضع معیشتی مردم تعریف خوبی ندارد. برخی 
چادر نشین شده اند، هر چند مردم معتقدند ایرانی ها با حس انسان دوستی و کمک های خیرخواهانه 
خود سیلی محکمی به سیل زدند و  کمک کار خوبی هستند اما برای سر و سامان دادن زندگی آنان باید 

کار اساسی کرد. باید فکری به حال مردم آسیب دیده کرد و به یاری آنان شتافت.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری سارق منزل و اعتراف به 3 فقره سرقت 
فرمانده انتظامی استان قم از شناسایی و دستگیری سارق منزل و اعتراف به ۳ فقره سرقت خبر 
داد و گفت : سارق با استفاده از یک دستگاه خودروی سواری " تیبا۲ " اقدام به سرقت از منازل سطح 

استان می کرد. 
 سردار  عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی وقوع سرقت های متعدد در نقاط مختلف استان که 
نارضایتی شهروندان را در پی داشته، موجب شد تا شناسایی و دستگیری سارق یا سارقان احتمالی با 

جدیت در دستور کار ماموران پلیس آگاهی استان قرار گیرد.
وی افزود: در بررسی های اولیه صورت گرفته مشخص شد سارقان غیربومی بصورت باند چهار نفره 
بودند و با در اختیار داشتن یک دستگاه خودروی مسروقه " تیبا ۲ سفید رنگ" با جفت پلاک مسروقه 
اقدام به سرقت از منازل سطح استان می کردند.فرمانده انتظامی استان اضافه کرد: ماموران پلیس آگاهی 
استان در تحقیقات بعمل آمده متهم اصلی را در یکی از استان های مرکزی کشور شناسایی و پی بردند 
که متهم موصوف در سال ۹۶ در یکی از استان های مرکزی کشور نیز به دلیل سرقت دستگیر شده 
بود .وی بیان داشت: با اخذ نیابت و هماهنگی مقام قضائی استان، ماموران موفق شدند سارق را دستگیر 

و برای اطلاعات تکمیلی به پلیس آگاهی استان منتقل کردند.
سردار آقاخانی اعلام کرد: متهم در بازجویی به عمل آمده به ۳ فقره سرقت اعتراف کرد که پرونده 

تشکیل و به همراه متهم برای انجام مراحل قانونی به مرجع قضائی استان معرفی شد.
فرمانده انتظامی استان قم تاکید کرد: شناسایی و دستگیری سایر اعضای این باند همچنان در دستور 

کار ماموران پلیس آگاهی استان قرار دارد.

سیگارآمریکایی معاف از تحریم!کاریکاتور

درحالی که ایالات متحده آمریکا سنگین ترین 
تحریم  ها را علیه ایران اعمال کرده است، 
سیگارهای انگلیسی و آمریکایی بدون هیچ 
دغدغه ای در ایران تولید و توزیع می شود!

محمدعلى رجبى

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

پل های عابرپیاده قم 
مجهز به آسانسور می شوند

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: در صورتی که امکان 
مکانیزه کردن پل های عابر پیاده قم به پله برقی فراهم نشود، تجهیز ۲۱ 

دستگاه پل به آسانسور در دستور کار قرار می گیرد.
عباس ذاکریان در جلسه شورای ترافیک استان قم با اشاره به پیگیری 
های صورت گرفته برای مکانیزه کردن ۱۰ پل عابرپیاده در سطح شهر افزود: 
اعتبار مورد نیاز این طرح در بودجه سال ۹۷ شهرداری پیش بینی شده بود 
و چهار مرتبه در این زمینه مناقصه برگزار شد ولی به دلیل نوسانات زیاد 
اقتصادی، هیچ شرکتی در این مناقصه ها شرکت نکرده است.وی با بیان 
اینکه پنجمین مناقصه در هفته آینده اعلام می شود گفت: در صورتی که 
هیچ شرکتی حاضر به شرکت در این مناقصه نشود، امکان مجهز شدن پل 
ها به پله برقی فراهم نخواهد شد.معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
قم ادامه داد: در صورتی که امکان مکانیزه کردن پل های عابر پیاده قم به 
پله برقی فراهم نشود، تجهیز ۲۱ دستگاه پل به آسانسور در دستور کار قرار 
می گیرد.وی با اشاره به آمار بالای تصادف ها در بلوار آیت الله بروجردی 
گفت: سرعت طراحی شده آمد و شد وسایل نقلیه در این بلوار، ۹۰ کیلومتر 
بر ساعت است و به طور قطع سرعت بالاتر موجب بروز حادثه در این 
محور خواهد شد.ذاکریان افزود: نصب دوربین در بلوار آیت الله بروجردی در 
دستور کار قرار گرفته است و حداکثر تا ۲ هفته آینده، نصب شده و به طور 
هوشمند رانندگان متخلف را بر اساس سرعت متوسط و لحظه ای اعمال 
قانون می کند.وی با بیان اینکه اقدام های اصلاحی خیابان امام خمینی)ره( 
تا میدان آیت الله سعیدی در دستور کار است تاکید کرد: خط کشی 
خیابان ۱۹ دی نیز نیاز به اصلاح مجدد دارد که پیمانکار این طرح انتخاب 
و مقدمات این کار، آغاز شده است.معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری قم 
گفت: میزان استفاده از خودروی شخصی در قم نسبت به ۱۰ سال گذشته، 
۲ برابر شده است؛ ضمن اینکه استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومی در این 

بازه زمانی به نصف کاهش یافته است.
* آمار بالای تصادف در بلوار آیت الله بروجردی نگران کننده 

است
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه، آمار تصادف ها در قم 
را نگران کننده دانست و ادامه داد: بررسی تحلیل عوامل تصادف ها و ارائه 
راهکار برای رفع این معضل از جمله موضوع هایی است که باید مورد تاکید 
و توجه قرار گیرد.عبدالله جلالی ادامه داد: تصادف های بالای بلوار آیت الله 
بروجردی جای نگرانی دارد ولی نباید این موضوع موجب فراموشی فوت 
۴۶ موتورسوار بر اثر تصادف های رانندگی در این شهر شود.وی اضافه کرد: 
در بلوار آیت الله بروجردی با نصب دوربین ثبت تخلف و حضور موثرتر 
پلیس راهنمایی و رانندگی می توان تصادف ها کاهش داد، ولی باید نسبت 
به آمار بالای تصادف های موتورسواران حساس تر بوده و برای این معضل 

چاره اندیشی شود.

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه وشهرسازی استان  اعلام کرد

اخذ سند مالکیت اراضی ملی اولویت 
اصلی اداره کل راه و شهرسازی قم

معاون املاک و حقوقی اداره کل راه وشهرسازی استان قم گفت : از 
جمله اولویت های هدف گذاری شده، ادامه اقدامات لازم در راستای تثبیت 

مالکیت دولت بر روی اراضی ملی است.
ابراهیم قاضیان اظهار داشت : یکی از کارهایی که در سنوات گذشته به 
جد پیگیر آن بوده ایم بحث حفاظت از اراضی ملی بوده که اقدامات بسیار 
مناسب و درخور توجهی نیز انجام شده است.قاضیان با اشاره به اهمیت 
حفظ بیت المال افزود: در سال ۱۳۹۷ بیش از ۱۶ فقره رأی در محاکم 
قضایی در خصوص اراضی تصرفی صادر گردیده است و برخی از اراضی 
با هماهنگی دادستانی و پیگیری های یگان حفاظت از اراضی و کارکنان 
حوزه املاک و حقوقی رفع تصرف شد.معاون املاک و حقوقی اداره کل راه 
و شهرسازی استان قم خاطر نشان کرد: در سال پیش رو نیز حفاظت از 
اراضی با جدیت تمام و با هماهنگی دستگاه قضایی و نیروی انتظامی ادامه 
خواهد یافت.وی ابراز داشت: شهروندان گرامی در صورت مشاهده و یا اطلاع 
از تصرفات غیرقانونی اراضی  ملی مراتب را به یگان حفاظت از اراضی اداره 

کل راه و شهرسازی استان قم  به شماره ۳۷۷۷۸۶۴۷-۰۲۵ اطلاع دهند.
 قاضیان به اقدامات در راستای اخذ سند مالکیت اراضی ملی در سال 
۹۷ اشاره کرد و گفت :اخذ سند و تحصیل اراضی ملی در استان به منظور 
تثبیت مالکیت دولت و جلوگیری از تعرض افراد سودجو در اولویت خواهد 
بود که در سال ۹۷ ، بیش از ۲۶۱ هکتار اراضی ملی که ۲۵۸ هکتار آن 
داخل حریم  و سه هکتار نیز اراضی در محدوده منجر به صدور سند مالکیت 
به نام دولت گردیده است.معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم در پایان اظهار داشت: در سال ۱۳۹۷ بیش از ۱۸۰۵ )۳۵۰ هکتار(

مورد، اسناد دفترچه ای به اسناد تک برگ تبدیل شدند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

محدودیت های زیادی برای کاشت  
گونه های گیاهی در قم وجود دارد

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری گفت: محدودیت های 
زیادی برای کاشت  گونه های متنوع گیاهی در قم وجود دارد.

پیام جوادیان با اشاره به محدودیت سازمان پارک ها و فضای سبز در 
حوزه طراحی  خاطرنشان کرد: یکی از مشکلات قم محدودیت دمایی است 
چراکه در برخی عرصه ها در قم در برخی روزهای سال به دمای بالای 
۵۰ درجه سانتیگراد می رسیم.جوادیان ادامه داد: گرمای شدید تابستان و 
زمستان های بسیار سرد محدودیت زیادی در زمینه کاشت گونه های گیاهی 
ایجاد می کند و باید گونه هایی کاشته شود که این تفاوت شدید دمایی 
تابستان و زمستان را بتواند تحمل کند.مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم با بیان اینکه کاشت برخی گونه های درخواست شده از 
سازمان پارک ها همچون نارنج در شهر قم منطقی نیست گفت: این منطقی 
و درست نیست که گونه به عنوان مثال نارنج در شهر قم کاشته شود و پس 
از سه یا چهار سال به دلیل سرمای شدید این گونه از بین برود.وی با تاکید 
بر اینکه در اصفهان ۳۵ گونه شاخص قابل توصیه برای کاشت بود تصریح 
کرد: در قم با این شرایط دمایی این گونه ها قابل کاشت نیست که به عنوان 
مثال شامل چنار، افرا برگ پهن، بلوط همیشه سبز، ماگلونیا، بید مجنون، 
بید آرژانتینی، افرا سیاه، سرو نقره ای، سدروس اطلسی و غیره  است.جوادیان 
تفاوت فاحش فضای سبز قم با شهرهایی چون اصفهان و تهران که نزدیک 
به قم هستند همین محدودیت ها است اظهار کرد: با این وجود سازمان 

پارک ها در پی افزایش تنوع کاشت گونه های گیاهی در قم است.

شهردار منطقه 2 قم :

بزودی از زیرگذر پل آیت الله طباطبایی 
بهره برداری می شود

شهردار منطقه ۲ قم گفت: این پروژه از اواخر پاییز سال گذشته آغاز شده 
و تا ۲۰ روز آینده به بهره برداری خواهد رسید.

رحیمی افزود: جدولگذاری کنارگذرها، جمع آوری تیرهای برق و نصب 
آن به صورت زمینی، آسفالت مسیر و احداث سپتیک از عملیات باقی مانده 
این پروژه است.وی یادآور شد: این پروژه با اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد تومان 
یکی از پروژه های شهرداری منطقه ۲ است که ظرف مدت ۵ ماه به بهره 
برداری خواهد رسید.لازم به ذکر است که در ابتدا این مسیر به صورت 
یکطرفه طراحی شده بود که با تمهیدات لازم و روفع موانع از جمله جابجایی 
مسیر ورودی نمایندگی سایپا مسیر به صورت دو طرفه طراحی شده وبه 

بهره برداری خواهد رسید.
رحیمی ادامه داد: ایجاد رینگ ترافیکی جهت اتصال خیابان رسول 

دادخواه از منطقه ۶ تا بوستان جوان از اهداف این پروژه است.
شهردار منطقه دو خاطرنشان کرد: ان شاء الله در این مسیر ۳ زیرگذر 
عابر پیاده و زیرگذر خیابان پاسداران شرقی جهت سواره رو در سال جاری 
احداث خواهد شد،املاک این معبر ازاد شده و تنها یک پلاک باقی مانده 

است.

اخبــار

استاندار قم بر لزوم تدوین آیین نامه 
مجمع مشورتی دانشگاهیان قم تاکید کرد 
و گفت: توسعه و پیشرفت استان  نیازمند 

مشارکت نخبگان و دانشگاهیان است.
بهرام سرمست روز شنبه در نشست 
در  قم  دانشگاه های  اساتید  با  صمیمی 
بیان  با  استانداری  امام جواد )ع(  سالن 
عالی  آموزش  و  اینکه ۳۰ مرکز علمی 
در استان قم فعالیت می کنند افزود: در 
جلساتی که با روسای دانشگاه ها داشتیم 
مصوب شد نمایندگان دانشگاهیان معرفی 
و آیین نامه فعالیت مجمع مشورتی استان 
تدوین شود.وی تصریح کرد: هر دانشگاه 
یک پروژه از مسائل توسعه ای استان را 
بر عهده بگیرد تا با الزام به دستگاه های 
عملیاتی  آن  اجرای  زمینه های  اجرایی 
شود.وی ادامه داد: برمبنای مأموریت های 
تخصصی دانشگاه ها، باید تالار گفت و گو 
اساتید  و  استان  اجرایی  مسئولان  بین 
مراکز علمی قم شکل بگیرد، این مجمع 
اتاق فکر تخصصی در حوزه های مختلف 
گفت وگوهای  حاصل  افزود:  است.وی 
تالار گفت وگو و مجمع مشورتی استان 
می تواند در امر تصمیم سازی کلی استان 

مؤثر باشد.
سرمست اضافه کرد: همچنین حاصل 
استان  مشورتی  مجمع  گفت وگوهای 
می تواند در ذیل کارگروه های تخصصی به 
بازوی تصمیم سازی و توسعه تبدیل شود.

وی تاکید کرد: مجمع مشورتی استان 
می تواند دارای اساس نامه خاص خود شده 

و به عنوان یک نهاد دائمی در استانداری 
قم نهادینه شود.استاندار قم افزود: برای 
قم،  در  سرمایه گذاری  گفتمان  ایجاد 
تولید  رونق  و  سرمایه گذاری  همایش 
استان، آبان ماه سال جاری برگزار می شود 
که اساتید دانشگاه بر مبنای تخصص و 
آن  در  می توانند  خود  علاقه مندی های 

ورود پیدا کنند.
سرمست همچنین با اشاره به شکاف 
اجرایی  های  دستگاه  و  دانشگاه  بین 
افزود: برخی از مدیران دولتی خود را بی 
نیاز از دانشگاه ها می دانند و برخی از 
دانشگاهیان نیز در فضای علمی خود را 
صاحب نظر دانسته و بیگانه از دخالت در 

مدیریت کشور می پندارند.
وی با اشاره به فاصله بین مراکز علمی 
و صنعت نیز اظهار داشت: عدم ارتباط بین 
صنعت و دانشگاه نیز از دیگر عارضه های 

موجود در سطح جامعه است.

پژوهش های  نتیجه  داد:  ادامه  وی 
دانشگاهی امروز ارتباط چندانی با صنعت 
نداشته که خلأ خود را در مراکزی چون 

شرکت های دانش بنیان نشان می دهد.
نیز  با صنعت  ارتباط  در  گفت:  وی 
می توانیم از ظرفیت مطالعاتی اساتید 
دانشگاهی جهت مشاوره به صنعتگران 

استفاده و این ارتباط را برقرار نماییم.
راهکارهای توسعه متوازن قم با تعامل 

دانشگاه ها پیگیری می شود
 مدیرکل دفتر امور سیاسی، انتخابات 
و تقسیمات کشوری استانداری قم  نیز 
در این نشست گفت: راهکارهای نیل به 
توسعه متوازن با همکاری دانشگاه های 
استان در دست پیگیری بوده و دفتری 
نیز در استانداری به این منظور اختصاص 

پیداکرده است.
مرتضی بابایی افزود: هشت کارگروه 
ویژه در ارتباط با راهکارهای توسعه متوازن 

قم تشکیل شده است.
جدول  کرد:  تأکید  همچنین  وی 
زمان بندی بازدید از دانشگاه های استان، 
دستگاه های  پژوهشی  نیازهای  بانک 
اجرایی قم و آئین نامه فرصت مطالعاتی 
اساتید دانشگاه برای ارتباط بیشتر بین 
و مراکز  بین دانشگاه  صنعت و جامعه 

تصمیم ساز استانی پیش بینی شده است.
بابایی عنوان کرد: در حوزه علوم سیاسی 
ظرفیت بالایی در قم وجود داشته و ۸ 
مرکز علمی قم برای اولویت بندی مسائل 
سیاسی فعالیت های خود را شکل خواهند 
داد.وی افزود: کارگروه علوم سیاسی برای 
این  در  مربوطه  ایده های  نهادینه سازی 
حوزه به زودی تشکیل و ازنظرات اساتید 
دانشگاهی در آن استفاده خواهد شد.مدیر 
گروه علوم سیاسی دانشگاه باقرالعلوم نیز 
در این جلسه، بیان کرد: برای ایجاد توسعه 
در قم باید برمبنای برنامه محوری حرکت 
کرده و ابتدا مشکلات را شناسایی کرده و 
برای حل آن ها راه حل عملیاتی ارائه شود.

حجت الاسلام والمسلمین سید محمدتقی 
آل غفور ادامه داد: توسعه بدون وجود یک 
طرح جامع امکان عملیاتی شدن ندارد، 
توسعه یک دانش مانند سایر شاخه های 

علمی و دانشی است.
توسعه  نهایی  به هدف  اشاره  با  وی 
در قم عنوان کرد: توسعه متوازن و عبور 
از وضعیت موجود و رسیدن به وضعیت 
مطلوب تر هدف نهایی توسعه استان باید 

باشد.

استانداردر نشست صمیمی با اساتید دانشگاه های قم:

هر دانشگاه یک پروژه از مسائل توسعه ای قم را بر عهده بگیرد 


